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دوشنبه  1 مهر 1398  23 محرم 1441  23 سپتامبر 2019   شماره 4887  سال بیست ودوم   2000 تومان

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت روزنامه صبح ایران
زمان جنگ کشور را به گونه ای اداره کرد که مردم در زندگی احساس 
تنگنا نکنند، تاکید کرد: امروز جریانی می خواهد جنگ و ایثارگری 
روز  قرار دهد. »محمدرضا عارف«  برای حذف دیگران  را وسیله ای 
یکشنبه در پیامی که به مناسبت هفته دفاع مقدس منتشر شده 
است، با گرامیداشت هفته دفاع مقدس که امسال مقارن با ماه محرم، 
ماه نشاندن بذر آزادگی و رهایی در جان بشریت توسط سالار شهیدان 
فصل  مقدس  دفاع  کرد:  تصریح  است،  )ع(  الحسین  عبدالله  ابا 
جدیدی از نگاه به زندگی و تبیین رابطه عاشقانه انسان با خالق است.

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه ایران 
بود، هشدار داد اطمینان دارم هرکسی که  آغازگر جنگ نخواهد 
پایان می دهد.  را  شروع کننده جنگ باشد، کسی نیست که آن 
محمد جواد ظریف روز شنبه در گفت وگو با بخش فیس د نیشن 
شبکه خبری سی بی اس، این مطلب را در پاسخ به این سوال مطرح 
کرد که آیا مطمئن هستید که می توانید از شروع جنگ جلوگیری 
کنید؟ وی ادامه داد: معنای این حرف این است که این جنگ، یک 
جنگ محدود نخواهد بود. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در پاسخ به این سوال که " شما تحت تحریم آمریکا هستید اما با ویزای 

 محمدرضا عارف:

نباید ارزش ها دستاویز معاملات سیاسی قرارگیرد
محمد جواد ظریف :

شروع کننده جنگ، پایان دهنده آن نخواهد بود

بررسی آخرین تحرکات انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان

اختلافات درونی جریان های سیاسی با 
چاشنی تخریب رقیب

آیت الله غرویان: 

 خطبا نباید بددهان باشند

ایران چقدر در جنگ تحمیلی خسارت دید؟ 

اقتصاد دولتی و چشم انداز مبهم خصوصی سازی

چالش ها و مشکلات 
خصوصی سازی

 هر دو جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا این روزها 
با اختلافات درونی دست و پنجه نرم می کنند. اصلاح 
طلبان در پی رفع ابهامات از دوگانه پارلمان اصلاحات و 
شورای عالی سیاستگذاری هستند و اصولگرایان هنوز 

درباره حاضران و غایبان شورای وحدت اختلاف نظر دارند 
اما میان نامه نگاری های انتقادی، جریان تخریبی عجیبی 
هم علیه مجلس و نمایندگان اصلاح طلب آن شکل گرفته 

است.
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واکنش جلودارزاده به اتهامات علیه سلحشوری: 

می خواهند نیروهای صادق را منزوی کنند

 بسیاری بر این باورند که هرچند مقدار قابل توجهی از سهام شرکت ها و دارایی های دولت واگذار شده، اما شواهد حکایت 
از آن دارد که اقدامات صورت گرفته با خصوصی سازی واقعی فاصله زیادی دارد. نخستین بار، به طور رسمی  در بهار۱۳۷۰، 
بخش نامه مربوط به شناسایی و واگذاری سهام شرکت های تابعه از سوی »حسن حبیبی« معاون اول رئیس جمهوری وقت به 
مسوولان وزارت خانه ها اعلام شد.   سپس در سال ۱۳۷۴ نیز در راستای خصوصی سازی شرکت های دولتی قانون تازه ای به نام 
»قانون واگذاری شرکت های دولتی به کارگران و ایثارگران« به تصویب رسید. سه سال بعد، سازمان برنامه و بودجه در قالب اصل 
۳۵ قانون بودجه سال ۱۳۷۷ موضوع خصوصی سازی را مطرح کرد. همچنین در قانون برنامه سوم توسعه یک فصل به این امر 

 

در نظر دارد اجاره 3 باب مغازه تجاری مربوط به آموزش و پرورش ناحیه 2 را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مزایده عمومی به 
اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط بر اساس قانون معاملات دولتی واگذار نماید  . 

آدرس ملک مورد مزایدهمیزان مبلغ تضمین شرکت در مزایدهمورد اجارهمزایدهردیف
مغازه تجاری شمالی ۱

ناحیه 2
مغازه سمت شمال 

سایر مغازه ها
کرج – حد شرقی بلوار ذوب آهن – هم سطح 000 /640 /5 ریال

بلوار
مغازه تجاری میانی 2

ناحیه 2
مغازه سمت میان 

سایر مغازه ها
کرج – حد شرقی بلوار ذوب آهن – هم سطح 5/460/000 ریال

بلوار

مغازه تجاری جنوبی ۳
ناحیه 2

مغازه سمت جنوب 
سایر مغازه ها

کرج – حد شرقی بلوار ذوب آهن – هم سطح 5/400/000 ریال
بلوار

۱ – تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار باید از نوع ضمانت نامه معتبر بانکی یا واریز وجه نقد به حساب ۴۰8۱۰۳۱2۰۷9۷۰۳2۷ با شناسه 
واریز 9۴6۱2۷۵۰۰۱۰۰۰۱2۷۵8۱۱۴۰۰۱92۰۳98 در وجه تمرکز وجوه سپرده به نام اداره کل آموزش و پرورش استان البرز باشد . 

2 – مهلت دریافت اسناد : روز چهارشنبه مورخ 98/07/03 لغایت ساعت 18 روز دوشنبه مورخ 98/07/08 
۳ – مهلت ارسال اسناد : روز سه شنبه مورخ 98/07/09 لغایت ساعت 18 روز چهارشنبه مورخ 98/07/17 

) ستاد  سامانه   ( الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  اسناد  ارسال  و  دریافت  مراحل  کلیه   : مناقصه  اسناد  دریافت  محل   –  ۴ 
 www.setadiran.ir انجام می پذیرد . 

۵ – زمان و مکان گشایش پیشنهادها : زمان و مکان گشایش پیشنهادها و نیز سایر شرایط و اسناد مزایده در سامانه تدارکات قید می گردد . 
تلفن تماس : 2۵6۳2۰۵  ۰26۳ و ۳2۵۱۰۴۰۴ در ساعات اداری . 

توجه : هزینه دو نوبت آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد . 

آگهی مزایده ) نوبت اول ( 

ادراه کل آموزش و پرورش استان البرز 

اداره کل آموزش و پرورش استان البرز 

آماده ایم از خطاهای گذشته همسایگان بگذریم
رئیس جمهور در مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس:

با شعار »ائتلاف امید« و »ابتکار صلح هرمز« به نیویورک می رویم

اجازه نخواهیم داد کسی به مرزهای ما تجاوز کند

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت:  انشعابات غیر مجاز بلای جان 
شبکه های توزیع آب است و خسارات بسیار سنگینی را به شرکت های آب و فاضلاب وارد می 
آورد. دکتر محمد احمدی جبلی در گفتگویی  اظهار داشت : ساماندهی انشعابات غیرمجاز 
در روستاهای استان قم مطابق با  برنامه ریزی صورت گرفته در حال انجام بوده و در شش ماهه 
نخست سال ۱۳98 ،  بیش از 2۵۴  فقره انشعاب غیر مجاز شناسائی و استاندارد سازی شده 
است. دکتر احمدی جبلی با اشاره به پیگیری مداوم این شرکت برای اصلاح اینگونه انشعاب 
ها تصریح کرد: شناسایی و جمع آوری این انشعابات، جزو ضرورت ها و اولویت های کاری 
شرکت آبفار قم بوده و برنامه مدون و مداومی برای مقابله با این معضل در شرکت آبفار قم تهیه 
شده و با جدیت در حال انجام می باشد. وی با اشاره به این که  مراجع عظام تقلید نیز هرگونه 

سوء استفاده از شبکه های آبرسانی را حرام دانسته اند، بیان داشت: وجود انشعاب های

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از اجرای طرح اتصال تقاطع غیرهمسطح 
شهرک پردیسان به جاده اراک به طول ۱8۰۰ متر خبر داد.  محسن بهشتی با اشاره به 
آخرین وضعیت احداث مسیر ارتباطی تقاطع غیرهمسطح شهرک پردیسان به جاده اراک 
اظهار داشت: اخیراً در شورای ترافیک و شورای ایمنی راه های استان این موضوع مطرح و 
در شورای برنامه ریزی استان اجرای آن به تصویب رسید. وی با بیان اینکه این پروژه از تقاطع 
غیرهمسطح پردیسان، عبور از مسیر رودخانه و از کنار بیمارستان امام رضا)ع( به جاده اراک 
متصل می شود، خاطرنشان کرد: این پروژه به طول ۱8۰۰ متر با هزینه سنگین اجرا خواهد 
شد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم راه دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( را 
موردتوجه قرار داد و افزود: دور بگردانی که بعد از تپه سلام وجود داشته کاملًا غیر ایمن و غیر 
فنی است که با توجه به شیب بالا بسیار خطرآفرین است. وی با تأکید بر اینکه این دوربرگردان

مدیرعامل شرکت آبفای روستایی استان قم مطرح کرد

انشعابات  غیرمجاز،  بلای جان شبکه های توزیع آب 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

پردیسان قم به جاده اراک متصل می شود 
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عکس: فرج صمدی

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

تحریم؛ سیاستی شکست خورده

از زمان پیروزی انقلاب اسلامی در ایران، دولت ایالات متحده آمریکا با ذهنیتی 
مخدوش، متوهم و غیر منسجم و با برنامه ریزی، هدف گذاری و اجرای سناریوهای 
مختلف غیرمنطقی )از جمله وضع تحریم های ظالمانه(، تلاش نموده است که 
جمهوری اسلامی ایران را تحت فشار قرار داده و به انزوا بکشاند تا شاید خواست های 
نامشروع و یکجانبه گرایانه خود را بر ایرانیان تحمیل نموده و انقلاب را از اهداف انسانی 

خود بازداشته به تسلیم و سازش وادارد.  
رفتارهای غلط پی در پی آمریکا در زمان ترامپ به فشار حداکثری یا تروریسم اقتصادی 
تبدیل شده است. جمهوری اسلامی ایران در تقابل با اقدامات خصمانه آمریکا، هر 
چند متحمل فشارهایی شده است، ولی راه خود را با اتکا به پشتیبانی مردم طی کرده 
و توانایی های داخلی به خودکفایی هایی در بخشهای مختلف از جمله اقتصادی و 
نظامی رسیده است. شاید بتوان گفت که فشارها علیه ایران، آن را آب دیده کرده و 
موجب رشد، شکوفایی و توسعه کشور شده است. در چهل سال گذشته سیاست 
خارجی خصمانه آمریکا در قبال ایران نه تنها اصلاح نگردیده، بلکه زورگویی، یکجانبه 
گرایی و اعمال رفتار های غیر منطقی و ظالمانه بخشی انفکاک ناپذیر از تفکر حاکم بر 
دستگاه سیاست خارجی آن در قبال ایران گردیده است که به نظر کارشناسان و منابع 
مطلع، بیشتر متاثر از دروغ پردازی صهیونیستها، جریان ها و لابی های موثر مرتبط با 
این دستگاه و دستگاه اطلاعاتی آمریکا است. به نظر می رسد تا زمانی که دولتمردان 
آمریکا درک درستی از سطح نفوذ جریان صهیونیستی در دستگاه سیاست خارجی 
این کشور و نیز شرایط جدید جهانی کسب ننمایند، نمی توانند در رویه گذشته و جاری 
خود در مورد ایران و سایر کشور ها که با آنها هم رابطه سازنده و مبتنی بر احترام و 
اعتماد متقابل ندارند، فرصت اصلاح به دست آورند.  مقامات موثر در دستگاه سیاست 
خارجی آمریکا باید با کمی واقع بینی ضمن مرور رفتارهای شکست خورده گذشته، با 
درک اینکه سیاست تحریم در جهان امروز فاقد کارایی است، بیش از این اعتبار و وجهه 
آمریکا و منافع اقتصادی این کشور را در جامعه بین المللی خرج صهیونیسم و منویات 
لابی های این گروه ننمایند. چنانچه آمریکا به رفتار های ظالمانه ادامه دهد، قطعا 
واکنش های جامعه جهانی منجر به بی اعتمادی به نظام مالی، تجاری و اقتصادی این 
کشور خواهد شد و سرانجام کشورها به فکر ایجاد سد دفاعی برای اقتصاد خود افتاده 
و بدنبال برقراری نظام جدیدی برای توسعه، استقلال و رونق اقتصاد بین المللی بدون 
آمریکا متمایل خواهند شد. با عنایت به آنچه گفته شد و همانگونه که مقامات جمهوری 
اسلامی ایران بارها تاکید داشته اند، ایران ملتی فرهیخته و اهل صلح و تفاهم است و 
آمادگی دارد با همه ملتها و دولتهایی که با مواضع سازنده رفتار می نمایند، تعاملی 
مثبت و مبتنی بر احترام متقابل داشته باشد. جمهوری اسلامی ایران راه تعامل را با 
همه کشور ها به ویژه همسایگان خود، مفتوح نگه داشته است. آمریکایی ها نیز می 
تواند با بازگشت به برجام و برداشتن گام های سازنده چون: لغو تحریم های ظالمانه و 
اجرای تمامی تعهداتش در قالب برجام، علاوه بر پایان دادن به یکجانبه گرایی، طبق 
فرموده رهبر معظم راه را برای مذاکره در قالب برجام باز نموده و روند همکاری و تعامل 
با ایران را در پیش گرفته و مانند سایر کشورها در مسیر مشارکت اقتصادی با ایران از 
میلیاردها دلار قرارداد دو جانبه و چند جانبه فی مابین به ویژه در صنایع زیر بنایی و 
مادر، خودرو سازی، انرژیک و صنعت هوا فضا و ....، منتفع گردد. در آستانه آغاز به 
کار مجمع عمومی سازمان ملل و نشست سران و حضور مقامات عالیرتبه بسیاری از 
کشورها، آمریکا می تواند از فرصت حضور مقامات ارشد ایران بهره جسته و با بازگشت 

به برجام، زمینه دیدار و گفت وگو با مقامات کشورمان را فراهم کند.         
کارشناس مسایل بین الملل

معاون وزیر ارتباطات:

عده ای به دنبال قطع ارتباطات ایران
 با دنیا بودند

 حمید فتاحی معاون وزیر ارتباطات در حساب توییتری خود نوشت:ارتباطات 
خوبی با کشورهای همسایه در حوزه ارتباطات برقرار کرده ایم. در گام اول شرکتهای 

ایرانی در نمایشگاه افغانستان گل کاشتند و قراردادهای خوبی نصیبشان شد. 
فرصت حضور در ارمنستان، عراق و جمهوری آذربایجان درپیش است و دنبال 
سهم خوبی از صادرات هستیم، انصافا شرکتهای ایرانی توانمنداند. وی همچنین 
خاطرنشان کرد: عده ای با شبکه ملی اطلاعات دنبال قطع ارتباطات ایران با دنیا 
بودند، اما ما به پشتوانه مصوبه شورای عالی فجازی به دنبال کسب سهم جهانی 

جوانان ایران درفضای بزرگ مجازی.
 قربانگاه شرکتهای ایرانی، تحریم آمریکا و تنگ نظریهای داخلی بوده وهست. در 

این چالشها با همت جوانان ایرانی سربلند میشویم.

سیدحسن نصرالله:

رژیم سعودی به آخر خط رسیده است
دبیر کل حزب الله لبنان گفت: رژیم سعودی به سبب ظلم، فساد و سرکوب آزادی های 

مدنی به آخر خط رسیده است و مراحل پایانی حیات خود را سپری می کند. 
سید حسن نصرالله، رهبر حزب الله لبنان، در برنامه امشب در پاسخ به سوال مجری در مورد 
روند تحولات سوریه، و راه های حل معضلات این کشور، به موضوع انتخاب راه های مسالمت 

آمیز و گفتگو و راه حل های سیاسی در وهله اول خواهد پرداخت.
دبیرکل حزب الله لبنان درباره کمک مسئولین ایرانی و دولت سوریه،برای انجام گفت و گو و 
یافتن راه حل سیاسی مسئله سوریه و سیر تحولات پس از این اقدامات نیز اشاره خواهد کرد 
. تلاش های متجاوزین سعودی از طریق رسانه هایشان برای این که بحران سوریه را جنگ 
شیعه و سنی نشان دهند که در این کار نیز شکست خوردند و بسیاری از شیعیان این منطق 
را رد کردند و همچنین بسیاری از برادران و علماء و شخصیت های سنی و قوای سیاسی اهل 
تسنن نیز این منطق را نپذیرفتند و رد کردند و این نتیجه ارتباطات شیعه و سنی و تلاش های 
جمهوری اسلامی ایران و دیدگاهای حضرت امام خمینی )ره( و آیت الله خامنه ای رهبر ایران 
بوده که منجر به نوعی ایمنی و رابطه و متانت در وضعیت اسلام شد که توانست با بزرگ ترین 
فتنه ای که برای ایجاد جنگ داخلی بین شیعه و سنی برنامه ریزی شده بود، مقابله کند نیز 
بخش دیگری از گفت و گوی برنامه »لقاء خاص« با سید حسن نصرالله را تشکیل می دهد. 
دبیرکل حزب الله لبنان همچنبن بدان خواهد پرداخت که آنچه امروز در یمن در حال وقوع 
است سرایت همان فتنه ای است که در سوریه اتفاق افتاد و می خواهند این بحران ها را جنگ 
شیعه و سنی جلوه دهند و به واقع این یک فتنه در جامعه اسلامی است اما مقاومت توانست 
خطرناک ترین توطئه ها چه در سوریه، چه در عراق و چه دربحرین و یمن را خنثی کند. به 
گزارش العالم، سید حسن نصرالله دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد: رژیم سعودی به سبب 
ظلم، فساد و سرکوب آزادی های مدنی به آخر خط رسیده است و مراحل پایانی حیات خود را 

سپری می کند. عملکرد مسئولان کنونی سعودی پایان رژیم آنها را تسریع می کند.

 مصاحبه با شبکه تلویزیونی "سی جی تی ان" چین

ظریف: آمریکا با تحریم ها مذاکره با ایران را 
غیرممکن می کند

»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در مصاحبه با شبکه تلویزیونی 
"سی جی تی ان" چین گفت: آمریکا می خواهد با اعمال تحریم ها علیه ایران، مذاکره با تهران 
را غیرممکن کند.  ظریف در گفت و گو با این شبکه تلویزیونی انگلیسی زبان چین که امروز 
یکشنبه منتشر شد، تصریح کرد: »ایالات متحده آمریکا گزینه های خود را از دست داده است، 
فشار حداکثری کار نمی کند. در این گزارش آمده است؛ آمریکا روز جمعه در پی حملات هفته 
گذشته به تاسیسات نفتی عربستان سعودی که مقامات ریاض و آمریکا، تهران را در بروز آن 
متهم کردند با اعمال دور دیگری از تحریم ها علیه ایران، بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی این 
کشور مورد تحریم واقع شدند. این تلویزیون چینی می افزاید ایران منکر دخالت در این حملات 
است که تولید نفت عربستان سعودی، بزرگترین صادر کننده نفت جهان را نصف کرد. جنبش 
حوثی های یمن مسئولیت این حمله را برعهده گرفته است. گزارش می افزاید در میانه تنش 
های ایران با آمریکا، محمد جواد ظریف وزیر خارجه ایران در گفت و گو با »سی جی تی ان«  از 
اقدامات جدید واشنگتن انتقاد کرده است. ظریف در این مصاحبه اقدامات جدید آمریکا علیه 
ایران را زیر سوال برد و اعلام کرد ایران پس از تحریم های قبلی ایالات متحده موفق به تثبیت 
اقتصاد خود شده است. وزیر خارجه ایران افزود: »اقدامات آمریکا حذف تحریم ها را دشوار 
کرده است آنها می خواهند مذاکرات را غیرممکن سازند می خواهند یک تغییر را غیرممکن 

سازند حذف تحریم ها برای ترامپ و معاون وی بسیار دشوار خواهد بود

مدیرکل تقسیمات کشوری وزارت کشور:

تصمیمی برای تغییر حدود تقسیماتی استان ها 
گرفته نشده است

مدیرکل دفتر تقسیمات کشوری وزارت کشور با رد هر گونه شایعه در خصوص ایجاد استان 
جدید  یا تغییر نام استان های کنونی کشور تاکید کرد: پیشنهاد یا تصمیمی در خصوص ایجاد 
استان جدید و نیز مطالعه و انگیزه ای در خصوص تغییر نام استان های کشور وجود ندارد. نه 
تنها شرایط مطالعاتی در این خصوص فراهم نشده است بلکه شرایط کنونی کشور اقتضا نمی 
کند که استان جدیدی ایجاد شود. جلالی در خصوص نحوه تغییر نام استان های کشور نیز 
خاطرنشان کرد: در این رابطه مجموعه اندیشه ها و پیشنهادات به وزارت کشور ارائه می شود 
تا چنانچه در منطقه ای از کشور، احساس عمومی مردم نتواند با نام آن منطقه ارتباط برقرار 
کند کارگروه های مربوطه فعال و روند تغییر نام در جریان قرار داده می شود. بحث نامگذاری 
استان های کشور بحث بسیار مهمی است و باید مبیّن احوال اجتماعی، فرهنگی، تمدنی، 
اقتصادی و معرفتی مردم آن منطقه باشد. وی با بیان اینکه در ارتباط با تغییر نام هیچ استانی 
تاکنون مطالعه ای صورت نگرفته است، افزود: با سازوکارهای پیش بینی شده، مردم، نهادها و 

نمایندگان مردم می توانند در این خصوص نقش داشته باشند.

 سعید محمدی *

شناسه آگهی : 6۰۷۳۴2
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اخبار

درس عبرتی که سعودی ها
 باید بگیرند

در پی حادثه حمله پهپادی یمن به تاسیسات نفتی 
آرامکو، مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا در راستای 

تداوم استراتژی فشار حداکثری به ایران به عربستان سفر و در خصوص ایجاد 
ائتلاف سازی های جدید منطقه ای علیه تهران با مقامات سعودی بحث و رایزنی 

کرد.
از منظری وزیر خارجه آمریکا با فرصت دانستن حادثه آرامکو در تلاش برای به راه 
انداختن فضای جدید علیه ایران در منطقه و جهان است. پمپئو با سفر به ریاض و 
دیدار با بن سلمان شاهزاده سعودی، حمایت آمریکا را از دولت عربستان اعلام و 
بر ضرورت تشکیل ائتلافی جدید در منطقه تاکید کرد. نکته در اینجاست که اولا 
تحرکات مداخله جویانه آمریکا در خاورمیانه و تلاش برای ایزوله سازی ایران تازگی 
ندارد و از سوی دیگر شرایط امروزی دیگر اقتضای این را نمی دهد که آمریکا آزادانه 
و با دست بازتر در منطقه عمل کند. دوره یکه تازی آمریکا به سر رسیده و دیگر 

واشنگتن نقش تعیین کننده در معادلات خاورمیانه ندارد. 
نکته مهم دیگری که در این میان مطرح است، نیت و قصد اصلی سفر پمپئو به 
عربستان است. در واقع این سفر بیشتر جنبه روانی داشت. پمپئو با سفر به ریاض 
خواست این پیام را به بن سلمان ولیعهد عربستان دهد که آمریکا پشتیبان و حامی 
عربستان در برابر هر گونه تهدید خارجی است. اهمیت این امر از آنجاست که 
ماهیت دولت در عربستان ناکارامد و آسیب پذیر است. اساسا سعودی های قدرت 

تصمیم گیری استراتژیک آنهم در شرایط بحرانی ندارند.
در همین حوادث آرامکو، دستپاچگی و بی قراری سعودی ها را شاهد هستیم. 
با توجه به شدت و حدت این حملات که جریان حوثی های یمن آن را به نشانه 
اقدامات تلافی جویانه عربستان در یمن ترتیب دادند، نگرانی عجیبی را در سیستم 
حاکم عربستان شاهد هستیم. برای همین سفر پمپئو به ریاض برای مدیریت 
بحران و ایجاد آرامش سیاسی در ساختار قدرت عربستان بود. اینکه عربستانی 
احساس تنها بودن را نداشته باشند. باید توجه داشت که خود آمریکایی ها  هم 
هدفی بیش از این دنبال نمی کنند. در واقع دولت ترامپ به همین حمایت روانی 
و احساسی بسنده می کند و گامی فراتر از حمایت سیاسی بر نمی دارد. این در 
حالی است که عربستانی ها انتظار داشتند که با توجه به موقعیت نظامی آمریکا در 

خاورمیانه، این کشور به گام عملی و عملیاتی هم روی آورد.
همین نکته را باید در نظر داشت که سعودی ها متوجه جایگاه راهبردی شان نزد 
سیاستگذاران آمریکایی نیستند. دولت آمریکا در شرایط کنونی حاضر به هیچ گونه 
ریسک نظامی نیست. از این جهت حادثه آرامکو و اتفاقات پس از آن باید درس 
عبرتی برای مقامات ریاض باشد که اولا به جای اتهام افکنی به ایران به تجدید نظر 
در سیاست مداخله جویانه شان در منطقه به خصوص در بحران یمن روی آورند. 
منطقا ضربه نظامی، پاسخ و اقدام تلافی جویانه را در پی دارد. عربستان امروز در 
آرامکو  نتیجه چهار سال حملات نظامی اش را دید. عبور از این بن بست در اتهام 
زنی و دعوت از آمریکا برای حضور بیشتر در منطقه نیست. بلکه در تعامل با قدرت 

های خود منطقه است.
مسیر تعامل با ایران برای عربستان هم کم هزینه است و هم راهبردی و اثربخش. 
در همین بحران یمن، ایران ظرفیت بالایی برای ثبات بخشی به یمن دارد. سعودی 
ها به جای نگرانی از بابت نقش ایران، بایستی به سمت مذاکره و گفت و گو با ایران 
برای  حل این چالش امنیتی شان باشند که هر روز دامنه اش گسترده و وسیع تر 
هم می شود. چه بسا که در این مسیر دکتر روحانی و ظریف بارها برای تنش زدایی 

و گفت و گوی مسالمت آمیز با عربستان اعلام آمادگی کردند.
تجربه موفق گفت و گو در موضوع حج و حتی در مسائل کلان تر مثل تسکیل 
دولت در لبنان در دوره های گذشته می تواند زمینه ای برای آغاز گفت و گوهای 
جدی میان طرفین باشد. دولت کنونی عربستان حداقل به راه و مسیر دولت قبل 
از خودش برگردد. در هیچ دوره ای چنین تنازع آشکاری را در روابط دو کشور شاهد 
نبودیم. دولت کنونی عربستان با تاثیرپذیری از اسرائیل هر روز از ایران فاصله گرفته 
و به دشمنی آشکار با ایران می پردازد. این در حالی است که منافع ملی و منطقه 
ای عربستان اقتضای تعامل و همگرایی با ایران را می کند. نگاه به بیرون و اتکای 
محض به آمریکا چاره ساز طیف چالش های محیطی عربستان نخواهد بود و امروز 
زمان آن رسیده که سعودی ها با تجدید نظر در راهبرد سیاسی و منطقه ای شان به 

سمت مذاکره و مصالحه با ایران حرکت کنند.
*نماینده ایلام و عضو فراکسیون امید

آیت الله غرویان: 

 خطبا نباید بددهان باشند

آیت الله محسن غرویان می گوید: ما در قرآن و روایت داریم که با قول لین و نرم 
با دیگران صحبت کنید. پیامبر با کلمات لین و نرم سخن می گفت. اما متاسفانه 
برخی از این روحانیون و منبری ها و ائمه جمعه و جماعات بسیار بد دهان هستند 

و این اثر بسیاربدی در شنونده دارد. 
اخیرا یکی از ائمه جمعه از واژه ای ناشایست برای  برخورد با رقیبان 
نوع  این  به کارگیری  نظر شما درباره  سیاسی خود استفاده کرده است. 

ادبیات از چنین تریبون هایی چیست؟
کاملا روشن است ائمه جمعه در نماز جمعه باید حرف هایی را بزنند که مردم را 
به سمت خدا هدایت کند. باید حرف هایی بزنند که عبادی و سیاسی باشد. چون 
همان طور که حضرت امام و مقام معظم رهبری فرمودند نمازجمعه یک پایگاه 
عبادی - سیاسی است. اما آیا این ادبیات که بعضی از ائمه جمعه از آن استفاده 
می کنند عبادی است؟ آیا سیاسی است؟ آیا اخلاقی است؟ به نظر من هیچ کدام 

نیست.
این نوع حرف زدن ها و استفاده از الفاظ رکیک و زشت و ضداخلاق این ها الفاظ 

شیطانی است نه الفاظ سیاسی و الفاظ عبادی.
مساله دیگر این است که اخلاقیات باید بر سیاست حاکم باشد. کجای این 
ادبیات با اخلاق سازگار است؟ منبری ها و خطبایی که روی منبر می نشینند 
باید ببینند این حرف ها مردم را به سمت خدا پیش می برد یا به سمت شیطان؟ 
استفاده از این ادبیات و الفاظ رکیک بیشتر مردم را به سمت شیطان هدایت می 
کند نه به سمت خدا. آن افرادی که این کلمات را می شنوند برایشان این سوال 
مطرح می شود که گوینده این الفاظ آیا یک خطیب اخلاق اسلامی است؟ آیا این 

گوینده فرهنگ و اخلاق اهل بیت )ع( را نشر می دهد یا خیر؟
ما در قرآن و روایت داریم که با قول لین و نرم با دیگران صحبت کنید. پیامبر با 
کلمات لین و نرم سخن می گفت. اما متاسفانه برخی از این روحانیون و منبری ها و 
ائمه جمعه و جماعات بسیار بدهان هستند و این اثر بسیاربدی در شنونده دارد. از 
سویی به کل روحانیت تسری داده می شود چون مردم این ها را حساب کل نظام 
روحانیت می گذارند. به حساب نظام حوزوی می گذارند و این بداخلاقی ها را به 
کل علما تسری می دهند. این بداخلاقی ها و بددهانی ها لطمه بزرگی به حیثیت 
روحانیت و کسانی است که این لباس را بر تن دارند. به هر حال ما اظهار تاسف 
می کنیم از این نوع ادبیات. واقعا فکری برای این بشود که مردم روز به روز مردم از 
دین فاصله بیشتری می گیرند و در اعتقادات و باورهایشان شک می کنند. بخشی 
این تشکیکات ناشی از همین ادبیات ناپسندی است که متاسفانه گاه و بیگاه در 

گوشه و کنار می شنویم.
از انتقاداتی به بعضی تریبون های نمازجمعه وارد می شود سخنان 

جناحی برخی خطبا است. نظر جناب عالی چیست؟
ما مکرر گفته ایم که این درست است که نمازجمعه باید در کنار عبادی بودن، 
سیاسی هم باشد. ولی نه این که آن جنبه سیاسی آن کلا بر جنبه عبادی آن غلبه 
پیدا کند و آن را از بین ببرد. متاسفانه برخی نمازجمعه ها اصلا دیگر عبادی نیست 
و صددرصد سیاسی است. تازه سیاست هم نه به معنای عام کلمه، بلکه به معنای 
جناحی و حزبی بودن آن. در واقع جناح بازی در برخی از این نماز جمعه ها دارد 

خودش را نشان می دهد.
 البته سیاست را در حد کلیات آن باید در نمازجمعه گفت مثلا این که مردم در 
انتخابات شرکت کنند. اما این که در نماز جمعه بیاییم روی مصادیق منتخبین ، 
طبق میل و سلیقه خودمان صحبت کنیم یا حرف هایی بزنیم که کنایه ای باشد به 
اشخاص خاصی آن هم مثلا در حد رییس جمهور، مجلس یا نمایندگان مجلس که 
منتخب ملت هستند این دیگر معلوم است برای خدا نیست. یعنی سیاست آن قدر 
سلیقه ای و شخصی شده که بعد عبادی نمازجمعه را که باید برای خدا باشد از بین 

برده است و مردم این را کاملا حس می کنند.

جلال میرزایی*

واکنش جلودارزاده به اتهامات علیه سلحشوری: 

می خواهند نیروهای صادق را منزوی کنند
 یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی می گوید: برخی گروه ها که در 
انتخابات گذشته شکست خورده اند، حالا شروع به تخریب برخی نمایندگان کرده اند تا 

بتوانند رقبای خود را از بین ببرند.
سهیلا جلودارزاده، نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید درباره تخریب برخی 
نمایندگان در آستانه انتخابات مجلس به ایرناپلاس، می گوید: نمایندگان مجلس، وظایف 
خطیری دارند و نباید اشتباه کنند، زیرا به مجلس نیامده اند که اشتباه کنند. یک نماینده 
مجلس نباید به دنبال منافع شخصی خود باشد. نمایندگان هم  باید برای موکلانشان 
تلاش کنند و اگر خطایی مرتکب شدند، هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان به پرونده آنان 

رسیدگی می کند.
انتخابات،  نزدیکی  به  با توجه  ادامه تصریح می کند: در حال حاضر  جلودارزاده در 
تعدادی از گروه ها و جناح ها که نتوانسته اند وارد مجلس شوند، شروع به تخریب کرده اند 
تا بتوانند رأی رقبای خود را از بین ببرند. زیرا وقتی ما کسی را نماینده بدی تلقی و او را 
تخطئه می کنیم، یعنی ما خوبیم که او بد است. البته مردم هم این موضوع را قضاوت و 

سوابق را بررسی می کنند.
این نماینده مردم تهران معتقد است: اگر مردم فریب بخورند، باعث می شود نیروهایی که 
با صداقت کار کرده اند، به انزوا بروند و از ادامه خدمت دور بمانند. همچنین باید به کسانی 
که این کارها را انجام می دهند، بگوییم اگر به فکر اصلاح هستید، آدم مفسد را به مراجع 

قضایی معرفی کنید تا رسیدگی عادلانه شود.
او در ادامه با طرح این پرسش که آیا فضاسازی هایی که علیه برخی نمایندگان صورت 
گرفته، اخلاقی و شرعی است، توضیح داد: می گویند وقتی می خواهی حتی آب بخوری، 
بسم الله بگو تا واجبات و مستحبات رعایت شود، اما آیا نباید به آثار این تهمت ها و تخریب ها  
که گسترده هم هست، فکر کرد؟ حضرت امام)ره( نیز همیشه با این شیوه مخالف بودند.

جلودارزاده همچنین اضافه کرد: به  اندازه کافی همه حرف زده و برای مردم شناخته 
شده اند، اما عده ای اصرار دارند که کار غلطشان را ادامه دهند. شایعات، هتک حرمت و 
آبرو بردن از گناهان کبیره است. برخی به اسم خدا و به اسم دین کارهایی انجام می دهند 

که رنگ و بوی دینی ندارد و در راستای منافع شخصی و گروهی است.

محمد جواد ظریف :
شروع کننده جنگ، پایان دهنده آن نخواهد بود

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه ایران آغازگر جنگ نخواهد 
بود، هشدار داد اطمینان دارم هرکسی که شروع کننده جنگ باشد، کسی نیست که آن 

را پایان می دهد.
محمد جواد ظریف روز شنبه در گفت وگو با بخش فیس د نیشن شبکه خبری سی بی 
اس، این مطلب را در پاسخ به این سوال مطرح کرد که آیا مطمئن هستید که می توانید از 

شروع جنگ جلوگیری کنید؟
وی ادامه داد: معنای این حرف این است که این جنگ، یک جنگ محدود نخواهد بود.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به این سوال که " شما تحت تحریم 
آمریکا هستید اما با ویزای آمریکا در منهتن نشسته اید. آیا این می تواند نشانه ای از 

خواست آمریکا برای مذاکره باشد؟" گفت: لزوما اینگونه نیست.
ظریف تاکید کرد: آمریکا به دلیل میزبانی مقر سازمان ملل متحد، تعهد دارد که برای 
اعضای این سازمان، ویزا صادر کند. آنها به روشنی در نامه ای که به ویزای من ضمیمه 

کرده اند، این است که من واجد شرایط دریافت ویزا نیستم اما معافیت صادر کرده اند.
وی اضافه کرد: از این رو، آنها می خواستند که بدانم قرار نیست من در اینجا باشم.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران درباره تصمیم آمریکا برای اعزام نیرو و تجهیزات 
نظامی به عربستان سعودی هم گفت: من فکر نمی کنم این ژست ها کمک کننده باشد. 

من فکر می کنم پایان دادن به جنگ یمن، آنچیزی است که کمک می کند.

جمالی نوبندگانی با اشاره به ادعای بی اساس ریاض؛

طرح شکایت علیه ایران فرار رو به جلو است
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اقدام سعودی ها و طرح 

شکایت در سازمان ملل فرار رو به جلو است زیرا دلیل محکمه پسندی ندارند.
نامه ای به  محمدجواد جمالی نوبندگانی  در خصوص ادعای عربستان سعودی در 
سازمان ملل مبنی بر اینکه تسلیحات مورد استفاده در حمله به آرامکو، ایرانی است، گفت: 
این اقدام مسبوق به سابقه است و یکبار دیگر سعودی ها قطعاتی را در شورای امنیت نشان 

دادند اما محکومیتی برای کشورمان حاصل نشد.
نماینده مردم فسا در مجلس دهم شورای اسلامی اعتقاد دارد این اقدام سعودی ها در 

شرایط کنونی فرار رو به جلو است زیرا دلیل محکمه پسندی ندارند.
وی با اشاره به اینکه طبق مواضع سایر اعضای دائمی شورای امنیت، بعید به نظر می 
رسد شکایت سعودی ها به نتیجه خاصی برسد، ادامه داد: در واقع می توان اذعان کرد 
مقامات این کشور نیز رویه آمریکایی ها را در پی گرفته و به سمت اجرای سیاست دروغ 

حداکثری حرکت می کنند.
یادآور می شود سعودی ها و سایر  این نماینده مردم در مجلس دهم تصریح کرد: 
کشورهای حاضر در ائتلاف عربی باید برای 5 سال جنایت و بمباران شهرها و منازل یمنی 

ها پاسخگو باشند زیرا خون های ناحقی در این تجاوز آشکار ریخته شد.
بعید به نظر می رسد سازمان ملل بر شکایت سعودی ها صحه بگذارد

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: همچنین به نظر نمی رسد سازمان ملل که در زمان بان کی مون اعلام کرد به دلیل 
دریافت پول از عربستان نسبت به قرائت گزارش دیده بان حقوق بشر در خصوص جنایت 

جنگی یمن صرف نظر کرده، در شرایط کنونی به شکایت سعودی ها صحه بگذارد.

رئیس دیوان عالی کشور:

 ما در عمدی بودن قتل میترا استاد 
تردید داریم

رئیس دیوان عالی کشور گفت: دیوان آقای محمدعلی نجفی را قاتل مرحومه میترا 
استاد می داند، اما در نوع قتل تردید کرده است.

حجت الاسلام  احمد مرتضوی مقدم  در باره اینکه چه بخشی از حکم محمدعلی نجفی 
شهردار اسبق تهران در دیوان عالی کشور نقض شده است؟ اظهار کرد: پرونده ای که در 
دیوان رسیدگی شده مانند همه پرونده های قتل پرونده ای عادی است، اما چون افکار 

عمومی را مشغول کرده بود باید زودتر تعیین تکلیف می شد.
وی با بیان اینکه پرونده های قتل دو جنبه خصوصی و عمومی دارد، گفت: جنبه 

خصوصی این پرونده تمام شده است و اولیای دم رضایت دادند.
 مرتضوی مقدم افزود: اکنون باید جنبه عمومی جرم تعیین و تکلیف شود که اگر قتل 
عمد باشد تا ۱0 سال مجازات دارد و اگر غیرعمدی باشد در مجازات تخفیف داده می شود 

و ما باید نوع قتل را مشخص کنیم تا جنبه عمومی جرم را بتوانیم رای بدهیم.
رئیس دیوان عالی کشور افزود: دیوان در نوع قتل تردید کرده است اما آقای نجفی را 

قاتل می داند و باید یک سری ابهام ها و نقض ها برطرف شود.
وی گفت: عمده ابهامی که در این پرونده بوده، این است که گلوله ای که در بدن مقتوله 
یافت شده تغییر شکل پیدا کرده و این شائبه مطرح است که شاید گلوله به دیوار خورده و 
کمانه کرده و سپس به بدن مقتوله برگشته باشد که اگر این نقض اثبات شود قتل غیر عمد 

محسوب و به لحاظ مجازات جنبه عمومی جرم تخفیف داده می شود.
 مرتضوی مقدم گفت: از نظر دیوان، رسیدگی دادگاه ناقص است و ما در عمدی بودن 
قتل تردید داریم. وی افزود: البته این موضوع هیچ ارتباطی به جنبه خصوصی جرم و بحث 

قصاص ندارد و آن بحث تمام شده و تصمیم ما در خصوص جنبه عمومی جرم است.

وزیر صنعت:
خودروهای کف پارکینگ به ۳۰ هزار کاهش یافت

وزیر صنعت،  معدن و تجارت گفت: امروز تولید خودروسازان نسبت به گذشته وضعیت 
بهتری پیدا کرده و رقم بیش از ۱50 هزار دستگاه که در کف پارکینگ ها بود امروز به اندکی 

بیش از ۳0 هزار دستگاه کاهش یافته است.
»رضا رحمانی« ظهر یکشنبه در حاشیه مجمع عمومی عادی سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( افزود: امروز در جلسه ای با یکی از خودروسازان 
بزرگ، مشخص شد که شمار خودروهای کف پارکینگ از ۸0 هزار دستگاه به بیش از ۳0 
هزار دستگاه رسیده است و این امر ناشی از سیاست داخلی سازی در کشور است که به 

شکل جدی مورد توجه قرار گرفته و اجرایی شده است.
توانمندی داخلی  بر  با تکیه  به گفته رحمانی قطعات داخلی سازی شده در واقع 

مشکلات این بخش را برطرف خواهد ساخت.
»رضا رحمانی« همچنین در مجمع عمومی عادی سالیانه سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، افزود: امسال هفت محور برای سال رونق تولید 
در برنامه وزارتخانه با ۳4 برنامه عملیاتی پیش بینی شده است و توسعه معادن یکی از 
محورهاست، علاوه بر این فعال سازی معادن کوچک مقیاس، تکمیل زنجیره فلزات 

اساسی و اکتشافات در قالب انقلاب معدنی دنبال می شود.
به گفته وزیر صنعت، نهضت ساخت داخل و انقلاب معدنی از مهمترین برنامه های این 
بخش محسوب می شود و در حقیقت نهضت ساخت داخل حرکت بزرگی است، که اقتصاد 
کشور و بخش معدن را فعال می سازد و بر اشتغال هم به نحو محسوسی تاثیرگذار است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت از برنامه کاهش واردات در افق ۱400 به میزان ۱0 میلیارد 
دلار خبر داد که امسال با سرمایه گذاری لازم به میزان چهار میلیارد دلار مورد انتظار است. 
به گفته رحمانی حضور شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها نقش موثری در شرایط 
تحریم خواهند داشت و چنانچه از معدن به عنوان جایگزین درآمد نفتی می خواهیم بهره 

بگیریم باید از همه توانمندی های داخلی به ویژه شرکت های دانش بنیان استفاده کنیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: نیروهای مسلح 
را  جویی  ماجرا  برای  فارس  خلیج  با  بازی  اجازه  ایران 

نمی دهند.
نیروهای  رژه  مراسم  در  یکشنبه  صبح  لاریجانی  علی 
مسلح در بندرعباس بیان داشت:  امروز آغاز هفته دفاع 
مقدس است، در چنین روزی صدام در شرایط آغاز انقلاب 
اسلامی به ایران حمله کرد، در شرایطی که ملت ایران پس 
از 50 سال از دیکتاتوری پهلوی، تار و پود دست نشانده های 

آمریکا را از بین برد.
دنباله روهای  و  آمریکا  وضعیت  آن  در  داد:  ادامه  وی 
ماجراجویی ها  به  دست  منطقه  و  ایران  در  ضدانقلابش 
زدند، مسئله سازی های مختلفی ایجاد کرده و دست به ترور 
رهبران انقلاب اسلامی زدند، به دنبال تجزیه طلبی بودند 
و ده ها مسئله آفرینی دیگر و در چنین شرایطی صدام به 

ایران حمله کرد.
لاریجانی ادامه داد: سؤال این است صدام با چه توهمی و 
قصد و نیتی دست به این کار زد و خود را درگیر جنگ کرد. 
صدام با توجه به شرایط داخلی ایران و نیروهای مسلح، 
فرصت را مناسب دید که قادسیه ای جدید ایجاد و تکیه را از 

برادری اسلامی بردارد و گردن کلفت منطقه شود.
لاریجانی با اشاره به اینکه »محور کانونی انقلاب اسلامی 
ایران از سوی امام خمینی)ره( بر اسلام بود«، اضافه کرد: 
رژیم سفاک پهلوی به جای وحدت اسلامی به دنبال نفاق 
بود و ندای انقلاب اسلامی وحدت اسلامی بود تا ملت های 
اسلامی با یکدیگر بوده و روابط برادرانه با یکدیگر داشته 

باشند.
انقلاب  اصلی  اصول  از  یکی  کرد:  خاطرنشان  وی 
اسلامی  ملل  وحدت  و  اسلامی  امت  وحدت  اسلامی 
با  اجانب  از  تمکین  جای  به  ملل  این  باید  است،  بوده 
یکدیگر روابط برادرانه داشته باشند برهمین اساس پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی سفارت اسرائیل تعطیل و سفارت 

فلسطین جایگزین آن شد.
به گفته لاریجانی، دفاع از مردم مظلوم و شجاع فلسطین 
و زمین مقدس از آرمان های انقلاب اسلامی بوده و ایران 
با تمامی امکانات از این مردم مظلوم دفاع می کند، ولی 
صدام به جای تقویت این وحدت به یک حرکت ارتجاعی 
دست زد و به مساله  عرب و فارس پرداخت. آمریکا هم که 
از انقلاب اسلامی و از واژگونی پهلوی زخم خورده بود به 

دنبال ضربه به ملت ایران بود و دست صدام را گرفت.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: آمریکا حکومت 

کرد و غربی ها در یاری به او کم نگذاشتند، اما شاهد بودید 
که هنگامی که صدام ارزش خود را از دست داد به بهانه 
سلاح کشتار جمعی او را سرکوب کردند و یک فاجعه ای را 
برای ملت عراق رقم زدند. دیگر رهبران کشورهای عربی 
که به آمریکا تکیه کردند چنین سرنوشتی داشتند، چرا که 
آمریکا نگاه ابزاری به آنها دارد. یکی از مسئولین پیشین 
آمریکا گفته بود نفت عراق برای ما ارزش بسیار بالاتری از 

خود آنها دارد.
کشورهای اسلامی و عربی با ما برادر هستند

روسای  به  ترامپ  گفته های  این  آیا  کرد:  تصریح  وی 
کشورهای عربی بعد از گرفتن اموال آنها توهین به آنها 
نبود؟ اما ما تاکید داریم کشورهای اسلامی و عربی با ما 
برادر هستند و آرزو داریم که با همسایگان خود روابط خوبی 
را در حوزه فرهنگ و اقتصاد داشته باشیم. لازم است قدرت 
انرژی خود ما برای مبارزه با بیگانگان و صهیونیست ها به 

کار رود.
از  پس  که  می کرد  فکر  دشمن  ابرازداشت:  لاریجانی 
انقلاب اسلامی نیروهای مسلح ایران در وضعیت نامناسبی 
قرار دارد و فکر می کرد این نیروها قوای لازم را برای دفاع از 
کشور ندارند، ولی نمی دانستند که نیروهای مسلح کشور 
ما از متن یک جامعه اسلامی برخاسته و پیشوای آنها امام 
حسین )ع( است. ملت ایران فرزندان خود را در نیروهای 
مسلح با شعار حسینی تربیت کرده اند. شاهد بودید که در 
حملات صدام به فرودگاه ها، خلبان های نیروهای هوایی 
چه ضربه کاری به ارتش صدام زدند. در طول دفاع مقدس 
نیروهای مسلح چه صحنه های شورانگیزی را خلق کردند 
و نگذاشتند یک وجب از خاک ایران در دست صدام باقی 

بماند.
نیروهای  کرد:  عنوان  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
مسلح ما قدرتمندتر از گذشته است. امنیت ایران اسلامی 
و امنیت منطقه توسط نیروهای مسلح برقرار شده است این 
نیروهای مسلح یک سرمایه بزرگ ملی و سرمایه ارزشمند 
برای امنیت منطقه است. وقتی دو کشور عراق و سوریه 
گرفتار پدیده  شوم تروریسم شدند، این نیروهای مسلح 
کشور ما بودند که تروریسم را در منطقه شکست داد. با 
وجود اقتداری که نظامیان ایران داشته اند هیچ گاه ایران 

تعرضی در این 40 سال به کشوری نداشته است.
نیروهای نظامی ایران چشم تروریست را در منطقه کور 

کردند
لاریجانی تاکید کرد: آمریکا امروز به تروریست ها کمک 

می کند و این کار از چشم ما مخفی نیست. اما بدانند 
نیروهای نظامی ایران چشم تروریست را در منطقه کور 
کردند. تروریست ها، در بلاد اسلامی جان مسلمانان را به 
خطر انداختند. اما غرب بداند که  گروههای تروریستی 

مثل داعش، روزی به جان خودشان خواهد افتاد.
وی اظهارداشت: اسراییل غده سرطانی منطقه است 
و اصلی ترین دشمن مسلمانان به شمار می رود. دفاع از 
ملت مظلوم فلسطین را وظیفه خود می دانیم. آمریکا و 
برخی همپیمانان این کشور برای چپاول اموال مسلمانان 
دست به پیاده کردن سیاست های تنش زا در منطقه زدند و 
عملیات های اخیر آنان نیز برای چپاول آنهاست. معتقدیم 

ظلم به یک مسلمان ظلم به امت اسلامی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به سران کشورهای 
اسلامی در منطقه از آمادگی نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران برای کمک به آنان برای تامین امنیت منطقه 
خبر داد و افزود:  بهانه جویی های کودکانه ای که در قالب 
توسط مستکبران  برای تشکیل هلال شیعه  ایران  نفوذ 
بیان می شود، توطئه ای برای به هدر دادن توان مسلمانان 
است. وقتی داعش به عراق حمله کرد و موصل به برخی 
مناطق اهل سنت و حتی منطقه کردستان عراق سقوط 
کرد این نیروهای ایرانی بودند که با سرعت به کمک عزیزان 
اهل سنت شتافتند و در عمل نشان دادند که برادران آنان 

هستند.
جمهوری  مسلح  نیروهای  برای  کرد:   تاکید  لاریجانی 
اسلامی ایران هیچ چیز مهمتر از زندگی عزتمندانه برای 
مسلمانان نیست. ایجاد امنیت پایدار به دست نیروهای 

قدرتمند منطقه، خواست اصلی ما است.
عامل  صهیونیستی  رژیم  و  آمریکا  داشت:  بیان  وی 
تنش های اخیر منطقه هستند و ملت های منطقه بیدار 
هستند و رفتار مزورانه آنان را به خوبی درک می کنند. آنان 
می دانند که آمریکا هیچ گاه بر سر پیمانهای خود وفادار 
نبوده است و امروز رئیس جمهور این کشور این مساله را 
به عیان به نمایش گذاشته است. رئیس جممهور آمریکا 
به صراحت از معامله قرن صحبت می کند تا رژیم غاصب 
صهیونیستی را بر همه مقدرات و مصالح ملت های منطقه 

مسلط کند. 
برای حفظ وحدت باید از تنش اجتناب کرد 

لاریجانی با بیان اینکه پیمان تامین امنیت تنگه هرمز 
وسیله چپاول جدید توسط آمریکایی هاست، تاکید کرد: 
امنیت تنگه هرمز با امنیت سایر آبراههای جهان یک جا 
معنا پیدا می کند. نیروهای مسلح ایران اجازه بازی با خلیج 
فارس برای ماجرا جویی را نمی دهند. از نظر ایران این کار 
شروع عملیاتی در جهت از بین بردن امنیت منطقه تلقی 
می شود. نیروهای مسلح زبده ایران که در دفاع مقدس 
اعلام کردند هزار بار مرگ با عزت را بر زندگی ذلت بار ترجیح 

می دهند، در قلب مردم قرار دارند.
وی ادامه داد:  خانواده معظم شهدای نیروهای مسلح نیز 
چشم و چراغ ملت هستند و حضور آنان راهنمای امروز و 
آینده کشور است. جانبازان عزیز نیز شهدای زنده هستند. 
آزادگان و ایثارگران نیز سرمایه فراموش نشدنی پر افتخار 

ملت هستند.
لاریجانی تصریح کرد: جریان های سیاسی بدانند حفظ 
وحدت در داخل و توجه به اصول وظیفه  ملی و اسلامی 
و  کرد  اجتناب  تنش  از  باید  وحدت  حفظ  برای  است. 
کار همه  باید سرلوحه  انقلاب  رهبر معظم  رهنمودهای 
جریان های سیاسی برای عبور از مشکلات امروز کشور 

قرار گیرد.

علی لاریجانی  درمراسم رژه ملی هفته دفاع مقدس در بندرعباس:

نیرو های مسلح اجازه ماجراجویی را در خلیج فارس نمی دهند

رییس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه، با بیان اینکه افتتاح سامانه ثبت دارایی 
مقامات، مسئولان و کارگزاران اقدام مبارکی است، گفت: از امروز به مدت یک ماه یعنی تا 

یکم آبان ماه ۹۸ مسئولان مهلت اعلام اموال خود را دارند.
حجت الاسلام حمید شهریاری در مراسم افتتاح رسمی سامانه ثبت اموال و دارایی های 
مسئولان با گرامیداشت هفته دفاع مقدس، گفت: امروز جمهوری اسلامی الگویی برای 
بسیاری از جریانات است.وی در ادامه  به افتتاح رسمی سامانه ثبت اموال و دارایی های 

مسئولان اشاره کرد و گفت: باید همه مسئولان و کارگزاران این روز را به خاطر بسپارند.
شهریاری افزود: طبق اصل ۱42قانون اساسی دارایی رهبر، رییس جمهور ،معاونان 
رییس جمهور ،وزیران و همسر و فرزندان آنان قبل و بعد از خدمت توسط رییس قوه 

قضاییه رسیدگی می شود که بر خلاف حق افزایش نیافته باشد.
معاون رییس قوه قضاییه گفت: علاوه بر افراد ذکر شده در اصل قانون یعنی رهبر رییس 
جمهور معاونان رییس جمهور وزیران،همسر و فرزندان، طبق قانون مصوب سال ۹4؛24 
عنوان مسئولیت دیگر هم مشمول قانون ثبت دارایی ها و اموال می شوند. در ماده ۳این 

قانون 250هزار نفر مشمول ثبت دارایی اموال و مسئولان می شوند.
شهریاری تصریح کرد: طبق قانون کلیه اموال غیر منقول، حقوق دارای ارزش مالی، 
مطالبات و دیون، سرمایه گذاری، اوراق بهادار، موجودی حسابهای مختلف در بانک ها و 
موسسات مالی و هرگونه منبع درآمدی مستمر باید از سوی مسئولان مشمول اعلام شود.
وی خطاب به مسئولان گفت: تا وقتی امنیت اطلاعات مسئولان تامین شود تصمیم 
گرفتیم ثبت دارایی را در چند مرحله انجام دهیم . تصمیم ما این شد در پایلوت اول، 
دفتر مرکزی ثبت دارایی مسئولان را در ساختمان مرکزی مرکز آمار و فناوری اطلاعات 

حضور را تهیه کردیم و مسئولین می توانند به این مرکز مراجعه کنند. ظرف کمتر از یک 
ماه امیدواریم این پایلوت را به مراحل بعدی برسانیم.

شهریاری خاطرنشان ساخت: در نظر داریم سامانه را در بستر اینترنت نبریم؛ مسئولان 
ابتدا باید در سامانه ثنا ثبت نام کنند. همچنین اگر همزمان بیش از یک سمت داشته 
باشند به اعتبار هر سمت در ابتدا و انتهای مسئولیت ثبت دارایی می کند. دارایی های 

خارج از کشور هم مشمول ثبت می شود.
معاون رئیس قوه قضائیه به هیئت بررسی سه نفره اشاره کرد و گفت: یک هیئت بررسی 

متشکل از سه قاضی برجسته موضوع نظارت بر ثبت مشمولان ماده ۱را بر عهده دارند.
اجازه تجسس در رابطه با اموال مسئولان در خارج از کشور را نداریم

حجت الاسلام حمید شهریاری در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه با توجه 
به مهاجرت فرزندان برخی از مسئولان به خارج از کشور و همچنین عدم امکان مراوده 
با برخی کشورها، اموال و دارایی های احتمالی مسئولان در خارج از کشور چگونه قابل 
شناسایی است؟گفت: اگر هم مراوده نداشته باشیم نیروهای اطلاعاتی تمرکز خوبی 
دارند. وی افزود: با این حال در قانون موضوع خود اظهاری قید شده و ما اجازه نداریم که 

تجسس کنیم چرا که تجسس حرام است.
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه تصریح کرد: با این حال اگر پای کسی در 

پرونده ای کشیده و تشکیک ایجاد شود، ورود می کنیم.
شهریاری افزود: به طور کلی ما به مسئولان خود اعتماد داریم.

معاون رئیس قوه قضائیه اظهارداشت: قانون ثبت اموال و دارایی های مسئولان علاوه 
بر مزیت هایی که دارد، محدودیت هایی را هم شامل می شود.

رییس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه:

مسئولان تا اول آبان برای اعلام اموال مهلت دارند

با بیان  رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی 
اینکه دولت زمان جنگ کشور را به گونه ای اداره کرد که 
مردم در زندگی احساس تنگنا نکنند، تاکید کرد: امروز 
برای  وسیله ای  را  ایثارگری  و  جنگ  می خواهد  جریانی 

حذف دیگران قرار دهد.
»محمدرضا عارف« روز یکشنبه در پیامی که به مناسبت 
هفته دفاع مقدس منتشر شده است، با گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس که امسال مقارن با ماه محرم، ماه نشاندن بذر 
آزادگی و رهایی در جان بشریت توسط سالار شهیدان ابا 
عبدالله الحسین )ع( است، تصریح کرد: دفاع مقدس فصل 
جدیدی از نگاه به زندگی و تبیین رابطه عاشقانه انسان با 

خالق است.
در پیام وی آمده است:  زشتی تهاجم، اشغال، تجاوز و 
ویرانگری اما در برابر، زیبایی پایداری، سربلندی و دفاع از 
کرامت انسان و تمامیت ارضی و سرافرازی ایران و انقلاب را 
نیز داشت. ایران اگر در دفاع مقدس قهرمان بود، قهرمان 

آشتی و صلح مبتنی بر عدالت نیز بود.
شده  بیان  مجلس  امید  فراکسیون  رئیس  پیام  در 
است: جنگ آشفتگی و مشکل ایجاد می کند، ملت ما نیز 
مشکل داشت جنگ می توانست قحطی بیاورد اما نه تنها 

قحطی نشد بلکه دولت وقت بگونه ای کشور را اداره کرد که 
مردم در زندگی احساس تنگنا نکنند.  جنگ ما، تحمیلی 
بود یعنی ما اهل جنگ نیستیم و دفاع ما مقدس بود؛ این 

مواضع امروز هم برای ما خیلی مهم است.
عارف در پیام اظهار داشت: امروز باید فریاد صلح خواهی 
جنگی  چه  شود.  بلند  جهان  در  جنگ  به  ما  اعتراض  و 
و  می اندازند  راه  توسعه طلب  دولت های  و  قدرت ها  که 
چه جنگی که تروریست ها ایجاد می کنند. همچنان که 
مقاومت در برابر آن جنگ تحمیلی را جنگ علیه جنگ و 
دفاع مقدس می دانیم، امروز باید آن صدا را بلند کنیم و در 
مقابل جنگ تمام عیار اقتصادی با وحدت و انسجام و کنار 
گذاشتن برخی اختلاف نظرها نوید بخش پیروزی در این 

صحنه هم باشیم.
در پیام وی عنوان شده است: دفاع مقدس متعلق به 
کل کشور و انقلاب و تاریخ است؛ متاسفانه امروز جریانی 
می خواهد جنگ و ایثارگری را وسیله ای برای حذف دیگران 
بهترین  آن ها  معظم  خانواده های  و  ایثارگران  دهد.  قرار 
نباید اجازه دهند ارزش ها و عناوین  کسانی هستند که 
مقدس دستاویز معاملات سیاسی به ویژه حذف نیروهای 
ارزنده ای قرار گیرد که در دلبستگی آن ها به انقلاب شکی 

نیست و اجازه ندهند برخی افراد افراطی که ربطی به جنگ 
ندارد، میدان دار شوند.

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در این 
ایثارگران  برای همه  توفیق  و  آرزوی سلامتی  پیام ضمن 
و خانواده های شهدا، از خداوند متعال خواست همه ما 
را قدرشناس شهداء، رزمندگان، جانبازان و آزادگان دفاع 
مقدس و خانواده های معظم این عزیزان باقی نگاه دارد و 

توفیق ادامه راه آنها را نصیبمان سازد.

 محمدرضا عارف:

نباید ارزش ها دستاویز معاملات سیاسی قرارگیرد

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: ایران به مرحله ای از قدرت بازدارندگی رسیده 
است که تصورش برای دشمن بعید است.

»اسدالله بادامچیان« روز یکشنبه نشست دبیران حزب با گرامیداشت ۸ سال دفاع 
مقدس و تکریم و تعظیم امام و شهدای جنگ تحمیلی گفت: تجربه دفاع مقدس نشان 

داد دشمن را باید در مبداء شکست داد.
وی تأکید کرد: مقوله امنیت ملی و دفاع از سرزمین اسلامی و حفظ نوامیس مردم 
مقوله مهم و راهبردی است. اوایل انقلاب دشمنان انقلاب با سوء استفاده از ضعف بنیه 
دفاعی کشور در حالی که هیچ علامتی وجود نداشت که ایران سر جنگ با دولتی داشته 

باشد، به ایران حمله کرد و بخش های مهمی از کشورمان را اشغال کرد.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: دفاع جوانان سلحشور اسلام به رهبری امام 
خمینی)ره(، میهن اسلامی ما را از لوث وجود اشغالگران پاک کرد و همین جوانان پایه 
های یک نظم دفاعی و صیانتی از کشور را ریختند تا هیچ قدرت مرزی و فرامرزی و هیچ 
نبرد منطقه ای و فرامنطقه ای امروز جرأت تجاوز به ایران عزیز را نداشته باشند. به برکت 

انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی ولایی و در اثر بیداری اسلامی دشمنان اسلام 
و سلطه گران جهانی برابر ملت های برپاخاسته دچار ذلت و عجز شده اند.

وی با اشاره به سفر رئیس جمهوری و وزیر خارجه به سازمان ملل بیان کرد: انتظار این 
است که آنان مواضع منطقی و صحیح جمهوری اسلامی ایران را با اقتدار و قاطعیت برای 
دولت ها و ملت ها از جمله ملت آمریکا که اسیر حاکمانی چون ترامپ هستند، بیان کنند.
بادامچیان با اشاره به شکل گیری قدرت مقاومت در منطقه گفت: امروز همفکران 
ملت ایران در یمن، لبنان، فلسطین اشغالی سوریه و عراق، افغانستان و ده ها کشور 
مسلمان برابر سیاست های استکباری دشمنان بشریت و اسلام و غارتگران ثروت های 
ملی کشورهای اسلامی، یک جبهه متحد هستند و این جبهه مقاومت است که یمن 
را توانمند ساخته و افسانه ابرقدرتی آمریکا و همدستان را باطل کند و گاو شیرده آمریکا 

را فلج سازد.
وی تأکید کرد: جمهوری اسلامی به مرحله ای از قدرت بازدارندگی رسیده است که 

تصورش برای دشمن بعید است.

بادامچیان:

 قدرت بازدارندگی ایران برای دشمن قابل تصور نیست
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8دلیل زردی ناخن ها

استفاده منظم از لاک ناخن، به ویژه رنگ های تیره، می تواند موجب زرد شدن ناخن ها 
شود. رنگ موجود در لاک با کراتین ناخن تعامل داشته و می تواند موجب زرد و شکننده 

شدن ناخن ها شود.
همانند حلقه های رشد درختان، علائمی که به مرور زمان روی ناخن ها ظاهر می شوند 
می توانند به بروز تغییراتی در شرایط سلامت انسان اشاره داشته باشند. زرد شدن ناخن ها 
می تواند دلیل ساده ای مانند استفاده از لاک ناخن داشته باشد و یا به مساله ای جدی تر 
مانند عفونت یا یک بیماری زمینه ای اشاره داشته باشد. هر گونه تغییر در شرایط ناخن ها 
مانند تغییرات رنگ و ضخامت که دلیل زمینه ای آن آشکار و مشخص نیست یا با گذشت 
زمان بهبود نمی یابد باید توسط یک متخصص پوست ارزیابی شود تا در صورت وجود یک 
مساله پزشکی به آن رسیدگی شود. دلیل بروز مشکل هرچه سریع تر شناسایی شود، ناخن 
ها و احتمالا سلامتی شما نیز سریع تر به شرایط مطلوب باز می گردد. در ادامه با برخی از 

دلایل شایع زرد شدن ناخن ها بیشتر آشنا می شویم.
استفاده منظم از لاک های ناخن تیره: استفاده منظم از لاک ناخن، به ویژه رنگ 
های تیره، می تواند موجب زرد شدن ناخن ها شود. رنگ موجود در لاک با کراتین ناخن 
تعامل داشته و می تواند موجب زرد و شکننده شدن ناخن ها شود. لاک پاک کن های 
حاوی استون می توانند زردی ناخن را تشدید کنند زیرا این فرصت را برای لاک ناخن حل 
شده فراهم می کنند تا با ناخن ها پیوند قوی تری تشکیل دهند. از آنجایی که تغییر رنگ 
معمولا در قسمت بالایی ناخن ها رخ می دهد، بهترین روش برای بازگشت شرایط به حالت 
عادی عدم استفاده از لاک ناخن و بلند شدن ناخن است. برای پیشگیری از زرد شدن 
ناخن ها به واسطه لاک ناخن، ابتدا از یک پوشش پایه پیش از استفاده از لاک استفاده 
کنید و به طور منظم از لاک های ناخن با رنگ تیره استفاده نکنید. استفاده از لاک پاک 
کن های بدون استون نیز می تواند در پیشگیری از بروز لکه های زرد رنگ روی ناخن ها 

مفید باشد.
ابتلا به یک عفونت قارچی: زمانی که قارچ های مزاحم به ناخن ها )معمولا ناخن 
های پا( حمله می کنند، این شرایط می تواند به ضخیم شدن ناخن و انباشت مواد زائد 
منجر شود که هر دو حالت می توانند به زردی ناخن منجر شوند. متخصص پوست می تواند 
نوع دقیق قارچ را از طریق کشت در آزمایشگاه مشخص کرده و روش درمان مناسب برای 
مقابله با این شرایط را ارائه کند که معمولا شامل تجویز داروی ضد قارچ می شود. از آنجایی 
که ناخن ها رشد آرامی دارند، برای درمان کامل یک عفونت قارچی معمولا به سه تا شش 

ماه زمان نیاز است. همچنین، ممکن است به تجدید درمان در آینده نیاز باشد.
کار کردن زیاد با دست ها:زمانی که انتهای ناخن از بستر ناخن جدا می شود این 
شرایط به نام اونیکولیز )Onycholysis( شناخته می شود. ایجاد فضا در زیر ناخن می تواند 
ظاهری زرد یا مات به آن ببخشد. این شرایط بیشتر بین افرادی که زیاد از دست های خود 

استفاده می کنند، مانند آرایشگرها، ناخن آراها، و مستخدم ها دیده می شود.
اونیکولیز می تواند به واسطه آسیب دیدگی، سوریازیس، و عوارض جانبی برخی داروها 
نیز شکل بگیرد. برای درمان، جدا کردن بخشی که از بستر ناخن جدا شده است اهمیت 
دارد. جدایی فضایی در زیر ناخن ایجاد می کند که به میکروارگانیسم ها اجازه رشد داده و 
از اتصال مجدد ناخن جلوگیری می کند. برخی کارشناسان، غوطه ور کردن ناخن ها در 
لیسترین دو بار در روز را نیز توصیه کرده اند. لیسترین حاوی ماده ای به نام تیمول است که 
از خواص ضد میکروبی برخوردار بوده و به اتصال مجدد ناخن هنگام رشد مجدد کمک می 
کند. با استفاده از دستکش های محافظ، پرهیز از محیط های مرطوب و مواد شیمیایی 
قوی، و کوتاه و مرتب نگه داشتن ناخن ها می توانید از آسیب بیشتر پیشگیری کنید. تمیز 
کردن زیر ناخن ها می تواند اونیکولیز را تشدید کند. استفاده از ناخن ها به عنوان یک ابزار 

نیز می تواند نتیجه ای مشابه به همراه داشته باشد.
اگر فکر می کنید زرد شدن ناخن ها با داروهای مصرفی شما مرتبط است، با پزشک خود 

در این زمینه مشورت کنید، به ویژه اگر ناخن ها دردناک و آزاردهنده نیز شده اند.
کمبود ویتامین: سوء تغذیه می تواند بر رشد ناخن ها تاثیرگذار باشد و در برخی موارد 
به زردی ناخن ها منجر شود. پزشک ممکن است برای بررسی کمبود یک ویتامین یا ماده 
مغذی دیگر، مانند روی، آزمایش خون را تجویز کند. در صورت ابتلا به یک کمبود تغذیه ای، 
استفاده از مکمل ها طی چند هفته تا چند ماه ممکن است به بهبود شرایط کمک کند. با 

گذشت زمان، ناخن های شما باید به شرایط عادی باز گردند.
سیگار کشیدن: ناخن ها و انگشت های زرد رنگ از نشانه های آشکار یک فرد 
سیگاری یا قبلا سیگاری هستند. مواجهه منظم با قیر در دود تنباکو دلیل بروز این شرایط 

است. همچنین، ناخن های شما ممکن است ظاهری گرد یا چماق مانند به خود بگیرند.
خود برنزه کردن: محصولاتی که به صورت مصنوعی پوست را برنزه می کنند حاوی 
ماده ای به نام DHA هستند. این ماده با سلول های پوست واکنش داده و رنگی زرد-قرمز 
را موجب می شود که برنزه شدن را تقلید می کند. در صورت تماس با انگشتان هنگام 
استفاده، ممکن است سطوح بالایی از این مواد اطراف کوتیکول های ناخن جمع شده و 
ظاهر زرد تیره به ناخن ها ببخشد. اگر زردی ناخن های خود را با محصولات خود برنزه کردن 
مرتبط می دانید، شستشوی زیاد برای از بین بردن هرگونه محصول باقیمانده یا استفاده از 

دستکش طی مرحله برنزه کردن را مد نظر قرار دهید.
شرایطی ارثی: سندرم ناخن زرد شرایطی نادر است که افزون بر زردی ناخن های 
دست و پا ممکن است به بروز مشکلات تنفسی، سینوزیت مزمن، و تورم پاها نیز منجر شود. 
این شرایط معمولا افراد میانسال را تحت تاثیر قرار می دهد، اما می تواند در سنین پایین تر 
نیز رخ دهد. سندرم ناخن زرد می تواند به صورت تصادفی رخ داده یا در یک خانواده ارثی 

باشد.
یک مشکل سلامت زمینه ای: بیماری تیروئید ممکن است به بروز مشکلات ناخن 
مانند زرد شدن، ضخیم شدن، و زوال لبه های ناخن ها منجر شود. دیابت نیز می تواند 
موجب زرد شدن ناخن ها شود. دلیل این شرایط مشخص نیست، اما ممکن است با سطوح 
بالای قند در جریان خون مرتبط باشد. از آنجایی که افراد مبتلا به دیابت با تضعیف سیستم 
ایمنی بدن خود نیز مواجه می شوند، زردی ناخن ها می تواند با خطر ابتلا به یک عفونت 
قارچی ناخن مرتبط باشد. در هر صورت، پزشک آزمایشات خون را برای ارزیابی شرایط 
تجویز خواهد کرد. مدیریت این بیماری ها ممکن است به مرور موجب بهبود شرایط ناخن 

ها شود.

چند نکته اثبات شده درباره گیاه خواری
از سلامت قلب تا دوری از سرطان

این نکته ثابت شده که با پیروی از رژیم غذایی گیاهخواری، تجمع پلاک در رگ های 
خونی کاهش می یابد و خطر ابتلا به دیابت و سکته مغزی کم می شود و اگر حق انتخاب 

داشته باشیم، رژیم گیاهخواری از دیگر رژیم ها بهتر به نظر می  رسد.
درباره گیاه خواری تندوری هایی ورود دارد و شما مجبور نیستید کاملا مصرف گوشت را 
کنار بگذارید. اما اگر مصرف محصولات حیوانی را در رژیم خود کاهش دهید، شاهد 4 

مزیت عمده این تصمیم در زندگی خواهید بود که در ادامه به آنها می پردازیم.
گیاه خواران قلب سالمتری دارند: شواهد و مطالعات نشان میدهد که مصرف 
هرچه بیشتر گیاهان با حفظ سلامت قلب ارتباط مستقیم دارد. کسانی که غذاهای حاوی 
گوشت را کمتر مصرف میکنند، کمتر در معرض سکته مغزی و یا بیماریهای قلبی عروقی 
قرار میگیرند. البته در انتخاب رژیمهای غذایی که گوشت کمتری دارند باید دقت کنید؛ در 
این رژیمها از مصرف نوشابههای قندی، دانهها و غلات تصفیه شده مانند آرد سفید و برنج 
سفید، و سایر محصولات فراوری شده اجتناب کرده و آجیل، میوه ها و سبزیجات و غلات 

کامل را بیشتر مصرف کنید.
گیاه خواران لاغرترند: رژیم های غذایی گیاهی شاخص توده بدنی را در محدوده 
سالم نگه داشته و اندازه دور کمر و دور شکم را کاهش میدهند. میوهها و سبزیجات حاوی 
کالری کمتر و آب فراوان هستند. همین امر کمک میکند تا پیش از زیاده روی و اتمام غذا، 
احساس سیری کنید. چربیهای اشباع شده، چربیهایی سرشار از هیدروژن هستند. 
این چربیها در دمای اتاق جامدند. آنها را میتوان در گوشت و محصولات حیوانی از قبیل 
گوشت گوساله، کره، پنیر و لبنیات پرچرب و حتی در روغن نارگیل یافت. طبق تحقیقات 
علمی انجمن قلب امریکا، مصرف چربی های اشباع شده میزان کلسترول خون را افزایش 
میدهد. این افزایش خطر ابتلا به بیماری های قلبی و سکته مغزی را بالا میبرد. بنا به توصیه 
انجمن قلب آمریکا، از 2000 کالری دریافتی در روز، تنها ۱۳ گرم آن باید به چربیهای اشباع 
اختصاص یابد. علاوه بر این، خوردن 4 تا 5 وعده میوه و سبزی، 6 تا ۸ وعده غلات کامل، 
2 تا ۳ وعده لبنیات کم چرب و کمتر از ۱۸0 گرم گوشت، طیور یا غذاهای دریایی در روز، 

اساس رژیم غذایی گیاهی را تشکیل میدهد.
گیاه خواران کمتر به سرطان مبتلا می شوند:  رژیمهای غذایی گیاهی ممکن 
است سدی در برابر ابتلا به انواع سرطانها باشند. مطالعات نشان میدهد که فیبر، ویتامینها، 
مواد شیمیایی گیاهی و مواد معدنی موجود در میوهها و سبزیجات، خطر ابتلا به سرطان 

روده بزرگ و سرطان سینه را به میزان چشمگیری کاهش میدهند.
گیاهخواری، عمر کره زمین را افزایش میدهد:  فراموش نکنید که پرورش حیوانات 
و دام، منابع طبیعی را به خطر می اندازد. طبق گفته محققان دانشگاه جان هاپکینز، 2۷ 
درصد از کل آب های شیرین کره زمین، برای صنعت گوشت و لبنیات مورد استفاده قرار 
میگیرد. این در حالی است که بیش از ۱200 گالن آب، برای تولید یک استیک 2۳0 گرمی 

مورد نیاز است. اما فقط ۸0 گالن آب برای تولید ۳0 گرم بادام لازم است.
به گفته محققان دانشگاه جان هاپکینز، کل فرآیند تولید گوشت از ابتدا تا انتها مقصر 

تولید تقریبا ۱0 درصد کل گازهای گلخانهای در سراسر جهان است.

حتی نوزادان متولد نشده هم نمی توانند از آلودگی های سمی دنیای امروز در امان بمانند.
سموم مواد مضری هستند که می توانند با DNA سلول ترکیب شوند و به عملکرد آن 
آسیب برسانند. به عنوان مثال، فرمالدئید، که یک ماده معمول در محصولات آرایشی است 
باعث ایجاد نقایصی در هنگام تولد می شود. به همین دلیل به خانم های باردار توصیه 

می شود تا حد ممکن از قرار گرفتن در معرض آن خودداری کنند.
قرار گرفتن در معرض سموم در زندگی روزمره بسیار اجتناب ناپذیر است. این مواد در 
بخش های مختلف از مواد غذایی و آرایشی بهداشتی گرفته تا محیط زیست یافت می شوند 

و هنگامی که به بدن وارد می شوند، تأثیرات منفی  آنها کاملا ملموس است.
امواج  تابش  هوا،  در  موجود  شیمیایی  مواد  طریق  از  است  ممکن  موادسمی 
الکترومغناطیسی از تلفن همراه و همچنین مواد غذایی فرآوری شده که می خورید به بدن 

راه  یابند. بیماری های خود ایمنی و استرس هم می توانند در این فرآیند نقش داشته باشند.
مطالعات جدید نشان می دهد که حتی نوزادان متولد نشده هم نمی توانند از آلودگی های 
جامعه ی پر از سم امروز در امان باشند، چنانکه بیش از 200 ماده ی شیمیایی در بند ناف 

نوزادان پیش از تولد یافت شده است.
ممکن است قادر نباشید از مواد سمی در امان بمانید، اما دانستن منشاء و چگونگی 
برخورد با آن ها به شما کمک خواهد کرد سمیت مواد را به طور قابل ملاحظه ای کاهش 

دهید. در ادامه این مطلب با برخی از نشانه های افزایش سموم در بدن آشنا می شوید.
کاهش تمرکز و حافظه

سردرگمی، از دست دادن حافظه و عدم توانایی در تمرکز، همه می تواند نشانه انباشته 
شدن مواد شیمیایی و سموم در بدن باشد. سموم باعث التهاب می شوند و می توانند بدن 
را از ویتامین های ضروری، مواد معدنی و هورمون های لازم برای عملکرد روزانه بدن تخلیه 

کنند.
کمبود انرژی

محققان به ارتباط تنگاتنگی بین خستگی مزمن و قرار گرفتن در معرض سموم محیطی 
مانند سموم دفع آفات، حلال ها و فلزات دست یافته اند. هنگامی که سموم در بدن بیش از 

حد تجمع می یابد، کلیه ها و کبد بیشترین آسیب را می بینند.
بوی غیرمعمول و بد دهان و بدن

یکی از نشانه های مهم افزایش حجم سم در بدن، بوی غیر طبیعی بدن است. زیرا 
رایحه ای که بدن ایجاد می کند ناشی از محصولات متابولیسمی و تجزیه همان چیز هایی 
است که استنشاق می کنیم، مصرف می کنیم یا در معرض آن هستیم. بوی غیر معمول 
بدن، ادرار و بوی بد دهان همه نشانه هایی است که بدن شما در تلاش است تا از شر سموم 

خلاص شود.

اختلالات گوارشی
هنگامی که غذا های فرآوری شده مصرف می کنید، تمام مواد شیمیایی موجود در آن 
مانند مواد نگهدارنده، رنگ ها و طعم دهنده های مصنوعی را وارد بدنتان می کنید که 
می تواند منجر به علائمی مانند ناراحتی معده و یبوست شود. این حالت می تواند نشانه ای 
از انباشت سموم در بدن باشد تا به بدن شما بگوید که سرعت عملکرد خود را کاهش دهد. 
مصرف غذا های سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی می تواند بدن را تقویت کرده و به از بین 

بردن سموم کمک کند.
ایجاد حساسیت شیمیایی

هر مقدار از مواد سمی می تواند باعث ایجاد حساسیت های شیمیایی شود. خستگی، 
مشکلات شناختی و التهاب از نشانه های انباشت سموم است.

درد جسمی
زیاده روی در مصرف فست فودهائی که مملو از مواد شیمیایی است، می تواند باعث 
انباشت سموم در بدن شود. مطالعات اخیر نشان می دهد که همبرگر ها و سایر فست 
فودها، حجم مواد شیمیایی مضر برای سلامتی در بدن را افزایش دهد. احساس ضعف، 

درد مفاصل و عضلات همه علائم مرتبط با انباشته شدن سمومدر بدن  هستند.
محصولاتی مانند شامپو، نرم کننده، صابون و لوسیون ها می توانند حاوی مواد شیمیایی 
مضر باشند و پوست به عنوان بزرگترین عضو بدن می تواند در معرض نفوذ این سموم قرار 

بگیرد و علائمی مانند آکنه، بثورات پوستی، پف چشم و اگزما را از خود بروز دهد.
اما در کنار همه این نشانه ها، مصرف غذا های ارگانیک و طبیعی مانند سبزیجات و 
میوه ها و اجتناب از فست فود ها می تواند به جلوگیری از انباشت سموم در بدن ما کمک 
کند. همچنین نوشیدن مقدار زیادی آب در طول روز، خواب کافی، ورزش و مدیریت 

استرس می تواند در کاهش سموم بدن موثر باشد.

مهمترین علائم تجمع سم در بدن

تنهایی، واژه ای که برای بسیاری از ما همراه با 
هراس و ترس است. تنها بودن را دوست نداریم و 
احساس منفی از اینکه در دوره ای از زندگی تنها 
بودن را تجربه کنیم داریم. همیشه از پیر شدن 
و تنها ماندن ترسیده ایم، از اینکه کسی نباشد 
که به ما در دوره کهنسالی رسیدگی کند یا رفیق 

روزهای تلخ و شادمان باشد.
اگر دور و برمان شلوغ  باشد احساس امنیت 
می کنیم و اگر دور و برمان خلوت باشد اعتماد به 
نفسمان کم می شود. بهتر است بدانیم تنهایی 
اما بخش عادی از وجود انسان است. همه ما در 
زندگی خودمان خیلی اوقات احساس تنهایی 
می کنیم و گاهی تنها می شویم، اما می توانیم 
منزوی نشویم و با تنهایی خودمان زندگی شادی 
داشته باشیم. شاید وقت آن رسیده باشد که دید 
خودمان را به »تنهایی« عوض کنیم و به آن نگاه مثبت تری داشته باشیم. در بسیاری از تنهایی ها، تمرکز بیشتر و شاید بهره وری 

بیشتری نهفته باشد!
برنامه داشته باشید و سرگرمی های جدید کشف کنید

اگر تنها هستید، احتمالًا تنهایی آخر هفته، عصرها و تعطیلات به شما فشار بیاورد. برای این زمان ها برنامه ریزی کنید. با 
خانواده، دوستان و یا خودتان برنامه بریزید. موزه، پارک، جنگل، تورهای یک روزه، سینما، پیاده روی، دوچرخه  سواری و 
کنسرت بروید. مانند یک گردشگر رفتار کنید. خیلی از تفریحات هزینه ای هم ندارند و به جیب شما فشار وارد نمی کند. از این 
برنامه ها استقبال کنید. حتی می توانید کلاس موسیقی یا ورزش بروید. اغلب ما یاد نگرفته ایم که چطور وقتمان را بگذرانیم. 

خلاقیت خود را آزاد کنید و وقت خود را به نحو دلخواه بگذرانید.
شما نیازی به شخص دیگری ندارید که به شما پاداش بدهد

اغلب مردم در این مواقع می گویند که کسی را نداریم که با او پیاده روی کنیم و وقت بگذرانیم. هنر تنها بودن را یاد بگیرید. اگر 
شرایط زندگی شما به نحوی است که اکنون تنها هستید، اندیشه خودتان را تغییر دهید و از زندگی لذت بیشتری ببرید. چه 
اهمیتی دارد که دیگران چطور فکر می کنند. زندگی خودتان را بسازید و بدانید مستقل، توانمند و آزاد هستید. با افراد جدید 
دیدار کنید. اگر به کلاس رفته اید سعی کنید با جملاتی با دیگران ارتباط بگیرید. از خانه خارج شوید و زندگی کنید. کارهایی 

را انجام بدهید که تا به حال انجام نداده اید.
فکرهای منفی خودتان را بنویسید

اگر افکار منفی دارید حتما آن ها را بنویسید. نوشتن به شما کمک می کند که بهتر احساساتتان را بشناسید و سعی کنید 
آن ها را اصلاح کنید و تغییرشان دهید. مثلًا جملاتی مانند:

»اگر الان تنها شده ام، همیشه تنها و ناراضی خواهم ماند.«
 »همیشه تنها می مانم، من شایسته تنهایی هستم.«

»من یک بازنده هستم، چون تنها هستم.«
ارزش های اصیل را به خودمان یادآوری کنیم

در دوره تنهایی خودتان ارزش دوستی  و تک تک ارتباطات را متوجه می شوید. تماس های چهره به چهره ای که حتی در یک 
سوپر اتفاق می افتد را قدر می دانیم. برای اکثر مردم مفاهیم اینچنینی فراموش شده است. تنهایی به یاد ما می آورد که ما با 

دیگران ارتبااط برقرار می کنیم و این اتفاق، بخش مهمی از انسان بودن ماست.
کمک بخواهید

در طی این خوداکتشافی اگر دیدید در ناراحتی و احساسات منفی مداوم هستید، از گرفتن راهنمایی دریغ نکنید. مشاوران 
روانشناس و روان درمان بهترین راه برای مشورت دادن هستند. خیلی اوقات وقتی در مورد ناراحت خودمان صحبت می کنیم، 

تازه متوجه می شویم که چه احساساتی داریم و از چه چیزی ناراحتیم.
تنهایی اتفاق عادی است

این روزها دیگر تنهایی اتفاق خاصی نیست که برای آن عزا بگیریم. بالاتر رفتن میزان طلاق، مهاجرت ها و کاهش ارتباطات 
خانوادگی نشان می دهد تنهایی رو به افزایش است. مردم بسیاری تنهایی را همراه با ما درک می کنند و قرار نیست این 

جمعیت تنها همیشه افسرده و غمگین باشند.
به یاد داشته باشیم چه بسا در تنهایی بتوانیم کارهای مفید بیشتری انجام دهیم و برنامه ریزی های مفیدتری داشته باشیم. 
بعضی از ما به قول معروف آنقدر غیرتنها هستیم که تمام وقت مفید خودمان را با گذراندن وقت با دوستان و آشنایان تلف می 

کنیم. از مزایا و خوبی های تنهایی استفاده کنیم و فکر نکنیم تنهایی با بدبختی مساوی است.

اگر در پی یک دمنوش دارویی کلاسیک برای تسکین درد 
گلوی خود هستید، دمنوش بابونه همراه با مقدار کمی عسل 

انتخابی ایده آل است.
زمانی که با احساس خراشیدگی در گلو مواجه هستید و 
سرفه به سراغ شما می آید، نخستین چیزی که برای نوشیدن 

انتخاب می کنید، احتمالا یک فنجان بزرگ چای گرم است.
تسکین  به  توانند  می  دیگر  گرم  های  نوشیدنی  یا  چای 
التهاب، پاکسازی مسیرهای بینی و کاهش مقدار مخاط که 
از مسیرهای بینی سرچشمه می گیرد و ممکن است گلو را 
هرچه بیشتر تحریک کند، کمک می کند. برخی انواع چای 
در تسکین درد نقش داشته و برخی دیگر به تنظیم تولید مخاط 

کمک می کنند.
با این وجود، یک نوع چای را نمی توان برای تسکین علائم 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا نسبت به بقیه بهتر و مفیدتر دانست.  

شما می توانید نوعی که بیشتر از آن لذت می برید را انتخاب کنید. در ادامه با برخی از محبوب ترین انواع چای برای تسکین درد گلو بیشتر 
آشنا می شویم.

دمنوش ریشه شیرین بیان
ریشه شیرین بیان همان گونه که از نام آن مشخص است مزه ای شیرین دارد و از گیاه Glycyrrhiza glabra به دست می آید. در شرایطی 
که این نوع چای ممکن است به واسطه خواص تسکین دهنده مشکلات گوارشی، مانند سوزش سردل شناخته شده باشد، مطالعه ای در 
سال 20۱5 به خواص ضد میکروب و ضد ویروس آن اشاره داشت که می تواند عاملی کلیدی در مبارزه با باکتری ها و ویروس های مسبب 

گلودردهای عفونی باشد.
دمنوش ریشه مارشمالو

ریشه مارشمالو با نام علمی Althaea officinalis یک گیاه دارویی است که ماده ای چسبنده و ژل مانند به نام لعاب را ترشح می کند که 
می تواند گلو را پوشش داده و اثری تسکین دهنده داشته باشد. مطالعه ای کوچک در سال 20۱4 نشان داد که ریشه مارشمالو از خواص 

تسکین دهنده درد، به ویژه زمانی که با التهاب همراه است، سود می برد. التهاب از نشانه های بارز گلودرد است.
دمنوش بابونه

اگر در پی یک دمنوش دارویی کلاسیک برای تسکین درد گلوی خود هستید، دمنوش بابونه همراه با مقدار کمی عسل انتخابی ایده آل 
است. این چای بسیار آرامش بخش و تسکین دهنده است. بابونه سرشار از آنتی اکسیدان ها است که نشان داده اند به بهبود خشکی و 

درد گلو کمک می کنند.
دمنوش زنجبیل

زنجبیل و گالانگال )ریشه ای مشابه با زنجبیل( به واسطه آثار ضد التهاب خود شناخته شده هستند. در شرایطی که درمان التهاب و عفونت 
احتمالی مرتبط با گلودرد شرایطی خوب را رقم می زند، افزودن اندکی دارچین به این چای می تواند اثرگذاری آن را هرچه بیشتر افزایش 

دهد. دارچین از خواص ضد باکتری برخوردار است و عطر و طعم فوق العاده ای نیز به این چای می بخشد.
دمنوش زردچوبه

زردچوبه که به خانواده ای مشابه با زنجبیل تعلق دارد، دیر زمانی است که به واسطه خواص ضد عفونی کننده خود در کشورهای آسیایی 
استفاده می شود. دمنوش زردچوبه می تواند خواص ضد التهاب و ضد میکروب را ارائه کند. این چای توانایی خود در تسکین ناراحتی معده 

را نیز نشان داده است.
دمنوش نعناع بیابانی

اگر در پی اثر خنک کنندگی هستید، نعناع بیابانی می تواند به این نیاز شما پاسخ دهد. نعناع بیابانی سرشار از منتول است که مسئول 
حس خنک کنندگی مرتبط با نعناع است. نعناع بیابانی و منتول از خواص ضد باکتری برخوردار هستند و می توانند به تسکین گلودرد ناشی 

از عفونت باکتریایی کمک کنند.
دمنوش نارون لغزنده

این دمنوش گیاهی از بخش داخلی پوست درخت نارون لغزنده که یک درخت بومی آمریکای شمالی است، تهیه می شود. همانند ریشه 
مارشمالو، نارون لغزنده سرشار از لعاب تولید می کند که می تواند گلو را پوشش و تسکین دهد. در تولید برخی قرص های مکیدنی برای 

تسکین گلودرد از این ماده استفاده می شود.
دمنوش چای سبز

احتمالا چیزهای بسیاری درباره فواید فوق العاده چای سبز شنیده اید، اما تکرار آنها همچنان می تواند ارزشمند باشد. این نوشیدنی 
محبوب سرشار از اسیدهای آمینه، ویتامین ها و مواد معدنی است، اما ستاره واقعی محتوای آنتی اکسیدانی آن است. بر همین اساس است 
که چای سبز با پیشگیری از بیماری و سلامت بهتر قلب پیوند خورده است. خواص ضد التهاب، ضد باکتری و ضد ویروس این نوشیدنی 

برای بدن انسان معجزه می کنند. برای بهبود عطر و طعم چای سبز می توانید اندکی عسل یا دارچین به آن اضافه کنید.
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سرفه، سرماخوردگی و سایر بیماری های تنفسی همگی می توانند سلامت شما را 
تحت تأثیر قرار دهند، به ویژه هنگامی که هوای بیرون سرد یا بارانی باشد. برای حل این 
مشکل می توانید از گزینه هایی که طبیعت در اختیار ما گذاشته است، استفاده کنید. 
یکی از این درمان های خانگی که می توانید آن را انتخاب کنید، استفاده از ترکیب فلفل 

سیاه، میخک و زنجبیل است.
اگر این روش خانگی درمان سرفه را امتحان کردید و علائمتان بعد از چند روز از بین 
نرفت، با پزشکتان تماس بگیرید. ممکن است مشکل پیچیده تری وجود داشته باشد که 

نیاز به درمان خاصی دارد.
در این مطلب، ما یک درمان بسیار مؤثر برای از بین رفتن سرفه را نشان می دهیم که 
برای تهیه ی آن فقط به چند ماده نیاز است. البته خوب است این را بدانید که اگرچه 
سرفه ها بسیار شایع هستند؛ اما شناخت علل مختلف آن برای این که بدانیم چگونه آن ها 

را درمان کنیم مهم است.
اگر احساس بیماری می کنید، ممکن است نخواهید خوددرمانی کنید و این بسیار 
خوب است. اولین و مهم ترین کار هنگام ابتلا به بیماری مراجعه به پزشک و دریافت 
توصیه های اوست. با این حال، شما همچنین می توانید برخی از علائم خود را به طور 
طبیعی تسکین داده و از عوارض احتمالی داروهایی که خودسرانه در منزل استفاده 

می شود، جلوگیری کنید.
چرا سرفه می کنیم؟

اول از همه باید بدانیم که سرفه انواع مختلفی دارد.

برونشیت،  سرماخوردگی،  مانند  مشکلاتی  یا  بیماری  علامت  سرفه  است  ممکن 
آنفولانزا، واکنش های آلرژیک یا دلایل دیگری باشد.

هنگامی که مجاری هوایی شما ملتهب یا عفونی باشد، می تواند شما را به سرفه 
بیندازد. بسته به اینکه چه عاملی باعث ایجاد سرفه هایتان شده، سرفه ها می تواند خشک 

یا همراه با خلط باشند.
معمولًا سرفه های خشک در شروع سرماخوردگی یا آنفولانزا اتفاق می افتند. بعد از چند 
روز، ممکن است متوجه خلط شوید. سرفه های خلط دار راحت تر درمان می شوند، و این 
بدان معنی است که بدن شما از شر مخاط یا مایعاتی که باعث عفونت شده اند، خلاص 

می شود.
درمان سرفه با فلفل سیاه، میخک و زنجبیل

فلفل سیاه، میخک و زنجبیل ترکیبات خوبی برای بدنتان هستند و به دلیل خواصی 
که دارند برای دستگاه تنفسی تان فوق العاده اند. شما می توانید با این مواد یک داروی 
خانگی ساده ی ضدسرفه تهیه نمایید. در ادامه ما به شما خواهیم گفت که هر کدام این 
مواد برای بدن شما چه می کنند و چگونه می توانند به شما کمک کنند تا حالتان خوب 

شود.
فلفل سیاه

فلفل سیاه نوعی ادویه است که به احتمال زیاد از آن برای افزودن طعم به وعده های 
غذایی تان استفاده می کنید. با این حال، این ادویه ی نسبتاً رایج دارای خواص درمانی 

فوق العاده ای است که ممکن است از آن آگاهی نداشته باشید.

فلفل سیاه دارای خواص آنتی اکسیدانی و ضدباکتریایی است. بنابراین، به تقویت 
سیستم ایمنی بدن و جلوگیری یا معالجه عفونت ها کمک می کند.

میخک
میخک نیز ادویه ای است که اغلب در دسرها و برخی چای ها از آن استفاده می شود. 
با توجه به خواص درمانی که دارد به رفع مشکلات معده و هضم غذا کمک می کند. 
این ادویه ی نسبتاً شیرین دارای خواص تسکین دهندگی درد، ضدالتهاب، ضدباکتری و 

ضداسپاسم است. بنابراین، استفاده از آن در درمان سرفه بسیار عالی است.
زنجبیل

زنجبیل بهترین ریشه برای درمان بیماری های تنفسی به خصوص گلودرد است؛ اما 
خواص فوق العاده ی آن فقط به این بخش از سیستم تنفسی محدود نمی شود.

این ماده دارای خواص خلط آوری، ضدالتهابی و آنتی بیوتیکی است. به علاوه، التهاب 
دستگاه تنفسی را تسکین داده و دارای خواص ضداحتقانی است. زنجبیل بوی خوبی 

دارد و طراوت بخش است و به مبارزه با سوزش و تحریکات پوستی کمک می کند.
چگونگی تهیه ی این داروی ضد سرفه

اجزای تشکیل دهنده:
ریشه زنجبیل ۱ عدد

دانه درسته فلفل سیاه ۳ عدد
آب یک فنجان )250 میلی لیتر(

میخک ۱ قاشق چای خوری )4 گرم(
آب یک عدد لیمو

روش آماده سازی
- اول از همه، در یک غذاساز، دانه های فلفل را به خوبی آسیاب کنید.

- سپس در یک قابلمه، میخک ها و زنجبیل را در یک فنجان آب بجوشانید و بعد از چند 
دقیقه آن را از روی حرارت بردارید.

- بعد، فلفل سیاه را به ترکیب فوق اضافه کنید و حرارت را خاموش کنید.
- در آخر، آب لیمو را اضافه کنید.

مقدار مصرف
این چای را یک یا دو بار در روز بنوشید تا سرفه هایتان از بین برود.

یک داروی ضدسرفه آسان و مؤثر
تنها چند روز استفاده از این روش درمانی باعث می شود تا سرفه تان را فراموش کنید! 
در این روش خانگی و طبیعی برای درمان سرفه علاوه بر خواص فوق العاده ی فلفل 
سیاه، میخک و زنجبیل تازه، استفاده از لیمو باعث می شود مقدار مناسبی ویتامین 
C دریافت کنید. از آنجایی که این ویتامین سیستم ایمنی بدن را تقویت می کند، برای 
درمان بیماری ها یا شرایط تنفسی ضروری است. به این ترتیب، اگر سرفه از عفونت 

باشد، لیمو به سرعت روی آن عمل می کند.
در طی چند روز سرفه خود را تسکین داده و با این درمان طبیعی سلامتی خود را 
بهبود بخشید. به یاد داشته باشید، به محض ظاهر شدن علائم، این چای را بنوشید تا از 
ظهور عوارض بیماری جلوگیری کنید. استفاده ی زودهنگام از این روش درمانی باعث 

جلوگیری از پیشرفت عفونت می شود.
اگر سرفه شما پس از چند روز استفاده از این درمان خانگی از بین نرفت، با پزشک خود 
مشورت کنید، زیرا این می تواند نشان دهنده بیماری پیچیده تری باشد. علاوه بر این، 

باید بدانید که علت سرفه شما چیست؟ حساسیت یا سرفه مزمن؟

روش تهیه ی یک داروی خانگی ضدسرفه

درمان سرفه با فلفل سیاه، میخک و زنجبیل
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معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام کرد

استقرار موکب »مع امامٍ منصور« 
در مسیر نجف به کربلا

حجت الاسلام حسین آبادی با اعلام برنامه های مسجد مقدس جمکران ویژه اربعین 
حسینی، گفت: استقرار موکب »مع امامٍ منصور« در مسیر نجف به کربلا و میزبانی از زائران 
غیرایرانی که از ایران برای حضور در پیاده روی اربعین عبور می کنند، ازجمله این برنامه ها 

است.
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با تشریح برنامه های مسجد مقدس جمکران ویژه 
اربعین حسینی، اظهار کرد: میعادگاه منتظران برای ایام اربعین حسینی هم در داخل 
کشور و هم در عراق و در مسیر نجف به کربلا برنامه هایی را تدارک دیده است.  معاون 
اربعین، این مسجد  از  فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: در داخل و پیش 
در شبستان امام حسن عسکری)علیه السلام( میزبان زائران پاکستانی، افغانستانی، 
آذربایجانی و هندوستانی می شود که از ایران برای حضور در پیاده روی اربعین، عبور 
می کنند.  وی از برپایی موکب »مع امامٍ منصور« در مسیر نجف به کربلا و با شعار و محور 
»نهضت حسینی، عدالت مهدوی« خبر داد و بیان کرد: این موکب از ۱0 ماه صفر تا یک 
روز پس از اربعین حسینی در عمود ۱0۷0 برپا است و در حوزه های مختلف به زائران 
اربعین خدمت رسانی می کند.  حجت الاسلام حسین آبادی اضافه کرد: این موکب با 
حضور پررنگ نهادهای مهدوی و در قالب یک قرارگاه فرهنگی فعال خواهد بود. برگزاری 
جلسات سخنرانی در دو نوبت ظهر و شب و پاسخ به شبهات و اجرای برنامه های بصیرت 
افزا در حوزه مهدویت از جمله تدارکات این موکب است ضمن اینکه در این موکب به همه 
نهادهای فعال مهدوی و متقاضی حضور و فعالیت در ایام اربعین غرفه برای اجرای برنامه 
های موثر فرهنگی واگذار می شود.  معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اعلام تدارک 
ویژه برای جاماندگان اربعین، ابراز کرد: ویژه برنامه »جاماندگان اربعین« طبق سنتی مرسوم 
و به منظور عرض تسلیت به ساحت قدسی امام زمان)عجل الله تعالی فرجه(، عصر روز 
اربعین با حضور منتظران و عزاداران حضرت اباعبدالله الحسین)علیه السلام( در میعادگاه 
منتظران اجرا می شود. وی اعلام کرد: مسجد مقدس جمکران تا پایان ماه صفر به زائرانی 
که از مسیر این مسجد برای زیارت به حرم مطهر رضوی در مشهد مقدس عبور می کنند، 
خدمت رسانی می کند.  حجت الاسلام حسین آبادی با اشاره به ویژه برنامه های مسجد 
مقدس جمکران برای هفته دفاع مقدس، خاطرنشان کرد: در ایام دفاع مقدس در میعادگاه 
منتظران آموزه های دوران دفاع مقدس و معارف انقلاب اسلامی برای گروه های هدف 

مسجد اعم از کودک، نوجوان، جوان و خانواده تبیین می شود.
 

طی سال 98؛

۱2۰ هکتار گلخانه در قم احداث می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  احداث ۱20 هکتار گلخانه در سال ۹۸ 
نخستین گام و برنامه سازمان در افزایش سطح گلخانه در استان قم بوده و سازمان جهاد 

کشاورزی آمادگی هرگونه همکاری با کشاورزان استان را دارد.
عباس پور میدانی در همایش توسعه محصولات گلخانه ای در سال رونق تولید، به بیان 
دلایل لزوم توجه به کشت گلخانه ای پرداخت و اظهار داشت: به علت محدودیت هایی 
زمانی و مکانی که مناطق حاشیه کویر به کشاورزان تحمیل می کند باید به گسترش کشت 
گلخانه ای توجه کنیم. وی دلیل دیگر اهمیت به گسترش کشت گلخانه ای را تنظیم بازار 
دانست و افزود : افزایش بهره وری تولید در سطح و مدیریت منابع آب از دیگر دلایلی است 
که ما را به گسترش گلخانه در استان ترغیب می کند. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم ادامه داد : البته باید سیستم های گلخانه ای با توجه به نیاز محصول تولیدی و شرایط 

حاکم اجراشده و لزوم نداردبرای هر محصول یک گلخانه مدرن و مجهز احداث شود.
وی یکی دیگر از مهم ترین دلایل توجه به گلخانه را حفظ بازارهای جهانی عنوان و 
تصریح کرد: برای حفظ بازار صادرات نیازمند ارائه محصولی سالم در بازه های زمانی 
منظم و مشخص هستیم که کشت  در محیط باز نمی تواند این امکان را در اختیار ما و 
کشاورزان قرار دهد. پورمیدانی خاطرنشان کرد: باید بدانیم تنها کشت گلخانه ای می تواند 
تولید انبوه و بازگشت به موقع سرمایه را تضمین کرده و کشاورز بدون دغدغه حفظ سرمایه 
خود به کشت محصول موردنیاز بازار بپردازد. وی علیرغم شرایط بد حاکم بر اقلیم استان، 
کشاورزان استان قم را خلاق و دارای همت عالی معرفی و بیان کرد: شرایط بد اقلیم قم 
نتوانسته کشاورزان را از تولید بازداشته و عوامل بازدارنده عامل افزایش خلاقیت کشاورزان 
در استان بوده است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گسترش گلخانه را تنها راه 
گسترش کشاورزی پایدار در جهان خواند و تأکید کرد: سازمان جهاد کشاورزی استان قم و 

نظام مهندسی آمادگی هرگونه همکاری با کشاورزان در حوزه گلخانه را دارد.
وی برنامه سازمان جهاد کشاورزی استان قم را در سال  ۹۸ احداث ۱20 هکتار گلخانه 
اعلام کرد و گفت: از سرمایه گذاران استان برای گسترش سطح گلخانه استان دعوت به 
همکاری کرده و احداث ۱20 هکتار گلخانه نخستین گام سازمان در این حوزه خواهد بود.

 
مدیر عامل شرکت آبفای روستایی استان قم مطرح کرد

انشعابات  غیرمجاز،  بلای جان شبکه های توزیع آب 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت:  انشعابات غیر مجاز بلای 
جان شبکه های توزیع آب است و خسارات بسیار سنگینی را به شرکت های آب و فاضلاب 

وارد می آورد.
دکتر محمد احمدی جبلی در گفتگویی  اظهار داشت : ساماندهی انشعابات غیرمجاز 
در روستاهای استان قم مطابق با  برنامه ریزی صورت گرفته در حال انجام بوده و در شش 
ماهه نخست سال ۱۳۹۸ ،  بیش از 254  فقره انشعاب غیر مجاز شناسائی و استاندارد 
سازی شده است. دکتر احمدی جبلی با اشاره به پیگیری مداوم این شرکت برای اصلاح 
اینگونه انشعاب ها تصریح کرد: شناسایی و جمع آوری این انشعابات، جزو ضرورت ها و 
اولویت های کاری شرکت آبفار قم بوده و برنامه مدون و مداومی برای مقابله با این معضل در 
شرکت آبفار قم تهیه شده و با جدیت در حال انجام می باشد. وي با اشاره به این که  مراجع 
عظام تقلید نیز هرگونه سوء استفاده از شبکه های آبرسانی را حرام دانسته اند، بیان داشت: 
وجود انشعاب هاي غیراستاندارد، علاوه بر تضییع حقوق مشترکان آب،  هدر رفت آب، 
اتلاف وقت کارکنان، افزایش هزینه هاي نگهداري و بهره برداري، بروز مشکلات بهداشتي 
و نارضایتي مشترکین حقیقي را در پی خواهد داشت. وی خاطرنشان کرد: مبلغ  هزینه آب 
بهای محاسبه شده برای 254  فقره انشعاب غیرمجاز شناسایی شده در بخشهای استان، 
بالغ بر ۱۱,260  میلیون ریال بوده که این مبلغ به حساب شرکت واریز شده است.  این مقام 
مسئول با اشاره به رقم بالای میزان آب برداشتی از طریق این انشعابات توسط متخلفین 
گفت: میزان آب خسارتی انشعابات  غیر مجاز شناسایی شده بالغ بر   2۷5000  مترمکعب 
برآورد شده و طبق محاسبه کارشناسان شرکت آبفای روستائی قم، این رقم معادل ۱۱ 

درصد از کل فروش آب این شرکت در شش ماهه نخست سال جاری می باشد.
وی با تقدیر از همکاری خوب دستگاه قضایی در برخورد قانونی با متخلفان اذعان 
داشت: شرکت آبفار قم  با قاطعیت هرچه تمام تر و برای جلوگیری از تجاوز به حقوق 
شهروندان وارد میدان شده و هیچ عاملی خللی در عزم این شرکت در برخورد با این پدیده 

شوم وارد نخواهد آورد.
 

 مدیرکل نوسازی مدارس استان قم:

۱۵۰ کلاس درس به ظرفیت مدارس قم 
افزوده می شود

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: هم زمان با آغاز سال تحصیلی 
جدید، ۱50 کلاس درس به ظرفیت مدارس سطح این استان افزوده می شود.

محسن پور گلیان افزود: این کلاس ها در قالب ۱۷ طرح احداث  شده و پنج طرح 
مقاوم سازی شده همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید به بهره برداری می رسد.

وی اضافه کرد: زیربنای فضای آموزشی این طرح ها 4۸ هزار مترمربع شامل مدرسه، 
سالن ورزشی، کارگاه و نمازخانه است که 450 میلیارد ریال برای احداث و مقاوم سازی 
پنج طرح مقاوم سازی در روستاهای استان و  ادامه داد:  آن ها هزینه شده است. وی 
۱۷ طرح نیز در مناطق مختلف شهری قرار دارد. پور گلیان خاطرنشان کرد: ۳۹ طرح 
آموزشی، ورزشی و کارگاهی نیز با ۸0 هزار مترمربع زیربنا و ۳۱2 کلاس درس از محل 
اعتبارات ملی، استانی و خیری در دست احداث است. وی با اشاره به یکی از طرح های 
شاخص آموزش وپرورش در منطقه پردیسان، گفت: بزرگ ترین مجتمع آموزشی شهید 
هندویان با ۱4 هزار مترمربع زیربنا و 4۸ کلاس درس در حال تکمیل است و دارای چهار 
مدرسه، 2 فاز ورزشی و یک فاز فرهنگی مذهبی می باشد. وی افزود: فازهای آموزشی و 
ورزشی این مجتمع تا مهرماه امسال به صورت کامل به بهره برداری می رسد و فاز فرهنگی 
مذهبی نیز در بهمن ماه افتتاح خواهد شد. مدیرکل نوسازی مدارس قم اضافه کرد: همه 
فضاهای آموزشی که دانش آموزان در دوره تحصیل نیاز دارند در این مجتمع موجود است 
و فازهای آموزشی شامل یک مدرسه ابتدایی، متوسطه اول، دوم و هنرستان کاردانش 
می باشد و این مدارس دارای کارگاه، آزمایشگاه و کتابخانه نیز می باشد. وی بابیان این که 
این مجتمع دارای یک مسجد است، گفت: این مجتمع دخترانه علاوه بر حیاط، سالن 
ورزشی نیز دارد و در محله بنیاد شهید شهرک پردیسان قرار دارد. به گفته وی، این مجتمع 
حداقل یک هزار و 500 دانش آموز را در هر شیفت پوشش می دهد و تاکنون 200 میلیارد 

ریال برای ساخت آن احداث شده و ۱20 میلیارد ریال دیگر نیز نیاز است.

زنگ غنچه ها و شکوفه ها درقم به صدا درآمد
آیین نواختن زنگ غنچه ها و شکوفه ها روز یکشنبه همزمان با سراسر کشور با حضور 

مدیرکل آموزش و پرورش و مسئولان استانی در دبستان جمهوری اسلامی قم برگزار شد.
 جشن روز غنچه ها و شکوفه ها با برنامه های متنوع و شادی همراه بود، و نوآموزان و دانش 
آموزان با در دست داشتن پرچم های مقدس و سه رنگ جمهوری اسلامی و دستههای گل، 

هم صدا با هم سرود ملی و دلنواز کشورمان را خواندند.
گروه سرود دانش آموزی نیز درحالی که لباس های آراسته و متحدالشکلی به تن داشتند، 

سرود حماسی وطنم را همسرایی کردند.

عده ای از مادران با مشاهده شوق  و ذوق کودکشان به 
فرزندشان  می کردند  تصور  مدرسه  وسایل  خرید  خاطر 
عاشق مدرسه رفتن است و هیچ عکس العمل منفی مثل 
در  اما  نکردند  احساس  کودکشان  در  اضطراب  و  ترس 
زمان اندک باقی مانده تا آغاز سال تحصیلی شاهد گریه 
و بی اشتهایی کودکشان شده اند و حالا نمی دانند در این 
فرصت باقی مانده چگونه باید با کودک کلاس اولی شان 

برخورد کنند.
با مدرسه رفتن تا حدودی مسیر زندگی کودکان تغییر 
پیدا می کند و آنها علاوه بر اینکه باید ساعاتی از روز را از 
والدین جدا شوند، در بازی کردن هم دچار محدودیت 
می شوند؛ کاهش وابستگی کودکان از والدین مسئله ای 
است که ما در مقالات قبل به آنها پرداخته ایم و فارغ از آن، 
در این مدت اندک تا شروع مدارس دانستن نکات کاهش 
اضطراب جدایی از والدین چندان کارایی ندارد اما نکته 
اساسی نحوه برخورد والدین با کودکان کلاس اولی است. 
در این مطلب دکتر نفیسه ریحانی روانشناس کودک در 
گفت و گو با تبیان به روش های برخورد با کودکان کلاس 
از  کودکان  کوتاه مدت  اضطراب  رفع  راهکارهای  و  اولی 

مدرسه رفتن می پردازد:
قرار گرفتن هر فردی در موقعیت جدید می تواند برای 
ایجاد اضطراب کند؛ طبیعی است که کودکان  آن فرد 
کلاس اولی به  خصوص کودکانی که تجربه رفتن به  پیش 
دبستانی را نداشتند در روز اول مدرسه احساس اضطراب و 
ترس از جدا شدن والدین داشته باشند. این ترس می تواند 
تا حدود یک هفته طبیعی باشد اما اگر اضطراب کودکان 
بیش از یک هفته طول بکشد تبدیل به اختلال اضطرابی 
می شود. در آن صورت لازم است والدین برای حل مشکل 
و  کرده  استفاده  تخصصی  راهکارهای  از  کودکشان 
بی تفاوت نباشند. در ادامه راهکارهایی برای رفع اضطراب 

کوتاه مدت کودکان از رفتن به مدرسه آمده است:

- قبل از وارد شدن کودک به مدرسه، او را به صورت کامل 
با محیط مدرسه از جمله درب مدرسه، کلاس ها، دفتر 
مدیر و معلم ها، محل قرارگیری سرویس رفت و برگشت، 

سرویس بهداشتی و آب خوری و... آشنا کنید.
- حتماً روز اول مدرسه خودتان کودک را به مدرسه ببرید 

و سر ساعت معینی به دنبالش بروید.
با  عنوان  هیچ   به   را  رفتن  مدرسه  از  کودکتان  ترس   -
دیگران مقایسه نکنید و از این بابت او را سرزنش نکنید 
که ببین همکلاسی هایت از مدرسه نمی ترسند! زیرا این 

مسئله باعث حساسیت بیشتر کودک می شود.
- از تجربه های شیرین روز اول مدرسه خودتان یا دیگر 

فرزندانتان برای کودکتان تعریف کنید.
- روز اول مدرسه خداحافظی از کودک را کوتاه کرده و 
خودتان را کنترل کنید؛ مدام برنگیرید کودکتان را نگاه 
کنید و همراه با او اشک بریزید زیرا این ها باعث می شود که 
فرزندتان احساس کند که واقعاً قرار است اتفاق بدی بیفتد. 
سعی کنید روز اول مدرسه را خیلی عادی جلوه دهید و 

حتی اگر بچه گریه کرد او را به کادر مدرسه بسپارید.
-مهارت لباس پوشیدن، بستن بند کفش و آماده کردن 
کیف را از قبل با کودکتان تمرین کنید تا کودک بتواند 

به تنهایی از عهده این کارها بربیایید.
-حتما یک دفترچه تلفن از شماره مادر، پدر، محل کار 
والدین و...برای کودک آماده کنید که این اطمینان را به 
فرزند بدهید که در مواقع ضروری به سرعت می تواند با 

والدین ارتباط داشته باشد.
-روز اول فرزندتان را با ظاهری آراسته آماده کنید زیرا 
این مسئله باعث ایجاد اعتمادبه نفس کودک می شود و 
احتمال اینکه بتواند روابط مؤثری برقرار کند، بیشتر است.
- در قالب بازی، نقش همکلاسی فرزندتان را اجرا کنید 
و با این روش، اصول برقراری ارتباط را به کودک یاد دهید 
که چگونه سر حرف را با همکلاسی اش باز کند، چگونه 

به دوستانش پیشنهاد دوستی دهد و چگونه در جمع 
وارد بازی ها شود، اگر دوستانش پرخاشگری کردند چه 

برخوردی داشته باشد.
واقف  مدرسه  مقررات  و  قوانین  به  کودکان،  اغلب   -
آنها می تواند مشکل آفرین  نیستند و تهدید و ترساندن 
باشد، پس هیچ وقت به فرزندتان نگویید: »اگه غذا نخوری 
به معلمت میگم!« زیرا این موارد باعث دل زدگی کودک از 

مدرسه و همچنین کاهش اعتمادبه نفس او می شود.
مدرسه  به  رفتن  و  تکالیف  انجام  برای  را  -کودک 
تشویق کنید. حواستان باشد که دادن وعده هدیه های 
گران قیمت بعد از طولانی مدت تشویق مناسبی نیست 
مثل اینکه به کودک وعده دهید آخر سال تحصیلی برایش 
دوچرخه می خرید؛ این نمی تواند تقویت کننده رفتارهای 
کوچک  هدیه های  دادن  با  بلکه  باشد  کودک  مثبت 
به صورت هفتگی یا ماهانه زمینه تشویق و ایجاد علاقه به 

مدرسه رفتن را در کودک تقویت نمایید.
-تغییراتی را در محیط اتاق کودک ایجاد کنید. وسایل 
بازی را کمتر کرده و به جای آن میزتحریر و کتابخانه تهیه 
کنید؛ درواقع محیط را به گونه تغییر دهید که در اتاقش 
بیشتر از آنکه بخواهد بازی کند، انگیزه انجام تکالیف و 

مطالعه را داشته باشد.
دور کردن افکار اضطرابی از کودک

گاهی کودکان برای مدرسه رفتن دچار اختلال اضطرابی 
می شوند و مدام این سؤالات را از خود می پرسند که اگر با 
مدرسه رفتن گم بشوم چی؟ اگر دوست پیدا نکنم چی؟ 
اگر به خاطر درس ومشق نتوانم بازی کنم چی؟ این گونه 
افکار در کودکان شایع نیست و معمولًا کودکانی گرفتار این 
افکار می شوند که زمینه اضطرابی دارند؛ اما به طورکلی 

کاری که والدین می توانند انجام دهند این است که:
کنند  عنوان  کودکشان  برای  گذشته  از  مثال هایی   -
مثل اینکه از کودک بپرسند: »آیا شده تابه حال جایی باشی 
و مامان و بابا نیان دنبالت؟! یا اینکه شده رفته باشی پارک 
و گم شده باشی؟!« درواقع با پرسیدن این گونه سؤالات 
به کودک یادآوری کنند که این اتفاقات قبلًا نیفتاده و در 

آینده هم امکان اینکه این اتفاق بیفتد پایین است.
- والدین می توانند افکار جایگزین را به کودک آموزش 
دهند مثل اینکه: »اگر تعطیل شدی و دیدی مامان هنوز 
نیامده دنبالت، میتونی به این فکر کنی که ترافیک بوده.«

- معلم را از افکار منفی فرزندتان آگاه کنید و از معلم 
اگر  به کودکتان اطمینان خاطر بدهد که  بخواهید که 
مشکلی پیش بیایید مدرسه حتماً در جریان قرار می گیرد .
از اینکه کودک منزل را ترک کند، خط فکری  - قبل 
دنبالت  آمدم  برایش مشخص کنید مثل اینکه ظهر که 
میاییم خانه، فلان غذایی که موردعلاقه ات است می پزم، 
باهم می خوریم، بعد استراحت می کنیم، عصر به پارک 
می رویم و...؛ از او بخواهید که به جای فکر کردن به افکار 
منفی به کارهای لذت بخشی که بعد از مدرسه قرار است 
انجام دهد فکر کند. این مسائل می تواند تا یک ماه درروند 
مدرسه رفتن برای بچه ها طبیعی باشد اما اگر دیدید که 
بروز این رفتارها برای کودک ادامه دار شده است، حتماً 

باید به روانشناس کودک مراجعه شود.

با حضور دو وزیر صمت و راه وشهرسازی صورت گرفت

تحویل اولین محموله ریل قطارهای پرسرعت 
تولید شده در ذوب آهن اصفهان 

مراسم نمادین تحویل اولین محموله ریل قطارهای پرسرعت تولید شده در ذوب آهن 
اصفهان با حضور وزیر صنعت ، معدن و تجارت ، وزیر راه و شهرسازی ، استاندار اصفهان و 
جمعی از مسئولین این وزارتخانه ها شنبه ۳0 شهریورماه در ذوب آهن اصفهان برگزار شد .
دکتر محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی در این مراسم گفت : امروز از نزدیک شاهد به بار 
نشستن تلاش بی وقفه ذوب آهن اصفهان برای تولید ریل استاندارد بودیم و در پروژه های 

مختلف از این محصول بهره می بریم و قطعاً از واردات آن بی نیاز هستیم .
وی افزود : ذوب آهن اصفهان از ذخائر صنعت کشور است و امروز شاهد نتایج درخشان 

خودباوری و استفاده از توان داخل در این مجموعه هستیم .
وزیر راه و شهرسازی ، تولید ریل ودیگر موفقیتهای ذوب آهن اصفهان در شرایط تحریم 
را بسیار مهم دانست و گفت : در حال حاضر دشمن در جبهه صنعت و اقتصاد با تمام قوا 
علیه کشور ما تلاش می کند و همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند ،تنها راه مقابله با 

این هجمه دشمن ، تکیه بر توان داخل و توسعه تولید ملی است .
دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت ، معدن و تجارت نیز در این مراسم ، توسعه را امری مداوم 
و توقف ناپذیر دانست و گفت : تولید ریل در ذوب آهن یکی از نمادهای مهم توسعه صنعت 
کشور است و این امر تداوم دارد و امیدوارم به زودی برای بازدید از محصولات جدیدتر 
ذوب آهن به این شرکت بیاییم . وزیر صنعت ، معدن و تجارت ، رشد صنعت فولاد کشور 
را چشمگیر توصیف نمود و گفت : خوشبختانه جایگاه کشور در صنعت فولاد رشد قابل 
توجهی داشته و تولید ریل توسط ذوب آهن اصفهان یک گام مهم دیگر در توسعه این 
صنعت محسوب می شود . وی همچنین بر ضرورت تامین مواد اولیه ذوب آهن اصفهان 
تاکید نمود و گفت : سیاست اصلی کشور جلوگیری از خام فروشی است و با جدیت تمام 
ایجاد توازن در زنجیره فولاد پی گیری می شود تا شاهد رشد ارزش افزوده در این بخش 
باشیم .  مهندس یزدی زاده مدیر عامل ذوب آهن اصفهان نیز در این مراسم گفت : اولین 
بخش از محموله ریل قطارهای پرسرعت امروز به راه آهن جمهوری اسلامی به صورت 

نمادین تحویل داده شد و در دو مناقصه دیگر مربوط به تامین ریل نیز شرکت کرده ایم .
وی افزود : ظرفیت تولید ریل در ذوب آهن 400 هزارتن است و به راحتی قادر به تامین 

ریل مورد نیاز کشور که حدود ۱20 هزار تن است ، می باشیم .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تصریح کرد : در صورتی که کل نیاز داخل توسط ذوب آهن 
تامین شود ، ۱00 میلیون یورو در سال صرفه جویی ارزی داریم . وی هزینه راه اندازی پروژه 
تولید ریل ملی در ذوب آهن اصفهان را بالغ بر 50 میلیون یورو و ۱00 میلیارد تومان ذکر 
کرد.  مهندس یزدی زاده تصریح کرد : امروز تفاهم نامه فروش ریل نیز بنا بود با حضور وزاری 
صنعت ،معدن و تجارت و وزیر راه و شهرسازی در ذوب آهن امضا شود که به دلیل فشردگی 
برنامه های این دو وزیر در اصفهان ، این امر انجام نشد اما تفاهم نامه مذکور را می توان 
امضاءشده دانست چون مورد تایید کامل این مقامات قرار دارد و به زودی امضاء می شود . 

مدیر شعب بانک مسکن  استان قم:

محدودیتی در پرداخت تسهیلات بافت 
فرسوده جود ندارد

مدیر شعب بانک مسکن  استان قم گفت: محدودیتی در پرداخت تسهیلات بافت 
فرسوده به ساکنان این مناطق نداریم و به هر میزان درخواست به ازاء هر واحد، وام در 

اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
محمد رسول خاکساری افزود: نوسازی بافت فرسوده علاوه بر رونقی که در بخش مسکن 
استان ایجاد می نماید، باعث بهبود شاخص های اجتماعی، فرهنگی، ورزشی و سرانه 

فضای سبز در بافت فرسوده خواهد شد.
وی اضافه کرد: بانک مسکن در راستای عمل به رسالت خود، تسهیلات مربوط به بافت 
فرسوده را در صورت فراهم بودن سایر شرایط در حداقل زمان ممکن)هفت روز کاری( 
به متقاضیان پرداخت می نماید. وی ادامه داد: ملک باید به تایید کارشناس اداره کل 
راه و شهرسازی رسیده باشد، پس از ارزیابی ملک، قرارداد بین بانک و متقاضی منعقد و 
نخستین مرحله از دوره مشارکت مدنی با توجه به درصد پیشرفت کار به حساب مشتری 

واریز می شود.
خاکساری با اشاره به این که مدت زمان قرارداد مشارکت ۱2 تا ۳6 ماه است، بیان کرد: 
بانک مسکن 500 میلیون ریال تسهیلات با نرخ سود ۹ درصد به ازای هر واحد در اختیار 
متقاضیان قرار می دهد. وی اضافه کرد: در صورتی که متقاضیان خواهان دریافت مبالغ 
بیشتری باشند، ۱00 میلیون ریال نیز با نرخ سود ۱۸ درصد مصوب شورای پول و اعتبار، به 

ازای هر واحد در اختیار آن ها قرار می گیرد.
وی همچنین خاطرنشان کرد: اگر واحد توسط انبوه ساز احداث شود سقف تسهیلاتی 
که با سود ۱۸ درصد در اختیار متقاضی قرار می گیرد به ازای هر واحد از ۱00 میلیون ریال 

به ۳00 میلیون ریال افرایش خواهد یافت.
مدیر شعب بانک مسکن قم ادامه داد: از سوی دیگر در صورتی که انبوه سازان در ساخت 
واحدهای مسکونی از فناوری نوین استفاده نمایند، سقف وامی که بانک مسکن با نرخ 

سود ۱۸ درصد به آن ها پرداخت می نماید، 500 میلیون ریال خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: بانک مسکن بر اساس طرحی دیگر به ازای هر واحد مسکونی، 
یک میلیارد و 200 میلیون ریال با نرخ سود ۱۷.5 درصد با خرید اوراق به زوجین پرداخت 
می نماید.وی افزود: چنانچه انبوه ساز بخواهد در سایر مناطق شهری اقدام به ساخت 
نماید یک میلیارد و ۳00 میلیون ریال به ازای هر واحد پرداخت خواهد شد که این میزان 
تسهیلات برای واحدهای انبوه سازی با استفاده از فناوری های نوین تا یک میلیارد و 600 

میلیون ریال افزایش خواهد یافت.
خاکساری خاطرنشان کرد: افرادی که در بافت فرسوده برای ساخت و نوسازی منزل 
تسهیلاتی دریافت می کنند، لزوما نباید خانه اولی باشند و این تسهیلات به همه افراد 

پرداخت می شود.
به گفته وی، تسهیلات پرداخت شده در بافت فرسوده حداکثر طی ۱2 سال امکان 

تقسیط خواهند داشت.
وی همچنین با بیان این که تسهیلات بافت فرسوده در مدت دوران مشارکت مدنی 
ساخت طی چند مرحله به متقاضی پرداخت می شود، افزود: پس از اتمام مراحل ساخت، 
پرداخت اقساط به صورت ثابت، پلکانی و یا ترکیبی برنامه ریزی شده است تا متقاضی 

توانایی پرداخت اقساط را داشته باشد.
این  پرداخت  برای  این که  به  توجه  با  بانک مسکن قم خاطرنشان کرد:  مدیر شعب 
لذا  قرار می گیرد،  بانک  بافت فرسوده در رهن  در  واقع  مالکیت خانه  تسهیلات سند 

تسهیلات پرداختی بدون نیاز به اخذ ضامن پرداخت خواهد شد.
وی همچنین گفت: این بانک تسهیلات صندوق مسکن یکم خود در محدوده بافت 
فرسوده شهری را با سپرده گذاری حداقل یک ساله، تاسقف یک میلیارد و 200 میلیون 

ریال با نرخ سود 6 درصد به زوجین خانه اولی پرداخت می نماید.
وی افزود: البته زوجین غیر از خانه اولی هم می توانند از همین میزان تسهیلات با 2 

درصد نرخ سود بیشتر در این مناطق بهره مند شوند.
در استان قم، یک هزار و 4۳5 هکتار بافت فرسوده و ۳۱5 هکتار بافت تاریخی وجود 
دارد؛ از مجموع ۱2 هزار و ۹۳2 هکتار از اراضی کل شهر، ۳0 درصد آن معادل چهار هزار و 

۱۳۳ هکتار که ۷۱5 هزار جمعیت دارد، نیازمند بازآفرینی شهری است.

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم:

سرانه فضای آموزشی  قم پایین تر از میانگین 
کشوری است

مدیرکل آموزش و پرورش قم با بیان اینکه این استان به لحاظ سرانه فضای آموزشی رتبه 
بیست و ششم کشور را دارد، گفت: با توجه به حضور ۹5 درصد دانش آموزان درسطح 
شهر قم، کمبود سرانه فضای آموزشی از مشکلات و دغدغه های جدی این استان به شمار 

می آید.
حمید رضا شیخ الاسلام روز یکشنبه در حاشیه آیین نواختن زنگ غنچه ها و شکوفه 
ها در دبستان جمهوری اسلامی قم با اشاره به اینکه  قم بواسطه تک شهرستان بودن 
تفاوت فاحشی با استان های دیگر دارد، اظهار داشت: برغم ساخت ۱۷0 واحد آموزشی 

جدید،قم هنوز از نظر سرانه فضای آموزشی پایین تر از میانگین کشوری قرار دارد.
وی بیان داشت: در سال تحصیلی جدید 265 هزار دانش آموز در مقاطع مختلف 
ابتدایی، متوسطه اول و دوم وارد مدارس و محیط های آموزشی استان می شوند، که این 

تعداد ۱0 هزار تن بیشتر از سال تحصیلی گذشته است.
شیخ الاسلام همچنین تعداد دانش آموزان پایه اول ابتدایی را نیز 2۷ هزار تن ذکر کرد و 
افزود: تعداد دانش آموزان کلاس اولی استان نسبت به سال قبل هشت درصد رشد دارد، 
که این موضوع از این نظر که درسالهای آینده شاهد افزایش جمعیت جوان خواهیم بود، 

جای خرسندی بسیار دارد.
زنگ غنچه ها و شکوفه ها همزمان با سراسر کشور در قم نواخته شد و ۳۹ هزار نوآموز 

پیش دبستانی و دانش آموز کلاس اولی نخستین روز بهار تعلیم و تربیت را جشن گرفتند.
در حال حاضر حدود 665 مدرسه با 6 هزار و ۷۸۳ کلاس درس درقم فعال میباشد.

چگونه با گریه کودکان کلاس اولی برخورد کنیم؟

گریه های ناتمام

اجتماعی

بر خلاف این که تصور می شود تابستان می تواند تنها فصل مناسب برای سفر باشد؛ اما 
عده ای هم با زیرکی پاییز و به خصوص مهرماه که فصل بازگشایی مدارس و دانشگاه ها است 

را برای سفر انتخاب می کنند.
درست است که تابستان زیبایی های خودش را داد و البته مهم تر از همه تعطیلات مدارس 
می تواند فرصت خوبی برای گشت وگذار در شهرها باشد؛ اما یک بدی هم دارد. تابستان 
فرصت مناسبی در اختیار تورها، هتل ها و آژانس های حمل و نقل قرار می دهد تا با استفاده 

از فرصت تعطیلات و تقاضای مردم برای سفر، قیمت ها را افزایش دهند.
برای مثال در سفرهای خارجی که این روزها سفرهای گرانی به شمار می روند، قیمت بلیط 
و یا تور کامل در تابستان تا دو برابر افزایش پیدا می کند و با این حساب تنها کسانی می توانند 
با توجه به این افزایش قیمت همچنان برنامه ریزی سفر تابستانی خود را داشته باشند که 
از تمکن مالی خوبی برخوردارند. آن  دسته که بهره مالی کمتری دارند در این فصل یا به 
سفرهای کوتاه مدت یک روزه و دو روزه در داخل کشور بسنده می کنند و یا اصلا قید سفر 

را می زنند.
پاییز و تخفیف های ناگهانی

پاییز که از راه می رسد، تب تورهای گران قیمت به سردی می گراید و بازار تخفیف ها داغ 
می شود. تنها با گشتی کوتاه در اینترنت و سر زدن به سایت های گردشگری و آژانس های 

مسافرتی به راحتی می توان تخفیف های پاییزی را مشاهده کرد.
حتما اصطلاح  "های سیزن" و "لو سیزن" به گوشتان خورده. این ها همان عبارت های 
»فصل کم سفر« و »فصل پر سفر« هستند. فصل پر سفر زمانی است که شهر و کشور مقصد 
در ایده آل ترین حالت آن، چه از لحاظ آب وهوایی و چه از لحاظ زمان برگزاری رویداد و 
جشنواره خاصی قرار دارد. در فصل پر سفر که تقاضای گردشگران برای دیدن آن شهر زیاد 
می شود، هزینه پرواز و هتل هم در شهر مقصد افزایش پیدا می کند. چرا که هتل داران و 
هواپیمایی ها می دانند که در هر صورت هتل و صندلی های پروازهای آنان خالی نمی ماند و 

مسافران حاضرند برای سفر خود مبالغ بالایی بپردازند.
در فصل کم سفر آب وهوا و شرایط برای دیدن کشور مقصد خیلی مطلوب نیست و تقاضا 
هم خیلی بالا نیست. در چنین شرایطی هم قیمت هتل و هم قیمت پرواز بسیار پایین 
می آید؛ چرا که استقبال از کشور و یا شهر مقصد کمتر می شود و هتل داران با پایین آوردن 
قیمت ها و گاهی پیشنهادهای باور نکردنی سعی می کنند هر طور که شده اتاق های خود 
را به مسافران بفروشند. قیمت هتل ها، هاستل ها، بلیت هواپیماها و همچنین رستوران ها 
در این فصل به شدت افت می کند و اماکن دیدنی هم در شهر مقصد به اندازه کافی خلوت 
هستند و همین هم می تواند نقطه قوت دیگری باشد تا با خیال راحت در شهر گردش کنید. 
در این میان مهرماه فصل مناسبی برای سفر حداقل از نظر شرایط آب وهوایی است، چون 
هوا هنوز آنقدر پاییزی و بارانی نشده که نتوان گشت و گذار کرد. در واقع مهرماه بین دو 
فصل کم سفر و فصل پر سفر قرار گرفته. مهرماه زمانی است که نه قیمت ها به اندازه فصل 
پرسفر )تابستان( بالاست و نه آنقدر آب و هوا عوض شده که نتوان از مقصد لذت برد. این 
ماه که بلافاصله بعد از فصل پر سفر است، زمانی ایده آل برای سفر کردن است، زمانی که 
هم می توانید هتل خوب با خدمات عالی را ارزان رزرو کنید و هم از زیبایی های شهر و کشور 

مقصد لذت ببرید.
امکان سفر در اواسط هفته

آژانس های  با  تماسی  نیست  بد  هفته  آخر  و  هفته  اواسط  در  قیمت ها  مقایسه  برای 
گردشگری بگیرید. با پرسیدن قیمت تورها و مقایسه آن ها در اواسط و اواخر هفته می توان 

به این نتیجه رسید که باز هم اگر خواهان گرفتن تور ارزان تر و یا سفر به صرفه تری از نظر 
قیمتی هستید، وسط هفته می تواند انتخاب بهتری برایتان باشد. علاوه بر فصل پرسفر یا 
کم سفر، زمان سفر در وسط هفته یا آخر هفته هم در پیدا کردن هتل ارزان و یا بلیط مناسب تر 
تاثیرگذار است. هتل ها آخر هفته ها اغلب تقاضای بیشتری دارند و کسانی که در طول هفته 
مشغول کار هستند، سعی می کنند تعطیلات آخر هفته را به مسافرت خود اضافه کنند به 
خاطر همین است که قیمت ها افزایش پیدا می کند. اگر بتوانید برنامه سفرتان را به وسط 

هفته منتقل کنید به راحتی یک هتل خوب با قیمت پایین پیدا خواهید کرد.
استفاده از تخفیف های ویژه

بسیاری از هتل های خوب گاهی تخفیف های ویژه ای در نظر می گیرند که حتی اگر 
کسی قصد سفر هم نداشته باشد وسوسه می شود با آن قیمت مناسب راهی سفر شود. 
مثلا بسیاری از هتل ها در ایران در شب یلدا تخفیف های ویژه ای دارند که مسافران را برای 
شرکت در مراسم ویژه یلدا دعوت می کنند. تقریبا تمام هتل ها به بهانه ها و در زمان های 
مختلفی چنین تخفیف هایی را پیشنهاد می دهند. مهرماه هم از آن دست وقت هایی است 
که می شود با کمی دقت و جستجو در گوگل و نت، هتل ها و تورهایی با تخفیف های ویژه 
پیدا کرد. بنابراین اگر به دنبال رزرو هتل با قیمت مناسب هستید، قبل از سفر خوب جستجو 
کنید تا هتل هایی را پیدا کنید که تخفیف دارند. در چنین شرایطی با ایجاد تغییر کوچک در 

زمان سفر می توانید از تخفیف به خوبی استفاده کنید.
نسبت معکوس دانستن و هزینه کردن

این یک قانون است که هرچه بیشتر بدانیم و اطلاعات کافی و خوبی درباره مقصد سفر و 
سایر حواشی داشته باشیم، هزینه های روانی و مادی کمتری می پردازیم. سفر کردن هزینه  
می طلبد و آغاز و پایانی دارد. در سفر کسانی هستند که همراه تان می مانند و کسانی هم 
هستند که از کنارتان عبور می کنند. وقتی درباره "صرفه جویی در هزینه ها" و یا سفر ارزان 
در فصل و ماه مناسب صحبت می کنیم، صرفا موضوع بر سر صرفه جویی مالی نیست. ما 
برای سفر علاوه بر پول، زمان هم صرف می کنیم. پس احتمالا حالا بهتر درک می کنید که 
چرا "بیشتر دانستن" موجب می شود هزینه  کمتری بپردازیم. انتخاب مسیرهای اشتباه، 
زمان بندی های غلط، خریدهای غیرضروری و ... باعث می شوند هزینه  زیادی روی دستتان 
بماند و کار برای سفرهای بعدی سخت تر شود؛ پس برای سفر کردن آن هم به شکل به صرفه 

و لذت بخش گاهی باید تنها آگاهی مان را افزایش دهیم.

بهترین ماه برای سفرهای ارزان قیمت و خلوت

چگونه کودکان را در فضای مدرسه آماده کنید؟اینفوگرافی
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رییس اتحادیه مشاوران املاک اعلام کرد

ادامه ثبات  بازار مسکن و ریزش قیمت ها تا 
یک سال آینده

رییس اتحادیه مشاوران املاک اظهار داشت: درج قیمت در سایت های اینترنتی و 
اپلیکیشن ها عامل افزایش حباب گونه قیمت ها هستند چراکه هر فردی می تواند هر 

قیمتی از ملک خود را در این سایت ها اعلام کند.
مصطفی قلی خسروی درباره وضعیت بازار مسکن در نیمه دوم امسال اظهار داشت: با 
ثبات نرخ ارز شاهد ثبات قیمت ها در بازار مسکن بودیم که در سال ۹۷ به صورت جهشی 
قیمت ارز افزایش یافت و قیمت ها در بازار مسکن هم متاثر از آن افزایش یافت. اما اگر 
همین روند امروز ادامه یابد حداقل تا یک و نیم سال آینده شاهد ثبات قیمت مسکن 

خواهیم بود.
وی افزود: به طور قطع تا پایان سال با افزایش جهشی قیمت مسکن مواجه نمی شویم 

و قیمت ها رو به کاهش خواهد بود.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به وضعیت بازار اجاره مسکن گفت: اجاره هم 

متاثر از قیمت مسکن است و با کاهش قیمت مسکن،  نرخ اجاره هم کاهش می یابد.
خسروی با تاکید بر اینکه اعلام میزان کاهش قیمت مسکن چه در بخش اجاره و چه 
بخش خرید و فروش مسکن بستر سوءاستفاده عده ای را فراهم می کند، گفت: اعلام 
درصد کاهش قیمت ها باعث می شود تا عده ای قیمتی بالاتر از قیمت واقعی ملک را 
اعلام کنند تا بتوانند حداقل کاهش قیمت را داشته باشند. میزان ریزش قیمت ها باید 

مسکوت بماند تا خریدار و مستاجر قدرت چانه زنی داشته باشد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با انتقاد از برگشت درج قیمت ها در سایت های اینترنتی 
فروش مسکن و اپلیکیشن های موجود اظهار داشت: درج قیمت در این سایت ها باعث 

رشد کاذب قیمت ها می شود و شاهد آن بودیم که چگونه به گرانی ها دامن زد.
وی با بیان اینکه این سایت ها اطلاعات غلط و کاذب تولید می کنند، ادامه داد: درج 
قیمت در سایت های اینترنتی و اپلیکیشن ها عامل افزایش حباب گونه قیمت ها هستند 

چراکه هر فردی می تواند هر قیمتی از ملک خود را در این سایت ها اعلام کند.
خسروی با اشاره به تاثیر حذف قیمت ها در سایت های اینترنتی فروش مسکن، گفت: 

در این مدت شاهد کاهش التهاب بازار مسکن بودیم و بازار به ثبات نسبی رسید.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه عده ای با ادبیاتی مانند ورود شرکت های 
دانش بنیان در بازار مسکن یا دپارتمان مسکن قصد سوء استفاده از این فضا را دارند، 
ادامه داد: هیچ دپارتمان و شرکت دانش بنیانی در بازار مسکن فعالیت نمی کند و مردم 

مراقب فریب سایت های اینترنتی باشند.
وی با بیان اینکه برخی از این سایت ها با ترفندهایی قصد فریب مردم را دارند، گفت: 
یکی از ترفندهای این سایت ها اعلام قیمت مسکن کمتر از نرخ واقعی آن است، وقتی 
که مشتری برای بازدید مراجعه می کند به بهانه های واهی قیمت واقعی را اعلام می کنند.
خسروی تاکید کرد: مردم به قیمت های اعلام شده در سایت ها اکتفا نکنند و حتما از 

اهالی محل و مشاوران املاک، مظنه قیمت مسکن در آن محله را جویا شوند.
رییس اتحادیه مشاوران املاک همچنین با اشاره به میزان شکایت های مردمی از 
عملکرد مشاوران املاک اظهار داشت: در زمان رونق بازار، مراجعه مردم به اتحادیه 
برای شکایت بیش از اندازه است به طوری که روزانه به ۱00 الی ۱20 مراجعه کننده 

می رسیم.
وی با بیان اینکه ۸0 درصد این شکایات به صورت تلفنی قابل رفع است، گفت: 
معمولا مراجعه کنندگان مدعی هستند که مشاوره املاک و فروشنده با یکدیگر تبانی 
کرده اند اما امکان اثبات آن را ندارند. برای مثال مدعی هستند که مشاور املاک به 
خریدار چشمک زده است که این به معنای تبانی این دو ذی نفع در معامله است. اما این 
موضوعات مطرح شده پشتوانه پیگیری ندارند و مراجعه کنندگان باید ادله محکم برای 

اثبات ادعای خود داشته باشند.
خسروی با اشاره به برخورد اتحادیه با مشاوران املاک متخلف اظهار داشت: در سال 
گذشته ۱۷62 مشاور املاک در تهران به دلیل تخلف تعطیل شدند که البته این به 
معنای ابطال پروانه آنها نیست و مشمول جریمه تعطیلی موقت شدند. همچنین در 6 

ماه گذشته حدود 650 مشاور املاک هم به دلیل تخلف تعطیلی چند روزه داشتند.

وزیر صمت در بازدید از فولاد مبارکه؛

سیاست کلی دولت پیشگیری از 
خام فروشی است

روز شنبه سی ام شهریورماه، رضا رحمانی، وزیر صنعت، معدن و تجارت به همراه معاون 
امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، استاندار اصفهان، نماینده مردم شهرستان 
مبارکه در مجلس شورای اسلامی و اعضای شورای تأمین شهرستان مبارکه ضمن دیدار 

با عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه از خطوط تولید این شرکت بازدید کرد.
رحمانی در جریان این بازدید در خصوص برنامه های حمایتی دولت از تولیدکنندگان 
داخلی گفت: سیاست اصلی، مبنی بر عدم خام فروشی در همه زمینه ها است و در 
این خصوص همواره برنامه های راهبردی زیادی را تدوین و اجرا نموده ایم. تا جائیکه در 
زمینه صادرات سنگ آهن از 2۳ میلیون تن به زیر ۸ میلیون رسیده ایم و هر سال روند 

کاهشی داشته ایم.
وی با تأکید بر این که برنامه ها برای پیشگیری از خام فروشی به شدت و قوت بالا در 
حال پیگیری است، گفت: به منظور تأمین حداکثری نیاز فولادسازان داخلی برنامه 
اکتشاف، استخراج و فرآوری معادن جدید را در دستور کار قرار داده و به پیشرفت هایی 
هم دست یافته ایم و انشاء الله با این اقدامات و برنامه های آتی در تأمین مواد اولیه موردنیاز 

فولادسازان مشکلی نخواهیم داشت.
وی با تأکید بر این که در کارخانه های فولادسازی کشور و به ویژه در فولاد مبارکه برای 
برداشته شده  مؤثری  و صاحب فن آوری شدن گام های  خودکفایی در صنعت فولاد 
است گفت: خوشبختانه نتیجه این اقدامات به احداث و بهره برداری از خطوط جدید 
انجامیده است. بسیاری از ورق ها و محصولاتی که پیش ازاین وارداتی بودند، هم اکنون 

در کارخانه هایی نظیر فولاد مبارکه در حال تولید است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با تلاش و همت همه مدیران و کارکنان 
ازجمله شرکت فولاد مبارکه شاهد آن هستیم که  و  کارخانه های فولادسازی کشور 
بسیاری از ورق ها و محصولاتی که پیش ازاین وارداتی بودند، در کارخانه هایی نظیر فولاد 

مبارکه در حال تولید است و کشور از این حیث خودکفا شده است.
به نظر می رسد فعلًا عوارض بازدارنده باشد

این گزارش حاکی است، جعفر سرقینی معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صمت نیز در پاسخ به وضعیت ابلاغیه وضع عوارض بر صادرات سنگ آهن گفت: 
ابلاغیه انجام شده است و از اول مهرماه هم برقرارشده و ان شاءالله تا پایان سال همچنان 
دولت  سوی  از  است  ممکن  رسیدیم،  توازنی  به  سال  پایان  تا  چنانچه  پابرجاست. 
موردبازنگری قرار گیرد ولی فعلًا همین سیاست ابلاغ شده اجرا می شود و امیدواریم از 

این طریق حمایت از صنایع داخلی عملیاتی شده باشد.
وی ادامه داد: به نظر می رسد فعلًا عوارض بازدارنده باشد و تأمین مواد اولیه فولادسازان 
داخلی را تضمین کند و ما هم امیدواریم بخشی از مشکلات فولادسازان داخلی حل 
شود. در جریان این بازدید، عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن ارائه گزارش کاملی 
از دستاوردهای فولاد مبارکه و برنامه های این شرکت برای حفظ سهم 50 درصدی در 
تولید فولاد کشور تا افق ۱404 گفت: گروه فولاد مبارکه در سال رونق تولید علی رغم 
همه محدودیت ها باهمت و تلاش مدیران و کارکنان خود تلاش کرده است تا نیاز صنایع 
پائین دست به محصولات فولادی را تأمین کند و اجازه ندهد که از این حیث کشور با 

کوچک ترین خللی مواجه شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به اقدامات فولاد مبارکه درزمینۀ بومی سازی 
ساخت  فنی  دانش  صاحب  کشور  این که  برای  شرکت  این  راهبردهای  و  قطعات 
از  با حمایت  نیز  کارخانه های فولادسازی شود اشاره کرد و گفت: در این خصوص 
تولیدکنندگان داخلی، حمایت از تسریع کننده ها و گسترش همکاری با شرکت های 

دانش بنیان و دانشگاه ها به دستاوردهای خوبی نائل شده ایم.

۵ اقتصادی

 بسیاری بر این باورند که هرچند مقدار قابل توجهی از سهام شرکت ها و دارایی های 
با  گرفته  صورت  اقدامات  که  دارد  آن  از  حکایت  شواهد  اما  شده،  واگذار  دولت 

خصوصی سازی واقعی فاصله زیادی دارد.
نخستین بار، به طور رسمی  در بهار۱۳۷0، بخش نامه مربوط به شناسایی و واگذاری 
سهام شرکت های تابعه از سوی »حسن حبیبی« معاون اول رئیس جمهوری وقت به 

مسوولان وزارت خانه ها اعلام شد.  
سپس در سال ۱۳۷4 نیز در راستای خصوصی سازی شرکت های دولتی قانون تازه ای 

به نام »قانون واگذاری شرکت های دولتی به کارگران و ایثارگران« به تصویب رسید.
سه سال بعد، سازمان برنامه و بودجه در قالب اصل ۳5 قانون بودجه سال ۱۳۷۷ 
موضوع خصوصی سازی را مطرح کرد. همچنین در قانون برنامه سوم توسعه یک فصل 

به این امر اختصاص داده شد.
برای اولین بار در قانون برنامه سوم توسعه، سازمان خصوصی سازی بعنوان متولی 

واگذاری سهام شرکت های دولتی به بخش غیر دولتی در نظر گرفته شد.
اما فعالیت های خصوصی سازی به طور جدی با ابلاغ سیاست های کلی اصل 44 
قانون اساسی آغاز شد. قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم)44( قانون 
اساسی در جلسه علنی روز دوشنبه مورخ هشتم بهمن ماه ۱۳۸6در مجلس شورای 
اسلامی تصویب و در تاریخ ۱۳۸۷/۳/25 از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
موافق با مصلحت نظام تشخیص داده شد و طی نامه شماره 6۸0/252۷4 مورخ 
۱۳۸۷/4/۳۱ مجلس به رئیس جمهوری وقت ابلاغ و در تاریخ ۱۳۸۷/5/۱2 توسط 

وی برای اجرا به دستگاه های ذی ربط ابلاغ گردید.
بنابراین، حدود سه دهه از از طرح خصوصی سازی به عنوان یکی از مهمترین و 
اصلی ترین راه حل های کوچک سازی، چابک سازی و کارآمدی دولت از یک طرف و 

رشد و توسعه اقتصادی از طرف دیگر می گذرد.

به طور مشخص، اهدافی همچون شتاب بخشیدن به رشد اقتصاد ملی، گسترش 
مالکیت در سطح عموم مردم به  منظور تأمین عدالت اجتماعی، ارتقاء کارایی بنگاه های 
اقتصادی و بهره وری منابع مادی و انسانی و فناوری، افزایش رقابت پذیری در اقتصاد 
ملی، افزایش سهم بخش های خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی، کاستن از بار مالی 
و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های اقتصادی، افزایش سطح عمومی اشتغال و 

مواردی دیگر از این نوع برای سیاست خصوصی سازی در نظر گرفته شده است.
میزان و چگونگی واگذاری ها

طبق آخرین آمارهای موجود که توسط سازمان خصوصی سازی منتشر شده است، از 
زمان تأسیس این سازمان تاکنون ۱ میلیون و 4۹۱ هزار و 65۷ میلیارد ریال  سهام واگذار 
شده است که در این میان ۹۹ هزارو ۷۷۱ میلیارد ریال فروش سهام یا دارایی به عموم 
متقاضیان، ۳۱5 هزار و 52۳ میلیارد ریال به صورت واگذاری سهام یا دارایی به شیوه 
انتقال مستقیم به اشخاص حقیقی و حقوقی طلبکار از دولت و 266 هزارو 52۳ میلیارد 

ریال به صورت انتقال مستقیم سهام یا دارایی بابت سهام عدالت بوده است.
لازم به ذکر است که  ۷۹۱ هزارو ۸۷۸ میلیارد ریال  از طریق بورس، ۱۸۱ هزارو ۹25 
میلیارد ریال از طریق فرابورس، ۳ هزارو 245 میلیارد ریال از طریق مذاکره و 5۱4 هزار و 

60۸ میلیارد ریال از طریق مزایده واگذار شده است.
قابل  یا  و  واگذاری  قابل  دارایی های  دقیق  آمار  که  است  این  توجه  قابل  نکته   
خصوصی سازی به صورت دقیق مشخص نیست. با این حال، طبق محسابات خود 
بودجه ای  اهداف  از  درصد   ۷۷ کنون  تا   ۱۳۸0 سال  سازی،از  خصوصی  سازمان 

واگذاری سهام و بنگاه های دولتی  تحقق پیدا کرده است.
چالش ها و مشکلات خصوصی سازی

میزان موفقیت و تحقق اهداف غیر بودجه ای یا کیفی خصوصی سازی ها متفاوت از 
میزان تحقق اهداف بودجه ای است. درواقع، در این مورد صحبت از بالا رفتن بهره وری 

و کمک بنگاه های خصوصی شده به رشد اقتصادی کشور و در نتیجه افزایش اشتغال و 
کاهش بیکاری در میان است. از این نظر تجربه بنگاه هایی که خصوصی شده اند نشان 
می دهد که اهداف کیفی مورد نظر آنگونه که باید تحقق پیدا نکرده و خصوصی سازی 

به طور کل با چالش ها و مشکلاتی رو به رو بوده است.
برای مثال، مرکز پژوهش های مجلس در یکی از گزارش های خود اعلام کرده است 
به وضعیت موجود واگذاری سهام شرکت های دولتی در صنایع فولاد،  با توجه  که 
چالش های متعددی در دستیابی به اهداف سیاست های کلی اصل چهل و چهارم از 
جانب صنعت فولاد وجود دارد. در این مورد اشاره شده است که یکی از این چالش ها ، 
نبود بازار سرمایه منسجم و متناسب در کشور برای تجمیع سرمایه های بخش خصوصی 
جهت سرمایه گذاری در صنایع بزرگ و سرمایه بر از جمله فولاد است. از طرفی بخش 
خصوصی که به صورت خاص توانایی سرمایه گذاری در این صنعت را داشته باشد، 
انگشت شمار است که آن ها هم به دلایلی از جمله عدم اطمینان به سیاست های 
اقتصادی دولت و ریسک سرمایه گذاری در کشور، تمایلی به سرمایه گذاری در این 

صنایع را ندارند.
همچنین، در این گزارش آمده است: مداخله دولت در مدیریت شرکت های واگذار 
شده فولاد، یکی دیگر از معضلات اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم قانون 
اساسی در صنایع مذکور است. به عبارت دیگر، دولت با واگذاری بخشی از سهام 
شرکت های مذکور به مؤسسات و نهادهای عمومی غیردولتی و شبه دولتی ها و نیز 
واگذاری بخشی از این سهام به این مؤسسات و نهادها بابت رد دیون، عملًا به نوعی 
مدیریت خود را بر شرکت های واگذار شده پابرجا نگه می دارد که این امر به نوبه خود 

باعث عدم تمایل بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در این شرکت ها می شود.
بنابراین یکی از چالش های اصلی خصوصی سازی مرتبط با نقش پررنگ شرکت 
از پیش  های عمومی غیر دولتی در خرید سهام واگذار شده و شکل گیری بیش 
قدرت های اقتصادی شبه دولتی در کنار دولت نیز است. طبق دیدگاه کارشناسان،  
شرکت های عمدتاً شبه دولتی مانند »شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی«، »شرکت 
سرمایه گذاری مهر اقتصاد ایرانیان« و »صندوق های بازنشستگی«، بخش عمده ای 
از ارزش کل سهام بلوکی واگذار شده را خریداری کرده اند. در این مورد متخصصان 
و فعالان اقتصادی و سیاسی بر این باورند در صورتی که همچنان حضور پررنگ و 
حداکثری شرکت های شبه دولتی و عدم حضور جدی بخش خصوصی در خرید سهام 
شرکت های دولتی تداوم یابد؛ نمی تواند به اهداف اصلی خود یعنی افزایش کارآیی 
و تسریع توسعه اقتصادی منتهی شود و علت اصلی این امر نیز متأثر بودن مدیریت 
شرکت های شبه دولتی از دولت و حاکمیت است. به عبارت دیگر جریان غالب مدیریتی 
در شرکت های شبه دولتی، همان مدیریت دولتی است که نمی توان افزایش کارآیی 
اقتصادی و عملکردی را از آن انتظار داشت. به علاوه، بخش قابل توجهی از واگذاری ها 
در قالب سهام عدالت بوده است. این نوع واگذاری با خصوصی سازی به شیوه معمول 
تفاوت دارد. خصوصی سازی به معنای واگذاری مالکیت و مدیریت شرکت های دولتی 
به بخش خصوصی است. این در حالی است که در طرح واگذاری سهام عدالت مالکیت 
بسیاری از شرکت های دولتی به شرکت های سرمایه گذاری استانی و سهام شرکت های 
سرمایه گذاری استانی به تعاونی های شهرستانی و مردم واگذار می شود. درواقع، در 

اینجا نیز با نوعی شبه دولتی شدن اقتصاد روبه رو هستیم.
دلیل  به  اگر  که  گفت  می توان  کارشناسان  گفته های  طبق  و  فوق  موارد  کنار  در 
های  محدودیت  یا  ارزی  محدودیت های  اطلاعات،  کمبود  طبیعی،  انحصارات 
تکنولوژیک و... درجه رقابت فعالیت ها در یک اقتصاد اندک باشد، تغییر مالکیت 
دولتی به مالکیت خصوصی موجب افزایش قیمت ها و عدم کارآیی بیشتر می شود. 
زیرا مالکیت خصوصی انگیزه کمتری در تأمین منافع اجتماعی داشته و تمایل دارد از 

تنگناهای اقتصادی، رانت بیشتری را کسب کند.

اقتصاد دولتی و چشم انداز مبهم خصوصی سازی

چالش ها و مشکلات خصوصی سازی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱56۸۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۳6۹ آقای رضا خانکی فرزند صفرعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱0/۹2 مترمربع پلاک شماره  فرعی 6۸ از ۱۹۳۹ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند مالکیت مشاع به نام متقاضی. )م الف 2۸۹۹ (
2- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱55۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000200056۸ آقای سعید کامرانی کامل فرزند 
ابوالقاسم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک شماره 0 فرعی از 2۳00 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدمهدی فرجی. )م الف 2۸۹۸ (
۳- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱6466 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱۳۷۱ آقای جعفر میکائیلی فرزند علی 
اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۱/۱۹ مترمربع پلاک شماره 56 و 5۷ فرعی از ۱۹40 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از جعفر و علی اکبر مکائیلی خریداری نموده و مقدار 6۳ 

مترمربع از پلاک 56/ ۱۹40 اصلی و مقدار ۳۸/۱۹ مترمربع از پلاک ۱۹40/5۷ اصلی می باشد. )م الف 2۸۹۷ (
4- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱6۳4۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳000200۱۸۹۱ آقای مهدی محمدزاده فرزند 
صدقعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۹/50  مترمربع پلاک شماره  فرعی 5۳ از  ۱۹45 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از لطف اله عزیزی. )م الف 2۸۹6(
5- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱۳404 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳0002000۷۳۷ خانم دلبر محبی فرزند میرزاعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹55 - اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالحسن افسر ورثه حسین افسر. )م الف 2۸۹5 (
6- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳000200۹۸2۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱605 خانم فاطمه ریشی علی آباد  
فرزند قوچعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۷ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 22۹5- 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 2۸۹4 (
۷- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱54۱2 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000200000۳ آقای حسین رفیعی کریمان 
فرزند ابوالقاسم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۹۱/۸0 مترمربع 
پلاک شماره 4۷ فرعی از ۱۹4۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از الله قلی همتی 

مالک رسمی. )م الف 2۸۹۳ (
۸- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱54۱4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳0002000004 آقای روح اله رفیعی کریمیان 
فرزند ابوالقاسم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۹۱/۸0 مترمربع 
پلاک شماره 4۷ فرعی از ۱۹4۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اله قلی همتی مالک 

رسمی. )م الف 2۸۹2 (
۹- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱64۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱4۹۷ آقای یوسف جعفری فرزند 
مقصود در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00/0۹ مترمربع پلاک شماره ۷6 فرعی از ۱۹46 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسینعلی ملتزمی نژاد. )م الف 2۸۹۱(
۱0- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱54۳0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳00020۱2۹50 خانم ناهید صادقی فرزند 
ابوتراب در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۱/60 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۷۳۱ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدعلی زندیه و عبدالعلی زندیه و بتول زندیه. 

)م الف 2۸۹0 (
۱۱- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱6444 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۸۷۳ آقای امیر شاه حسینی فرزند 
احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۸ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۳۳5/۱  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از سیدمحمد میره ای توسط ابوالقاسم. )م الف 2۸۸۹ (
۱2- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱5۷42 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳00020026۸6 آقای قنبر رحیمی مینا فرزند 
خلیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱40 مترمربع پلاک شماره 0 فرعی از ۱۹52 اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی شماره ۱4۸۳0-۱۳۸۹/۱2/24 به نام متقاضی . )م الف 2۸۸۸ (
۱۳- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱5۹6۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۱۸5 آقای ملک احمد نصرتی فرزند 
قربانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱5 مترمربع پلاک شماره ۱۱۳ فرعی از ۱۹42 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اسماعیل حسین زاده غریب دوست. )م 
الف 2۸۸۷ ( 

۱4- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳000200۸۹۸4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹2۱۱44۳000200۳۹55 آقای ابوالفضل جعفری فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۱/۹0 مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از ۱۹00 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 2۸۸6 (
۱5- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱60۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳00020۱5264 خانم فخری گیلانی یزدی فرزند 
محمدحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۹/50 مترمربع پلاک شماره 4۷ فرعی از 260۳ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از فخری گیلانی یزدی و سند قطعی شماره ۱۳4۸۱- ۱۳۸۷/۹/5. 

)م الف 2۸۸5 (
۱6- رای شماره ۱۳۹۷60۳۳000202245۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱44۳0002000۹0۱ آقای قدرت محمدپور فرزند 
رحمت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱04/20 مترمربع پلاک شماره 4۸۸  فرعی از ۱۸۷۷ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دارای مالکیت می باشد. )م 

الف 2۸۸4 (
۱۷- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱52۸5 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱44۳0002000۱۱0 آقای قبله علی رمضانی فرزند 
اسداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده باستثنا ثمینه اعیانی به مساحت ۱40/50 مترمربع پلاک شماره  

فرعی از ۱۸52 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از ابوالفضل مکرمی مالک رسمی. )م الف 2۸۸۳ (
۱۸- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱5۱۹5 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳00020020۱۹ آقای مسلم وثیقی روشنی فرزند 
حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷5 مترمربع پلاک شماره  فرعی 2 از 2۳05 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی. )م الف 2۸۸2 (
۱۹- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱645۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳000200۱2۷۹ آقای مصطفی خسروبیگی 
فرزند اروجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۸/۷2 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۳26 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند مشاعی در دفتر الکترونیکی 406۸ به نام متقاضی. )م الف 2۸۸۱ 

)
20- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱5660 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۹5۹ آقای وحید نظری فرزند ولی اله 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳ مترمربع پلاک شماره  فرعی ۳۷2 از 2۳۱۹ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری شده از زین العابدین اسلامی ذیل ثبت ۳52۹2 . )م الف 2۸۷0 (
2۱- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱۳4۳۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۹02 آقای محمدعلی مردانی فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱40 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۳00-  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ناهید عزیزی. )م الف 2۸6۹ (
22- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱۳5۷6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱55۷ آقای سیدرضا موسوی فرزند 
سید ولی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۸/66  مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹6۸- اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین امینی قمی. 

)م الف 2۸6۸ (
2۳- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳00020۱4۳2۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱4۸5 آقای حسن جواهری دانشمند 
فرزند ذبیح اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 22۸2/۱ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالک رسمی برابر ۱۷۹۷۸5 مورخ ۱۳۹6/۳/۱۸. )م الف 2۸6۷(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳98/۰۷/۰۱ 
تاریخ انتشار دوم: ۱۳98/۰۷/۱۷
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

دبیر انجمن تولیدکنندگان برنج گفت: طبق آمارها 
امسال تولید برنج از مرز 2 میلیون و 600 هزارتن 
گذشت و این امر می تواند در کاهش واردات این 

محصول نقش اثرگذاری داشته باشد.
» جمیل علیزاده شایق« افزود: طبق برآوردها  نیاز 
برنج کشور سه میلیون تن است که سال  سالیانه 
گذشته بین 2.2 تا 2.۳ میلیون تن آن از محل تولید و 

بقیه با واردات تامین شد.
وی اظهارداشت:  برنامه ریزی تولید برنج در سال 
۹۸ نزدیک 2 میلیون و 500 هزارتن برآورد شده بود، 
در حالی که اکنون تولید بیش از رقم برنامه ریزی 

است.
به گفته علیزاده شایق بیش از ۹0  درصد برنج تولیدی کشور مربوط به استان های گیلان و مازندران است و کمتر از ۱0 درصد برنج 

تولیدی از استان های اصفهان، ایلام، کردستان ، خوزستان و غیره تامین می شود.
دبیر انجمن تولیدکنندگان برنج با بیان این که ذائقه اکثر مردم کشور به سمت مصرف برنج  شمال کشور است، گفت: برنج تولیدی 
دیگر استان های کشور به خود مصرفی همان استان ها می رسد، در عین حال ارقام مصرفی برنج  در استان های غیر شمالی کشور با 
استان های شمالی کشور متفاوت است. بر اساس آمارهای رسمی ، سطح زیرکشت برنج در کشور 620 هزار هکتار است که 520 هزار 

هکتار آن مربوط به مازندران، گیلان و گلستان می شود.
طبق آمارهای موجود، در سه ماهه نخست امسال نزدیک به ۷00 هزارتن برنج وارد کشور شده، بر اساس میزان واردات سال های 

گذشته نتیجه گیری کرد که کسری برنج در کشور وجود ندارد و انبارها مملو از برنج های وارداتی است.

 مدیرعامل بازار متشکل ارز گفت: آتش سوزی 
ساختمان بازار متشکل ارز، راه اندازی این بازار 
را نمی تواند به تاخیر بیندازد و بزودی با فراهم 
بازار  این  راه اندازی  شاهد  زیرساخت ها  شدن 

خواهیم بود.
سوزی  آتش  درباره  شکسته بند«  »محمود 
ساختمان بازار متشکل ارز، اظهار داشت: در 
و  ترمیم شده  آسیب ها  مدت یک هفته همه 

جای نگرانی وجود ندارد.
وی ادامه داد: خسارت آتش سوزی مربوط 
سامانه ها  و  بوده  دفتری  تجهیزات  و  لوازم  به 
است،  امن  که  دیگری  مکان  در  سرورها  و 

نگهداری می شود. مدیرعامل بازار متشکل ارز اضافه کرد: حداکثر در مدت یک هفته، بخش اداری آسیب دیده تجهیز شده و 
مشکلی وجود ندارد.

ساختمانی که قرار بود بازار متشکل ارز در آن راه اندازی شود، روز جمعه دچار آتش سوزی شد که نیروهای آتش نشانی، علت آن 
را اتصالی سیم برق اعلام کرده اند.

به گزارش ایرنا، مهم ترین طرح برای ساماندهی بازار ارز که در روزهای آتی راه اندازی خواهد شد، »بازار متشکل ارز« است؛ 
بازاری که به نظر کارشناسان در صورت کارکرد درست می تواند به جولان دلالان و سوداگران در بازار ارز پایان داده و علاوه بر ثبات 
قیمت ها، نرخ ها را نیز کاهش دهد. قرار بود بازار متشکل ارزی در مرداد امسال راه اندازی شود که به دلایل فنی و عدم آمادگی 

بانک های عامل، دوباره به تعویق افتاد. بازار متشکل ارزی که با هدف معاملات نقد دلار و سایر ارزهای عمده تشکیل می شود.

دبیر انجمن تولیدکنندگان برنج :

تولید برنج امسال از مرز 2.۶ میلیون تن گذشت
مدیرعامل بازار متشکل ارز:

آتش سوزی، راه اندازی بازار متشکل ارز را به تاخیر نمی اندازد
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چهارمی ایران با یک طلا، یک نقره و 2 برنز

حسن یزدانی قهرمان جهان شد

تیم ملی کشتی آزاد ایران با کسب یک مدال طلا، یک نقره و دو برنز در جایگاه چهارمی 
رقابت های قهرمانی جهان در قزاقستان قرار گرفت.

پیکارهای کشتی آزاد قهرمانی جهان عصر امروز در شهر نورسلطان قزاقستان 
به پایان رسید که تیم ایران با کسب یک مدال طلا و سهمیه المپیک توسط حسن 
یزدانی در وزن ۸6 کیلوگرم، یک مدال نقره توسط علیرضا کریمی در ۹2 کیلوگرم 
و دو مدال برنز توسط یونس امامی و بهنام احسان پور در اوزان ۷0 و 6۱ کیلوگرم بر 

سکوی سوم ایستاد.
همچنین نیز رضا اطری در وزن 5۷ کیلوگرم نیز به مقام پنجم رسید و سهمیه المپیک 
را کسب کرد. امیر محمد یزدانی در وزن 65 کیلوگرم، رضا افضلی در وزن ۷4 کیلوگرم ، 
بهمن تیموری در ۷۹ کیلوگرم ، علی شعبانی در ۹۷ کیلوگرم و یدالله محبی در وزن ۱25 

کیلوگرم نیز از دور رقابتها حذف شدند.
بر این اساس رده بندی نهایی انفرادی این مسابقات به شرح زیر است:

5۷ کیلوگرم: ۱- زائور اوگویف )روسیه( 2- سلیمان آتلی )ترکیه( ۳- نورسلیم سانایف 
)قزاقستان( و راوی کومار )هند( 5- استوان میچیچ )صربستان( و رضا اطری )ایران(

6۱ کیلوگرم: ۱- بکا لومتادزه )گرجستان( 2- ماگومدرسول ادریس اف )روسیه( ۳- 
راحول آواره )هند( و بهنام احسان پور )ایران( 5- عباس رحمان اف )ازبکستان( و تیلر 

گراف )آمریکا(
65 کیلوگرم: ۱- گادجی مراد رشید اف )روسیه( 2- دولت نیازبیکوف )قزاقستان( ۳- 
باجرانگ )هند( و اسماعیل موسی کایف )مجارستان( 5- تولگا تومور اوچیر )مغولستان( 

و تاکاتو اتوگورو )ژاپن( ... ۱4- امیرمحمد یزدانی )ایران(
۷0 کیلوگرم: ۱- داوید بایف )روسیه( 2- نورکجا کایپانوف )قزاقستان( ۳- یونس امامی 
)ایران( و ماگومدمراد گادجیف )لهستان( 5- زورابی یاکوبیشویلی )گرجستان( و نیکولای 

کوجوکارو )انگلیس(
۷4 کیلوگرم: ۱- زائوربک سیداکوف )روسیه( 2- فرانک چامیزو )ایتالیا( ۳- جردن 
باروز )آمریکا( و زلیم خان خادجیف )فرانسه( 5- دانیر کایسانوف )قزاقستان( و مائو 

اوکوئی )ژاپن( ... 26- رضا افضلی )ایران(
۷۹ کیلوگرم: ۱- کایل داک )آمریکا( 2- جبرئیل حسن اف )آذربایجان( ۳- گادجی 
نبی اف )روسیه( و تیموراز سالکازانوف )اسلواکی( 5- رشید قربان اف )ازبکستان( و 

گلیم جان یوزربایف )قزاقستان( ... ۱۳- بهمن تیموری )ایران(
۸6 کیلوگرم: ۱- حسن یزدانی )ایران( 2- دیپاک پونیا )هند( ۳- استفان ریچموت 
)سوئیس( و آتور نایفونوف )روسیه( 5- کارلوس مندز )کلمبیا( و مایلس ناظم امینی )سن 

مارینو(
۹2 کیلوگرم: ۱- جی دن کاکس )آمریکا( 2- علیرضا کریمی )ایران( ۳- ایراکلی 
نورگالیپولی  نورگالی  )روسیه( 5-  اف  جبرائیل  علیخان  و  )گرجستان(  متسیتوری 

)قزاقستان( و گئورگی روبایف )مولداوی(
۹۷ کیلوگرم: ۱- عبدالرشید سعداله یف )روسیه( 2- شریف شریف اف )آذربایجان( 
۳- ماگومدگادجی عمردبیراوویچ نوروف )مقدونیه( و کایل اسنایدر )آمریکا( 5-  علیشیر 

یرگالی )قزاقستان( و الیزبار اودیکادزه )آمریکا(
۱25 کیلوگرم: ۱- گنو پتریاشویلی )گرجستان( 2- طاها آکگول )ترکیه( ۳- الکساندر 
خوتسیانویسکی )اوکراین( و حسن بای رحیم اف )ازبکستان( 5- بادژا خوتابا )سوریه( و 

ژی وی دنگ )چین( ... ۸- یداله محبی )ایران(
رده بندی تیمی:

۱- روسیه ۱۹0 امتیاز
2- قزاقستان ۱0۳ امتیاز

۳-  آمریکا ۹4 امتیاز
4- ایران ۹۳ امتیاز

تیم ملی کشتی آزاد ایران سال گذشته عنوان ششمی رقابتهای جهانی را کسب کرده 
بود که امسال با دو پله صعود همراه شد.

حمید درخشان:

 انتظار بیشتری از مریبان خارجی داشتیم
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بازیکن خارجی پرسپولیس اصلا کیفیت 

ندارد و باید زودتر قرارداد او را فسخ کنند.
حمید درخشان، پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در گفت وگو با ایسنا درباره داربی 
۹0 اظهار کرد: در کل بازی بدی نبود اما خیلی هم خوب نبود. کیفیتی که از دو مربی 
خارجی انتظار داشتیم دیده نشد. در نیمه دوم هم کیفیت تاکتیکی و سرعت بازی بالا 

نبود. پرسپولیس به خاطر تجربه بازیکنانش توانست بازی را ببرد.
او ادامه داد: پرسپولیس باید روان تر از این ها بازی کند اما به بازیکنان تیم تبریک 
می گویم که هم سه امتیاز به رقیب قدیمی ندادند و هم سه امتیاز از آن ها گرفتند و به 
نوعی بازی شش امتیازی بود. پرسپولیس قدم خوبی برداشت و این برد از نظر روحی و 

روانی به آنها کمک می کند.
بازی و همچنین سوت های پی در پی داور  زیاد  تعداد خطاهای  درخشان درباره 
هم بیان کرد: داور در مواقعی می توانست سرعت بازی را نگیرد ولی بعضی  جاها هم 
آوانتاژهای خوبی داد. این بازی به دلیل حساس بودن پر برخودر است و کار داور را سخت 

می کند.
او درباره جونیور براندائو، مهاجم خارجی پرسپولیس هم گفت: به صراحت می گویم 
بازیکن خارجی پرسپولیس اصلا کیفیت ندارد. نمی دانم چگونه او را انتخاب کرده اند. 
دریغ از یک پاس ساده. یک توپ به دست آورد اما نتوانست پاس سالم به علیپور بدهد و 

کاملا مبتدیانه عمل کرد. هر چه زودتر او را بفرستند برود.
پیشکسوت پرسپولیس درباره بیرانوند هم اظهار کرد: بیرانوند عالی بود. او از نظر 

روحی و روانی 50 درصد یک تیم است.

پیروز قربانی :

پنالتی گل می شد استقلال بازنده نمی شد
پیشکسوت استقلال گفت: استقلال مشکل فنی دارد و این به مربی و اعضای کادر 

فنی این تیم بر می گردد و اگر بخواهم از آن ها حمایت کنم خیانت به استقلال است. 
»پیروز قربانی« اظهار داشت:  برای فوتبال ایران متاسف هستم که 2 تیم استقلال 
و پرسپولیس نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا هستند؛ شهرآورد هیچ بار فنی 

نداشت و سرخابی ها ضعیف ترین نمایش چند سال اخیر را به نمایش گذاشتند.
بازیکن اسبق استقلال خاطرنشان کرد: هر 2 تیم از مربیان خارجی روی نیمکت خود 
بهره می برند و از آنها انتظار می رود که بازی به مراتب بهتری را به نمایش بگذارند؛ این نوع 

بازی کردن واقعا خجالت آور است.
قربانی تصریح کرد: استقلال مشکل فنی دارد و این به مربی و اعضای کادر فنی این 

تیم بر می گردد و اگر بخواهم از آن ها حمایت کنم خیانت به استقلال است.
پیشکسوت استقلال تاکید کرد: پرسپولیس روی یک اتفاق دروازه استقلال را باز کرد. 
توپی که در محوطه جریمه به بازیکن پرسپولیس رسید و پس از برخورد با سیدحسین 

حسینی به گل برتری قرمزپوشان تبدیل شد.
وی در پایان گفت: شاید اگر ضربه پنالتی »علی کریمی« تبدیل به گل می شد جریان 

بازی به صورت کلی تغییر می کرد و استقلال در شهرآورد بازنده نمی شد.

محمد زادمهر:

دربی بار فنی نداشت
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: متاسفانه دربی بار فنی نداشت و هیجان و 

استرس بر آن حاکم بود. 
محمد زادمهر در خصوص برد یک بر صفر پرسپولیس مقابل استقلال گفت: این بازی 
به جز دو، سه صحنه چیزی نداشت. یک پنالتی و دو ضربه ایستگاهی مهمترین اتفاقات 

بازی بود. دربی بار فنی نداشت و استرس و هیجان بر آن حاکم بود.
وی افزود: بازیکنان حتی نمی توانستند چند پاس »سالم« به هم بدهند. البته تعویض 
های خوب گابریل کالدرون روند بازی و تیم پرسپولیس را بهتر کرد و جریان را عوض کرد.
پیشکسوت فوتبال ایران یادآور شد: باید بعضی از مسائل دربی بررسی شود؛ مسائلی 
از جمله اینکه چرا بازیکنان نمی توانستند به هم توپ های ساده را پاس بدهند و یا رفتار 

غیر حرفه ای و درگیری آنها در این مسابقه.
زادمهر در پاسخ به این سئوال که از نظر وی کدام بازیکنان نقش پررنگتری در دربی 
داشتند؟ گفت: وریا غفوری در استقلال کم اشتباه بود. در پرسپولیس هم احمد 
نوراللهی تاثیرگذار بود. نقش علیرضا بیرانوند را هم که نمی توان نادیده گرفت. باید 
از تماشاگران هم تشکر کرد که با وجود تمام ناملایمتی ها و سختی ها به ورزشگاه 

آمدند.

دیدار رفت تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس درحالی با برتری سرخپوشان به 
پایان رسید که حاصل تفکرات سرمربیان ایتالیایی و آرژانتینی دو تیم فوتبالی ضعیف 

و پرحاشیه بود.
نودمین دیدار سنتی تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس از ساعت ۱6 امروز 
یکشنبه در حضور حدود 60 هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادی برگزار شد که در پایان 
سرخپوشان با تک گل دقیقه ۸۱ مهدی عبدی به برتری رسیدند. دو تیم در این دیدار 
فوتبال ضعیف و کسل کننده ای را به نمایش گذاشتند و بیشتر زمان بازی به درگیری و 

ایجاد حاشیه اختصاص داشت.
ترکیب پرسپولیس:

 علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، محمدحسین کنعانی زادگان، جونیور)6۹ فرشاد 
احمدزاده(، احمد نوراللهی، مهدی ترابی، محمد انصاری، مهدی شیری)64 بشار 

رسن(، وحید امیری)۸0 مهدی عبدی(،  علی علیپور، سیامک نعمتی.
ترکیب استقلال: 

سید حسین حسینی، وریا غفوری، محمد دانشگر، عارف غلامی)۸5 علی دشتی(، 
آرش  شجاعیان،  داریوش  ریگی،  مسعود  کریمی،  علی  میلیچ،  یزدانی،  سیاوش 

رضاوند)6۹ مهدی قائدی( و مرتضی تبریزی.
دقیقه یک: در اولین توپی که استقلالی ها قصد نزدیک کردنش به دروازه پرسپولیس 
را داشتند، داریوش شجاعیان روی شجاع خلیل زاده حرکتی انجام داد که از سوی داور 

خطا گرفته نشد اما خلیل زاده مصدوم شد و چند ثانیه ای روی زمین افتاد.
دقیقه 5: دو تیم اسیر احساسات ابتدای بازی بودند و بازیکنان در دادن توپ ها به یار 

خودی دچار مشکل می شدند و توپ ها زود لو می رفت.
دقیقه 6: نخستین شوت استقلالی ها به سمت دروازه پرسپولس را مسعود ریگی زد 

که این ضربه را علیرضا بیرانوند مهار کرد.
دقیقه ۱۱: ضربه ایستگاهی که نصیب پرسپولیس شده بود را محمد انصاری روی 

دروازه ارسال کرد که ضربه جونیور از کنار دروازه استقلال به بیرون رفت.
دقیقه ۱5: استقلال صاحب یک ضربه ایستگاهی از جناح راست خودش روی دروازه 
پرسپولیس شد که این ضربه را غفوری روی دروازه ارسال کردکه مدافعان حریف توپ 

را برگرداندند.
دقیقه ۱6 : مرتضی تبریزی درون محوطه جریمه پرسپولیس صاحب موقعیت شد اما 
ضربه این بازیکن از کنار دروازه به بیرون رفت. این موقعیت در وضعیتی مشکوک نصیب 

تبریزی شد که به نظر می رسید آفساید نبود.
دقیقه 24: خروج به موقع حسینی مانع از ایجاد موقعیت گلزنی برای پرسپولیس شد 

و در ادامه شوت علیپور از بالای دروازه استقلال به اوت رفت.
دقیقه 26: داریوش شجاعیان پا به توپ قصد ورود به محوطه جریمه را داشت که درون 
محوطه جریمه شجاع خلیل زاده او را متوقف کرد و بنیادی فر اعلام پنالتی کرد.  این 

ضربه پنالتی را علی کریمی در دقیقه 2۹ زد که علیرضا بیرانوند توپ او را مهار کرد. 
دقیقه ۳۱: حرکت مهدی ترابی از جناح راست استقلال با خطای علی کریمی روی او 
مواجه شد که داور به کریمی کارت زرد داد و یک ضربه ایستگاهی برای پرسپولیس رقم 

خورد که این ضربه را ترابی زد و دفاع استقلال برگشت داد.
با واکنش  انجام داد  تبریزی روی کنعانی زادگان  دقیقه ۳۸: حرکتی که مرتضی 
هواداران پرسپولیس مواجه شد و پرتاب اشیا بازیکن مصدومیت مدافع پرسپولیس از 
ناحیه سر شد و برای دقایقی بازی متوقف شد تا کنعانی زادگان با سری بانداژشده به 

بازی ادامه دهد.
داور بازی در صحنه درگیری به مرتضی تبریزی و محمدحسین کنعانی زادگان کارت 

زرد نشان داد.
دقیقه 45: دو تیم در مرکز زمین در تلاش برای رسیدن به دروازه ها بودند که تمایل 
پرسپولیس برای گلزنی بیشتر بود. در سه دقیقه وقت اضافه پرسپولیس صاحب یک 
ضربه ایستگاهی از جناح راست شد که این ضربه هم راه به جایی نبرد و در نهایت نیمه 

اول با تساوی بدون گل به پایان رسید.
نیمه دوم

درحالی که تماشاگران انتظار داشتند در شروع نیمه دوم فوتبال زیباتری را از سوی دو 
تیم تماشا کنند اما بازهم این نیمه با درگیری بازیکنان و فوتبال کم رمق شروع شد و تا 

دقیقه 50 هم همین روال را طی کرد.
دقیقه52: اشتباه بیرانوند در برگشت توپ که پشت محوطه جریمه رقم خورد، فرصت 
را به مسعود ریگی داد تا دروازه خالی پشت سر او را نشانه بگیرد اما ضربه بازیکن 

استقلال از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 5۹: استقلال صاحب اولین ضربه کرنر خود شد که این ضربه را وریا غفوری 
ارسال کرد اما توپ او ثمری برای تیمش نداشت و مدافعان پرسپولیس توپ را برگشت 

دادند.
دقیقه ۷0: کالدرون دو تعویض با فاصله چند دقیقه انجام داد و ابتدا بشار رشن و 
سپس فرشاد احمدزاده را به زمین فرستاد. استراماچونی نیز مهدی قائدی را به زمین 

فرستاد تا شاید بازی کمی رنگ و بوی فوتبالی تر و جذابتری به خود بگیرد.
داریوش شجاعیان در دقیقه ۷5 از داور بازی کارت زرد گرفت.

دقیقه ۸۱: مهدی عبدی که یک دقیقه پیش وارد زمین شده بود در اولین توپی که به 
پایش خورد دروازه استقلال را باز کرد. در این صحنه عبدی توپ را درون محوطه جریمه 
به سمت دروازه زد که توپ ابتدا به تیر دروازه برخورد کرد و در برگشت به پشت بدن 

سیدحسین حسینی رفت و وارد دروازه شد.
دقیقه ۸۷: استقلال صاحب یک موقعیت خوب برای به تساوی کشاندن بازی شد 

اما ضربه علی کریمی پس از برخورد با بدن انصاری به کرنر رفت و این ضربه هم ثمری 
برای استقلال نداشت. 

دقیقه ۸۹: علی کریمی به خاطر خطایی که روی عبدی انجام داد کارت زرد دوم را از 
داور دریافت کرد و از زمین اخراج شد.

دقیقه ۹0: خطای سیاوش یزدانی روی سیامک نعمتی با دخالت فرشاد احمدزاده به 
یک درگیری عجیب ختم شد که دقایقی از وقت بازی را گرفت و بر زشتی این بازی اضافه 
کرد. در این صحنه فرشاد احمدزاده و سیامک نعمتی از پرسپولیس و عارف غلامی که 

روی نیمکت استقلال بود از بنیادی فر کارت زرد گرفتند. 
در وقت های اضافه پرسپولیس می توانست به گل دوم دست پیدا کند اما ضربه بشار 
رسن درون محوطه جریمه را سیدحسین حسینی مهار کرد تا در پایان این دیدار با برتری 

یک بر صفر سرخپوشان به پایان برسد.
آندره استراماچونی : بهترین نتیجه برای این بازی تساوی بود 

تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه تیمش در مجموع از پرسپولیس برتر بود گفت: 
بهترین نتیجه برای این بازی تساوی بود.

آندره استراماچونی بعد از باخت یک بر صفر استقلال مقابل پرسپولیس در هفته 
چهارم لیگ برتر گفت:  به نظرم ما بازی را بهتر از پرسپولیس شروع کردیم و تا زمان 

پنالتی بهتر از آنها بودیم.
سرمربی استقلال ادامه داد: حتی بعد از زدن پنالتی نیز خوب بودیم. وقتی پنالتی 
را از دست دادیم بازیکنان عکس العمل خوبی نشان ندادند اما این بهانه خوب و کافی 

نیست.
وی تاکید کرد: در نیمه دوم با اینکه خوب بازی نکردیم به نظرم مساوی عادلانه بود. 

قبل از اینکه پرسپولیس گل بزند موقعیت خطرناکی از این تیم ندیدم.
سرمربی آبی پوشان در خصوص سیستم استقلال در استفاده از سه دفاع تاکید کرد: 
به این دلیل با این شیوه بازی کردیم که خواستیم در نیمه دوم بهتر باشیم. با یک بازیساز 
بازی کردیم و تاجایی که ممکن بود حداکثر فشار را آوردیم. فکر کنم آنها در نیمه اول 
آنطور که می خواستند بازی نکردند. در مواقع دو در برابر دو خیلی خطرناک ظاهر 

شدیم.
استراماچونی تصریح کرد: چیزی که دوست ندارم این است که در نیمه اول شجاعانه 

بازی کردیم اما در نیمه دوم خوب نبودیم.
وی درباره استفاده از یک مهاجم در ترکیب اصلی استقلال تاکید کرد: بله. چون با 
سیستم ۳-4-۱-2 بازی کردیم. قائدی آماده نبود و رضاوند بازیکن پلی میکر ما بود. 
قائدی را آماده کردیم تا به زمین بیاید. این تمام عناصر تهاجمی است که ما در اختیار 

داشتیم.
استراماچونی درباره اعتراضات مکرر خود به داوران بازی که به بازیکن و هوادر فشار 
وارد می کند افزود: اول از همه به من بگویید منظور شما چیست که می گویید من به 
داوری اعتراض داشتم. تنها مسابقه ای که من به قضاوت اعتراض داشتم بازی با ماشین 
سازی بود. من کاری که می کنم در طول مسابقه بوده و نه روی نیمکت. به هر حال 

اعتراض کردن قسمتی از این کار است اما مقابل دوربین چنین کاری نکردم.
وی ادامه داد: درباره دربی اگر پنالتی گل می شد باید چیز دیگری را اکنون جواب می 

دادم. من یه یاد ندارم که پرسپولیس در نیمه اول شانسی برای گلزنی داشت.
سرمربی آبی پوشان درباره عملکرد استقلال در این دیدار تاکید کرد: من با شما 
موافقم که ما عملکرد خوبی نداشتیم و باید آن را به بازیکنان انتقال دهیم. عملکرد 

بازیکنان در نیمه دوم قابل قبول نبود و با دیدگاه شما موافقم.
استراماچونی درباره برنامه آتی استقلال پس از این باخت که نتایج خوبی در چهار 

هفته نگرفته است تصریح کرد: اول از همه که باختن در دربی یک عکس العمل است 
که باید خودمان را آماده کنیم. ما می خواستیم عملکرد خوبی داشته باشیم. این دربی 
را باختیم و طبیعتا امتیازات خوبی نگرفتیم. باید از این به بعد به فکر جمع آوری امتیازات 

باشیم.
گابریل کالدرون: بازیکنانم مردانه جنگیدند و بردند

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پس از پیروزی برابر استقلال از عملکرد شاگردانش 
ابراز رضایت کرد و گفت: هر تیمی که در چنین دیدارهایی گل اول را بزند می تواند برنده 

بازی شود.
کالدرون بعد از باخت یک بر صفر استقلال مقابل پرسپولیس در هفته چهارم لیگ 
برتر گفت: من به بازیکنان تیمم تبریک می گویم. خیلی مردانه جنگیدند و بازی خوبی 

را انجام دادند.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: در چنین دیدارهایی هر تیمی که گل اول را بزند جلو 

افتاده و کار را تمام می کند.
وی درباره مهار پنالتی توسط بیرانوند تصریح کرد: بهترین دروازه بان آسیا را دیدیدم و 

دیدید که با مهار پنالتی چه عملکرد خوبی داشت.
کالدرون در پاسخ به این سوال که پرسپولیس برد اما بازی اصلا خوبی انجام نداد 
گفت: بعد از پنالتی بازی بهتری را انجام دادیم. ما داریم سبک بازی را عوض می کنیم 

و در دوره ای هستیم که باید ببریم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه به نظر می رسد به اسم بازیکنان در 
ترکیب اولیه تیم توجه زیادی می کنید افزود: من فکر می کنم شما دارید اشتباه می 
کنید. در بازی اول امیر روستایی بازی کرد و خوب بود. در بازی دوم هم می توانید ببینید 
که چه بازیکنی نداشتیم و کاپیتان تیم هم نبود. بهتر است سوال حرفه ای بپرسید و 
درباره این موضوع تحقیق کنید. باید بهترین ها را در زمین بازی دهم و یازده بازیکن 
که خوب کار می کنند را انتخاب کنم. کالدرون در ادامه به سوال خبرنگار دیگری که 
گفت شما از سیستمی دفاع می کنید که چندان به نظر می رسد مناسب نیست اظهار 
داشت: تعجب می کنم. گویا بیشتر خبرنگاران استقلالی هستند. ما یک بازی مهم را 

بردیم و باید به این موضوع توجه شود. منظور سوالات را نمی فهم.
کالدرون در پایان با عصبانیت نشست خبری را ترک کرد.

کارشناسی داوری داربی 9۰ پایتخت
یک کارشناس داوری فوتبال می گوید داور داربی ۹0 پایتخت عملکرد خوبی نداشته 
است. نوید مظفری کارشناس داوری فوتبال ، درباره عملکرد داور بازی استقلال و 
پرسپولیس در هفته چهارم رقابت های لیگ برتر گفت:  آقای بنیادی فر در این بازی 
نتوانست عملکرد خوبی از خودش نشان دهد و بعد از اینکه پنالتی را برای استقلال 
گرفت، تمرکز خود را از دست داد و نتوانست مدیریت خوبی روی بازی داشته باشد و 

کمک داورها بودند که او را هدایت می کردند.
او درباره پنالتی که برای استقلال گرفته شد تاکید کرد: پنالتی گرفته شده اشتباه بود 
و نباید گرفته می شد اما ضربه پنالتی باید تکرار می شد چون بیرانوند قبل از پنالتی به 

سمت جلو آمده بود و باید به او اخطار می داد.
او افزود: در برخوردی که فرشاد احمدزاده با یکی از بازیکنان استقلال داشت باید 
کارت زرد می گرفت و با کارت زردی که در وقت های تلف شده گرفته بود باید از زمین 

مسابقه بیرون می رفت.
مظفری خاطرنشان کرد: درگیری که بین داریوش یزدانی و سیامک نعمتی اتفاق 
افتاد، باید به یزدانی کارت زرد داده می شد و همینطور اخراج علی کریمی که با دریافت 

کارت زرد دوم از زمین بازی اخراج شد کاملا صحیح بود.

۹0 دقیقه درگیری و حاشیه؛

پرسپولیس برنده فوتبال ضعیفِ ایتالیایی - آرژانتینی

بیژن ذوالفقارنسب  : 

درگیری های دربی  نشان دهنده
 آماتور بودن فوتبال ایران است 

پیشکسوت پرسپولیس گفت: اگر یک فرد آگاه به فوتبال دربی را دیده باشد اینطور 
برداشت می کند که این دو تیم از فوتبال خیلی عقب هستند و بی برنامه, احساسی و 

پرخاشگرانه بازی می کنند. 
بیژن ذوالفقارنسب  درباره دیدار تیم های استقلال و پرسپولیس در دربی ۹0 اظهار 
داشت: این بازی از لحاظ کیفی و فنی سطح پائینی داشت و اصلاً  ایده آل نبود, از این 
جهت که دو تیم برنامه خاصی برای ۹0 دقیقه نداشتند و هیچ زمینه سازی برای این 
بازی نکرده بودند. بازی بیشتر احساسی دنبال می شد و اگر یک فرد آگاه به فوتبال 
این بازی را دیده باشد اینطور برداشت می کند که این دو تیم از فوتبال خیلی عقب 

هستند و بی برنامه, احساسی و پرخاشگرانه فوتبالی بازی می کنند.
وی عنوان کرد: با این وجود با توجه به دیدار سنتی و دیرینه استقلال و پرسپولیس 
این بازی هم دارای جذابیت های ویژه و فضای خاصی را در ورزشگاه ایجاد کرده 
بود. همین جو و فضای استادیوم باعث شده بود تیم ها نتوانند زودتر به گل برسند 
و احساسی کار کنند. در مجموع من فکر می کنم بازی متوسطی را نسبت به لیگ 

۸-۷ سال پیش شاهد بودیم.
پیشکسوت پرسپولیس درباره عملکرد این تیم اظهار داشت: پرسپولیس بعد از گل 
با برنامه و هدف مندتر کار کرد و با تجربیات چند بازیکنش توانست بازی را به خوبی 
کنترل کند. با همه این فعل و انفعالات اگر قرار باشد در این بازی بی کیفیت, ۳ امتیاز 

را به یک تیم بدهیم باید این تیم پرسپولیس باشد.
ذوالفقارنسب با اشاره به درگیری بیش از حد بازیکنان دو تیم در بازی تصریح کرد: 
این نشان از فوتبال نیمه حرفه ای و آماتور ما می دهد که فوتبالیست ها حرکاتی انجام 
می دهند که خیلی بعید است و اصلًا آموزنده نیست. هر دو تیم حرکات غیر ورزشی 
انجام می دادند, به گونه ای که تماشاگران نیز به تبعیت از بازیکنان در برخی مواقع 

شئونات اخلاقی را رعایت نکردند.
شاید  شد:  یادآور  بود«  متوسط  از  پائین تر  دربی ۹0  »سطح  اینکه  بیان  با  وی 
مهم ترین نکته این بازی کسب ۳ امتیاز برای پرسپولیس بود که می تواند کمک زیادی 
به این تیم کند و پیامدهای  مثبتی داشه باشد و برعکس این شکست برای استقلال 
می تواند تبعات منفی داشته باشد. این تیم در 4-۳ روز آینده باید فشار های زیادی 
را از سوی هوادارانش تحمل کند و این شکست می تواند عواقب بدی برایش داشته 

باشد.
این کارشناس درباره گلزنی مهدی عبدی در اولین بازی اش برای پرسپولیس, 
عنوان کرد: پیش از این خیلی کم سابقه داشته که فردی گمنام در دربی گل بزند اما 

این بازیکن در صحنه گل عملکردی خوب و نقشی اساسی داشت.

مهاجم بارسلونا شکست برابر گرانادا را نگران کننده خواند. 
به گزارش ایسنا و به نقل از آس، بارسلونا شنبه شب در هفته پنجم لالیگا با دو گل از 
گرانادا شکست خورد. لوییس سوارس پس از بازی گفت: این شکست نگران کننده ای 
است. شکست دردناکی بود. باید این شکست را خوب نگاه کرد چون در خیلی از زمینه ها 
باید بهتر شویم. نباید خیلی زود دروازه مان باز شود. این موضوع شرایط را برای مان سخت 
کرد. مالکیت توپ را در اختیار داشتیم اما منسجم نبودیم. باید اتفاق هایی که رخ داد را 

بررسی کنیم.
مهاجم بارسلونا درباره نتایج ضعیف به عنوان تیم میهمان اظهار کرد: نباید امسال را با 
سال قبل یکی کرد. باید بازی های خارج از خانه را آنالیز کنیم چون تاثیرگذاری مان کم است و موقعیت گل کمی داریم که این موضوع 
نگران کننده است. در بارسلونا بازی می کنیم و محکوم به پیروزی هستیم. این مهاجم اروگوئه ای در مورد از دست دادن جام در لالیگا 
گفت: هنوز چیزی مشخص نیست اما بازی های مهمی هستند که باعث قهرمانی تان می شوند. باید منسجم تر و با قدرت تر کار کنیم 

چون سال سختی را پیش رو داریم.

 سرمربی بایرن مونیخ بعد از پیروزی قاطع برابر کلن از وضعیت خوب تیمش 
سخن به میان آورد.

 بایرن مونیخ در هفته پنجم رقابت های بوندسلیگا توانست با چهار گل کلن را 
از پیش رو بردارد اما همچنان در رده دوم جدول رده بندی جای دارد. نیکو کواچ 
سرمربی بایرن بعد از بازی گفت: با ارائه یک بازی خوب توانستیم به پیروزی دست 
پیدا کنیم. بعد از تنها ۷2 ساعت پای به این دیدار گذاشتیم. در لیگ قهرمانان اروپا 
به میدان رفته بودیم و پیش بینی می شد که بازیکنان خسته باشند اما با ارائه یک 
بازی خوب به پیروزی دست پیدا کردیم و شرایط بازیکنان خوب بود. او ادامه داد: 

کلن هم با وجود آنکه چهار گل دریافت کرد اما بازی خوبی را به نمایش گذاشت. در کل بهتر از حریف بودیم. به ویژه در نیمه دوم 
که چندین موقعیت خوب گلزنی را خلق کردیم. چهار گل به ثمر رساندیم اما می توانستیم چند گل دیگر هم بزنیم.کواچ در پایان 
گفت: در دو بازی ۷ گل به ثمر رسانده ایم و این نشان می دهد که وضعیت تیم خوب است.بایرن در لیگ قهرمانان اروپا هم به سه 

گل ستاره سرخ بلگراد را شکست داد.

کواچ: وضعیت بایرن خوب استسوارس: شکست نگران کننده ای بود
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رئیس جمهور شکاف میان ملتهای منطقه را خواسته آمریکا و صهیونیسم دانست وبا 
بیان اینکه با همه همسایگان دست رفاقت دراز می کنیم و از خطاهای گذشته آنها نیز 
می گذریم، تاکید کرد: منطق ما، امنیت درون زا برای خلیج فارس و تنگه هرمز است و با 

شعار و طرح »ائتلاف امید« و »ابتکار صلح هرمز« به نیویورک می رویم.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در مراسم گرامیداشت 
هفته دفاع مقدس با تاکید بر اینکه »با اقتدار نیروهای مسلح و ملت بزرگ، دشمن جرات 
تعدی به ایران اسلامی را نخواهد داشت«، اظهارداشت: ما مرد دفاع و نه اهل تسلیم 

هستیم و اجازه نخواهیم داد کسی به مرزهای ما تجاوز کند.
باید بار دیگر فراز و نشیب دهه اول انقلاب را بازخوانی کنیم

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تجربه دفاع مقدس است که دشمن جرات تعدی به 
ایران اسلامی را ندارد، گفت:  امروز سی و نه سال از تجاوز عفلقیان به سرزمین پاک ایران 
می گذرد و زمانی است که باید یک بار دیگر فراز و نشیب دهه اول انقلاب را بازخوانی 

کنیم.
دکتر روحانی با بیان اینکه انقلاب اسلامی ایران برای استقلال ، آزادی و تحقق عدالت 
مردمی و اسلامی مسیر خود را یافته و به پیروزی دست یافته بود، گفت: انقلاب اسلامی 
می توانست برای کل منطقه و جهان خیر، نعمت و برکت باشد اما دشمنان انقلاب از 

همان روز اول روبروی اراده ملت ایران قرار گرفته و تلاش مذبوحانه خود را آغاز کردند.
رئیس جمهور ایجاد ناامنی ها، انجام توطئه برای تجزیه کشور، ترور بزرگانی همچون 
علامه شهید مطهری، آیت الله بهشتی، شهیدان رجایی و باهنر و دیگر عزیزان و بزرگان 
این کشور را از جمله تلاش های دشمنان برای مقابله با انقلاب اسلامی عنوان کرد و 
گفت: دشمنان انقلاب و ملت ایران به این هم اکتفا نکرده و طراحی کردند تا زیربناهای 

قدرت امنیتی و دفاعی ما را متزلزل کنند.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: اولین توطئه دشمنان طراحی انحلال ارتش بود که 
توسط مزدوران راست و چپ طراحی و تبلیغ شده بود و از طرفی تلاش می کردند با 
کلمه حق، باطلی را دنبال کنند و به نام شورا می خواستند اساس نظم فرماندهی را برهم 

بزنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: امام راحل عزیز با درایت خود اولین فرمان به مردم برای 
ایستادگی و مقابله با همه توطئه گران را صادر کرد و از خوزستان گرفته تا کردستان، 
گلستان و سیستان و بلوچستان، جوانان غیور و نیروهای مسلح ما در مقابل همه کسانی 

که می خواستند به اسم مزدور پایه های انقلاب را سست کنند، ایستادند.
دکتر روحانی در ادامه افزود: سرانجام جنگی به نام جنگ عفلقیان و بعثی ها را به ملت 

ایران تحمیل کردند، اما امام)ره( با هوشیاری و مدیریت خود در اولین قدم به ارتش 
جمهوری اسلامی ایران استحکام بخشید و به دنبال آن نیروی انقلابی جدیدی به نام 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را بنیانگذاری کرد و در کنار این دو نیرو فرمان تشکیل 
بسیج مستضعفین را صادر کرد که اینها سه پایه اصلی برای حفاظت و حراست از کشور 

و امنیت ملی ما بود.
رئیس جمهور با بیان اینکه اگر این درایت امام راحل در آن زمان نبود، در آن شرایط 
اولیه پیروزی انقلاب و پیچیدگی های آن روز ممکن بود دشمنان به اهداف شوم خود 
دست یابند، گفت: نیروهای مسلح با فرمان امام راحل و وحدت و یکپارچگی خود و 
حضور و حمایت مردم در صحنه ۸ سال در برابر مزدوران و دشمنان اسلام و ایران مقاومت 
کردند؛ دشمنانی که با ایدئولوژی شرق، سلاح غرب، چراغ سبز آمریکا و پول ارتجاع 
منطقه به جنگ مردم انقلابی این سرزمین آمده و سلاح خود را به سمت سینه مردم 
نشانه رفته بودند. دکتر روحانی تأکید کرد: این مردم با وحدت، ایستادگی و یکپارچگی 
نه از هیمنه شرق و غرب ترسیدند و نه از سلاح های آنها ترسیدند. از حمایت های 
سیاسی شرق و غرب ترسی به خود راه ندادند و در برابر پول ارتجاع عرب تسلیم نشدند.
رئیس جمهور افزود: ارتجاع عرب با پول هایی که در اختیار عفلقیان قرار دادند و با 
بندرهایی که در اختیارشان گذاشتند، نتوانستند در مقابل اراده، وحدت، ایستادگی و 
یکپارچگی ملت ایران کاری کنند و جنگ تحمیلی ۸ ساله در کنار خسارت های فراوانش 
ارزش های زیادی برای ما داشت و به تعبیر رهبر انقلاب جنگی بود که برای ما گنج به 

ارمغان آورد.
دشمنان جرأت تصمیم گیری مقابل نیرو های ما را ندارند

دکتر روحانی تأکید کرد: بخاطر موفقیت ها در همان جنگ بود که امروز دشمنان این 
سرزمین را برای تجاوز به آب و خاک و سرزمین ما و تحمیل جنگی دیگر بر این ملت، به 
تردید و پشیمانی وا داشته است و دشمنان امروز جرأت تصمیم گیری در برابر نیروهای 

مسلح بزرگ ایران و ملت یکپارچه و مقاوم ما ندارند و نخواهند داشت.
دیگری  راه  اخیر  سال های  در  ایران  ملت  دشمنان  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
برگزیده اند و به جای جنگ نظامی به تعبیر خود جنگ  اقتصادی و به تعبیر صحیح تر، 
تروریسم اقتصادی را علیه ملت ایران آغاز کرده اند، گفت: مردم ما طی 40 سال گذشته 
و بویژه ۱0 سال اخیر فشار تحریم های ظالمانه را در مقاطع مختلف تحمل کردند و امروز 
هم با هوشیاری، ایستادگی، اتحاد در  جهاد میدان اقتصادی از این مهلکه سخت عبور 

خواهند کرد.
دکتر روحانی با بیان اینکه امروز همه کارآفرینان، سرمایه گذاران، شرکت های دانش 

بنیان، مبتکران و تولیدکنندگان به عنوان سرداران و سربازان خط مقدم جنگ در برابر 
دشمن مستکبر و صهیونیسم جهانی هستند، گفت: ما می توانیم با اراده و ایستادگی و 
اتحاد از این مسیر سخت عبور و دشمن را وادار کنیم در برابر ملت ایران و انقلاب اسلامی 

یک بار دیگر سر تعظیم فرود آورد.
اجازه نخواهیم داد کسی به مرزهای ما تجاوز کند 

رئیس جمهور تأکید کرد: ما اهل منطق و مذاکره هستیم اما اهل ذلت و تسلیم 
نیستیم، ما مرد دفاع و ایستادگی هستیم، اما مرد تجاوز به مرزهای دیگران نیستیم؛ 

همانگونه که اجازه نخواهیم داد کسی به مرزهای ما تجاوز کند.
 دکتر روحانی خاطر نشان کرد: همانطوری که در دفاع مقدس هدف اصلی دشمنان 
ما نابودی انقلاب بود، امروز نیز هدف آنها از تحمیل جنگ اقتصادی ، تهدید جنگ 
نظامی و جنگ روانی و قرار دادن مردم ما در برابر فشارها و مشکلات ، نابودی انقلاب 

است.
رئیس جمهور تأکید کرد: اما ملت ایران همانگونه که در ۸ سال دفاع مقدس، نه در برابر 
عفلقیان و حزب بعث که در برابر دنیا خود را ثابت کرد، امروز هم توان آن را دارد که در برابر 

قدرت های مستکبر ایستادگی کند.
حضور نیروهای مسلح ایران برای مردم منطقه امنیت را 

به ارمغان آورده است
دکتر روحانی با اشاره به حضور آمریکایی ها و دشمنان ملت ایران در منطقه، گفت:  
هر کجا که دشمنان ما و آمریکایی ها در منطقه حضور پیدا کردند به عنوان بازیگر 
»امنیت زدا«، حضور یافتند چه در افغانستان، چه عراق و چه خلیج فارس و هر جای 
منطقه، ناامنی را به ارمغان آوردند. اما هر جا نیروهای مسلح ایران حضور داشتند به 

عنوان نیروهای »امنیت زا« بودند که امنیت را برای منطقه به ارمغان آوردند.
رئیس جمهور تأکید کرد: نیروهای مسلح ما اگر در کنار مردم عراق، سوریه، فلسطین و 
لبنان قرار گرفتند، برای این سرزمین امنیت آوردند و توانستند تروریست های وحشی را 

ریشه کن کنند و این فرق ما با آنها در منطقه است.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: قدرت های استکباری و در رأس آن آمریکا همواره 

ناامنی، بدبختی، مشکلات و تاراج منافع کشورهای منطقه را دنبال کردند.
رئیس جمهور با بیان اینکه در این مقطع حساس و تاریخی دست رفاقت، دوستی و 
برادری به سوی همه همسایگان خود دراز می کنیم، گفت: در این راستا حتی آماده ایم 
از خطاهای گذشته آنها در منطقه بگذریم، چرا که امروز در شرایطی هستیم که دشمنان 
منطقه بویژه آمریکا، استکبار و صهیونیسم به دنبال سوء استفاده از شکاف، فاصله و 

اختلاف بین کشورهای منطقه هستند.
نیروهای خارجی در منطقه برای امنیت انرژی و صلح خطر آفرین است

دکتر روحانی خاطر نشان کرد: منطق ما، منطق خلیج فارسی است که امنیت آن از 
درون باشد، لذا امنیت خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان، درون زا است و حضور 

نیروهای خارجی در این منطقه می تواند مشکل آفرین باشد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امسال در سازمان ملل متحد با شعار "ائتلاف امید" و 
"ابتکار صلح هرمز" که خلاصه آن »حب و امید« خواهد بود، حضور خواهیم یافت، 
اظهار داشت: امسال طرحی را در سازمان ملل پیش روی جهانیان قرار خواهیم داد 
مبنی بر اینکه جمهوری اسلامی ایران با همکاری کشورهای منطقه می تواند امنیت 

خلیج فارس و دریای عمان را با کمک کشورهای منطقه بوجود آورد.
برای  بیگانه  نیروهای  به جهانیان اعلام می کنیم که حضور  دکتر روحانی گفت: 
آبراه های جهانی، امنیت کشتیرانی و نفت و انرژی، مشکل زا است اما مسیر جمهوری 

اسلامی ایران مسیر اتحاد، وحدت و هماهنگی با کشورهای منطقه می باشد.
اگر واقعا دنبال امنیت منطقه هستند، از منطقه فاصله بگیرند

رئیس جمهور تصریح کرد: آنهایی که می خواهند حوادث منطقه را به جمهوری 
اسلامی ایران نسبت دهند، همانند همه دروغ های افشا شده شان نیز افشا خواهد شد و 
بیگانگان اگر راست می گویند و حقیقتاً به دنبال صلح و امنیت هستند، این مقدار سلاح 
خطرناک به منطقه ارسال نکنند و منطقه ما را به مسابقه و انبار تسلیحاتی تبدیل ننمایند 
و اگر به راستی به دنبال امنیت منطقه هستند از این منطقه فاصله بگیرند چرا که حضور 

آنها همواره برای منطقه سختی و بلا بوده است.
دکتر روحانی خطاب به بیگانگان تأکید کرد: هر مقدار از منطقه و ملت های این منطقه 

فاصله بگیرید به همان اندازه امنیت بیشتری را شاهد خواهیم بود.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه ملت ایران در سایه اجرای فرامین رهبری و اتحاد 
و همدلی همه ارکان کشور و قوای سه گانه و نیروهای مسلح در برابر توطئه جدید با 
همکاری و حضور مردم پیروز خواهد شد، اظهار داشت: بدون تردید نخواهیم گذاشت 
که دشمن ذلت را بر ملت بزرگ ایران تحمیل کند و شعار ما آزادی و آزادی خواهی به 

پیروی از سرور آزادی خواهان جهان ابا عبدالله الحسین)ع( است.

بررسی آخرین تحرکات انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان

اختلافات درونی جریان های سیاسی با چاشنی 
تخریب رقیب

 هر دو جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا این روزها با اختلافات درونی دست و پنجه 
نرم می کنند. اصلاح طلبان در پی رفع ابهامات از دوگانه پارلمان اصلاحات و شورای عالی 
سیاستگذاری هستند و اصولگرایان هنوز درباره حاضران و غایبان شورای وحدت اختلاف 
نظر دارند اما میان نامه نگاری های انتقادی، جریان تخریبی عجیبی هم علیه مجلس و 

نمایندگان اصلاح طلب آن شکل گرفته است.
اصولگرایان و اصلاح طلبان گرچه هفته پر تنش اختلاف را سپری کردند اما هجمه به 
مجلس کنونی به بهانه پیروزی در مجلس آینده از مهمترین محورهای انتخاباتی روزهای 

گذشته بود.
دوگانه شورای عالی و پارلمان اصلاحات

دوگانه پارلمان اصلاحات و شورای عالی سیاستگذاری همچنان میان طیف های جریان 
اصلاح طلب به عنوان عامل افتراق دیده می شود. گروهی آن را ابزار تثبیت دموکراتیک 
تصمیمات می دانند و گروه دیگر این نهاد را موازی  کاری با شورای عالی سیاتگذاری 
اصلاح طلبان معرفی می کنند. »فاطمه راکعی« دبیرکل مجمع زنان نواندیش مسلمان 
برای  معتقدیم  ما  گفت:  اصلاح طلبان  سیاست گذاری  عالی  شورای  وضعیت  درباره 
تصمیم گیری های کلان در کشور باید به خرد جمعی اتکا کنیم، در گذشته شورای عالی 
این روش ها را آغاز کرده است. اصل تشکیل این نهاد درست است، اما روش ها باید اصلاح 

شود.
از سوی دیگر »سعید شریعتی« فعال سیاسی اصلاح طلب تشکیل نهادهایی مانند 
پارلمان  اولیه  »گویا طراحان  است:  گفته  و  دانسته  کاری  موازی  را  پارلمان اصلاحات 
اصلاحات بیش از اینکه قصدشان تشکیل یک مجمع و پارلمان فراگیر باشد، به دنبال 
آلترناتیو سازی برای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و رهبر اصلاحات بودند.«

این اظهارات شریعتی اما با پاسخ »احمد حکیمی پور« از طراحان پارلمان اصلاحات و 
دبیرکل حزب اراده ملت روبرو شد. حکیمی پور در این زمینه گفت: »ما برای تشکیل پارلمان 
اصلاحات هماهنگ و هم را با رئیس دولت اصلاحات عمل کرده و گام برداشتیم. خود آقای 
خاتمی در جلسه ای که اعضای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با ایشان داشتند تاکید 

کردند که هر چه سریعتر پارلمان اصلاحات به نتیجه برسد.«
»مجید محتشمی« دبیر کل حزب آزادی هم تاکید کرد: »قطعا پارلمان اصلاحات ریاست 
معنوی و رسمی رئیس دولت اصلاحات را دنبال می کند و هیچ گونه شکافی بین اصلاح 

طلبان و رئیس دولت اصلاحات نخواهد بود.
از شورای عالی سیاستگذاری و لیست امید این شورا تنها محدود به اصلاح  انتقاد 
طلبان نیست. »محمدحسین صفار هرندی« فعال اصولگرا هم در این زمینه گفته است: 
»اصلاح طلبان که از رای آوری لیست خود در تهران خوشحال بودند، الان پشیمانند و 

اعتراف می کنند که این ها )نمایندگان فعلی مجلس( دیگر چه کسانی هستند؟«
»محمدرضا عارف« رئیس شورای عالی سیاستگذاری هم در جلسه خود با اعضای 
حزب اتحاد ملت ضمن ارائه گزارشی از عملکرد این شورا خواستار آسیب شناسی جریان 

اصلاحات شد.
اصولگرایان و تشدید اختلافات داخلی

ساز ناکوک جبهه پایداری درهم آوایی وحدت اصولگرایان این روزها با شدت بیشتری 
به گوش می رسد. »سعید جلیلی« تمایلی به حضور در شورای وحدت نشان نمی دهد و 
انتقادات برادرش »وحید جلیلی« تا عالی ترین بخش های رسانه ملی هم پیش رفته است. 
نامه های وحید به شخصیت های مختلف حتی صدای روزنامه های اصولگرای کیهان و 

جوان را هم بلند کرد و برخی از چهره های اصولگرا در این زمینه واکنش نشان دادند.
»علی دورانی« دبیر کل حزب سفیران انقلاب اسلامی در این زمینه گفت: »خاستگاه 
سیاسی دو برادر آرمان گرایی کور است و برادران جلیلی که به کنار، حتی احمدی نژاد که 
هشت سال در قدرت بود نیز نتوانست جریان تازه ای را خلق کند، بنابراین آن ها درحد و 

اندازه ای نیستند که بخواهند قطب سوم را در سپهر سیاسی اصول گرایان ایجاد کنند.
»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا در این زمینه معتقد است: »جلیلی به شورای 
وحدت دعوت شده، اما تاکنون در جلسات حضور پیدا نکرده و بزرگان اصول گرا نیز به این 
موضوع واکنش نشان نداده اند، شخصیت هایی مانند برادران جلیلی به هیچ عنوان چنین 
ظرفیتی را به عنوان اینکه یک جریان سیاستی تشکیل بدهند را ندارند، آن ها را حتی 
نمی توان به عنوان یک طیف سیاسی درنظرگرفت، به بیان دیگر آقای سعید جلیلی ارتش 

یک نفره است.
اتهام زنی به اصلاح طلبان از نماینده مجلس تا فعال سیاسی 

همه چیز از پوستر یک خبرگزاری اصولگرا شروع شد که در آن برخی چهره های اصلاح 
طلب را در کمپین انتخاباتی »دونالد ترامپ« تعریف کرده و نوشته بود »کمپین انتخاباتی 
ترامپ«. یکی از چهره های مشخص در تصویر خبرگزاری، »مصطفی تاج زاده« معاون 

سیاسی پیشین وزارت کشور و فعال اصلاح طلب بود که با واکنش او مواجه شد.
 تاج زاده در توییتی نوشت: امپراطوری رسانه ای در تلاش است با تخریب منتقدان دولت 
پنهان زمینه را برای بازداشت آن ها و پیروزی خود هموار کند. وگرنه کیست که نداند هیچ 
کس به اندازه کاسبان جنگ و تحریم در ایران از پیروزی ترامپ و خروج او از برجام مشعوف 

نشدند.
»محسن رمضان زاده« سخنگوی دولت اصلاحات دیگر نامی بود که چهره اش در پوستر 
خبرگزاری اصولگرا بود. وی در واکنش به این اقدام نوشت: »کفر چون منی گزاف و آسان 
نبود. اصلاح طلبان در کمپین تبلیغاتی ترامپ قرار دارند یا کسانی که لَه لَه می زدند تا ترامپ 

برجام را پاره کند؟«
»پروانه سلحشوری« نماینده اصلاح طلب مجلس هم کانون تهمت ها و توهین ها بود. 
روزهای آخر هفته گذشته حساب های ناشناس توییتری در فضای مجازی، سردسته باند 
خلافکاری را که اقدامات خلاف عفت انجام می داد؛ یکی از نزدیکان این نماینده اصلاح 
طلب معرفی کردند. برخی چهره های اصولگرا هم به این موضوع دامن زدند. به فاصله چند 
ساعت و با روشنگری های سلحشوری و خانواده او، کذب بودن این اتهام مشخص شد اما 

واکنش ها به آن همچنان ادامه یافت.
»آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت در توییتی نوشت: »وقتی یک جریان مدعی 
اصول و ارزش های اسلامی، حاضر است برای حذف رقیب سیاسی خود به سخیف 
ترین اتهامات دروغ متوسل شود، چه می توان گفت جز : فاین تذهبون؟ اصولگرایان؛ 

اصولگرایی به کدام سو می رود؟«
رمضان زاده سخنگوی دولت اصلاحات هم در توییتی نوشت: »جای مُهر بر پیشانی تان 
نشان از سجده بر کدام بُت دارد که در مذهب او تهمت و دروغ بستن بر دیگران روا یا شاید 
واجب است؟ الحق که روی گوبلز و عمرو بن عاص را سفید کرده اید؟ پیامبر دین ما برای 

اتمام مکارم اخلاق آمده بود، پیامبر مکتب شما چه رسالتی دارد؟«
»حسین دهباشی« از منتقدان رسانه ای دولت هم در پاسخ به توییت »حمید رسایی« 
نماینده پیشین مجلس که باند دستگیر شده را به سلحشوری نسبت داده بود؛ نوشت: 
»آشیخ، منافق می دانی یعنی چه؟ یعنی تفاوت زبان باقلب. یعنی پشتِ پوست دلسوزی، 
قلبی سیاه داشته باشی. پروانه سلحشوری تنها دوبرادرزاده از برادری جانباز دارد که 4ساله 
و 20ساله و ساکن شهرستان اند. کدام شان سردسته ماساژ است مرد ناحسابی؟ از رایت 

سیاه آنکه گفت لااقل آزاده باشید، شرم نمی کنی؟«
انتقادات از مجلس به بهانه انتخابات مجلس

»حمید رضا حاجی بابایی« نماینده عضو فراکسیون ولایی مجلس در این زمینه می 
گوید: »مجلس دهم نخواست و نمی خواهد راس امور باشد. در بسیاری از موارد به جای 

تصمیم سازی مجلس دهم، دولت برای مجلس تصمیم گیری می کرد.«
»علیرضا پناهیان« از اعضای جبهه پایداری هم در سخنرانی های دهه نخست محرم 
انتقادات تندی علیه مجلس مطرح کرد و نمایندگان را به سبب عدم شفافیت در عملکرد 

مورد نکوهش شدید قرار داد.
»محسن رضایی« هم هفته گذشته با اشاره به ضرورت انقلابی بودن مجلس آینده، گفت: 
»اگر مجلس انقلابی داشتیم به محض خروج ترامپ از برجام، باید اطلاعیه می دادند و از 
دولت می خواستند که دولت انقلابی تشکیل و روحیه انقلابی را در کشور حکم فرما کنند.«
صفارهرندی از اعضای مجمع تشخیص مصلح نظام هم با تاکید بر اینکه باید از داشتن 
مجدد چنین مجلسی بیمناک باشیم و از تکرار آن اجتناب کنیم، گفت: »امیدواریم مردم 
در انتخابات امسال  مانند گذشته در بازی رسانه ای قرار نگیرند و فریب دروغ پردازی های 

خبرگزاری های زنجیره ای داخل و رسانه های معاند را نخورند.«
تازه ترین فعالیت های انتخاباتی احزاب

فعالیت های استانی گروه های و جریان های سیاسی با نزدیک شدن به ایام انتخابات آغاز 
شده است و هر روز هم گسترده تر می شود. حزب اراده ملت در ادامه فعالیت های استانی 
خود، در استان گلستان نشستی برگزار کرد و ساز و کارهای حضور پررنگ، فعال و تاثیرگذار 
این حزب مورد بحث و بررسی قرار گرفت. »حمید قزوینی« عضو شورای مرکزی مجمع 
نیروهای خط امام )ره( از آغاز فعالیت کمیته انتخابات این مجمع خبرداد و گفت: »مجمع 
نیروهای خط امام)ره( در خصوص یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در 

تهران و شهرستان ها فعال و کمیته انتخابات نیز تشکیل شده است.«
جلسه شورای هماهنگی جبهه اصلاحات کشور تشکیل شد و »حسین کمالی« عنوان 
رئیس کمیته سیاسی، »یدالله طاهرنژاد« به عنوان نایب رئیس کمیته سیاسی و »محمد 
سالاری«، »مصطفی کواکبیان« به عنوان رئیس کمیته استان ها و »محمد خون چمن« به 
عنوان دبیر کمیته سیاسی این تشکل انتخاب شدند. دفتر سیاسی حزب اعتماد ملی هم 
دومین نشست از سلسله  نشست های جریان شناسی سیاسی ایران معاصر را برگزار کرد. 
»محمدجواد محمدی نوری« دبیراول جبهه پیشرفت رفاه و عدالت از تعیین رئیس و اعضای 
ستاد انتخابات این جبهه خبر داد و گفت: »با جدیت و توانمندی لازم در انتخابات مجلس 
وارد خواهیم شد و قطعا در بسیاری از استانها کاندیدای انتخاباتی همسو با جبهه را معرفی 

خواهیم کرد.«
کاندیداهای بالقوه و فعالیت های بالفعل

حضور در صفوف نمازهای جمعه و جماعت، هیات های عزاداری و خانه های تازه 
درگذشتگان برای ابراز تسلیت، به ویژه در شهرستان ها از سوی برخی چهره های سیاسی 
افزایش یافته و شائبه انتخاباتی به خود گرفته است. پیش از این هم برخی نمایندگان کنونی 
با نمایش دستگاه زباله و دیالیز در سطح شهرهای حوزه انتخابیه خود شائبه انتخاباتی بودن 

این اقدامات را پررنگ کردند.

رئیس جمهور در مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس:

آماده ایم از خطاهای گذشته همسایگان بگذریم
با شعار »ائتلاف امید« و »ابتکار صلح هرمز« به نیویورک می رویم       اجازه نخواهیم داد کسی به مرزهای ما تجاوز کند

یک هفته از حمله پهبادی انصارالله یمن به تأسیسات نفتی 
حوثی ها  آنکه  وجود  با  مدت،  این  طی  در  می گذرد.  آرامکو 
مسئولیت انجام آن را برعهده گرفته اند، ائتلاف عربی – عبری – 
آمریکایی، جمهوری اسلامی ایران را مسئول آن قلمداد می کند، 
اتفاقی که  باشد؛  ارائه کرده  ادعا  این  بر  بی آن که سندی دال 
مشابهت هایی با موضوع ساقط کردن پهپاد متجاوز آمریکایی به 

ایران دارد.
بازار ایران بدون واکنش

با این وجود و علی رغم تهدیدات رسانه ای و کلامی از سوی این 
ائتلاف، همچون ماه های اخیر هیچ اقدامی از سوی آنان صورت 
نگرفته و همین مسئله سبب شده تا آنانی که تا پیش از این به 
حمایت های آمریکا دلخوش بودند، بدل به منتقدان سیاست های 
ایالات متحده شوند. جالب آن که شرایط کنونی اقتصاد ایران 
هم به این تهدیدات واکنشی نشان نمی دهد. طی هفته اخیر، 
شاخص بازار بورس روال همیشگی خود در ماه های اخیر را داشت 
و نرخ ارز در بازار هم تفاوتی با گذشته نکرد. قیمت جهانی نفت 
نیز که پیش بینی می شد در واکنش به این اتفاق، جهش صعودی 
جدی داشته باشد، به ثبات نسبی رسید و سپس روند کاهشی 
گرفت؛ چراکه همواره نبض سیاست در اختیار بازار است. این 
گزارش در پی رصد و بررسی نگاه صاحب نظران غربی در خصوص 
به  نسبت  متحده  ایالات  رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد  واکنش 

بمباران آرامکو است.
تنها ۱۳ درصد آمریکایی موافق حمله به ایران هستند

بر اساس نظرسنجی بیزنس اینسایدر، فقط ۱۳ درصد مردم 
آمریکا از پیوستن ارتش آمریکا به تقابل نظامی عربستان سعودی 
در پی حمله پهپادی شنبه هفته جاری به تأسیسات نفتی »آرامکو« 

عربستان حمایت کرده اند.
در چنین شرایطی، چند نفر از کارشناسان اندیشکده بروکینگز 
نظر خود را درباره حمله به تأسیسات نفتی عربستان سعودی 
نوشته اند. بروس ریدل- با سابقه ۳0 سال خدمت در سازمان سیا و 
کارشناس فعلی اندیشکده بروکینگز- در این مورد نوشت: »دولت 
ترامپ هنوز اطلاعات معتبری مبنی بر اینکه این حملات از ایران 
انجام شده اند، ارائه نکرده است. حوثی ها قبلًا هم حملاتی به 
همین وسعت انجام داده اند. اهداف سعودی، عظیم و آسیب پذیر 

هستند«.
جمهوری خواه و دموکرات هشدار می دهند

سناتور برنی سندرز در پاسخ به مواضع توییتری ترامپ نوشت: 
»آقای ترامپ، قانون اساسی ایالات متحده کاملًا واضح است. 
و  اعلام جنگ کند.  رئیس جمهوری می تواند  نه  و  تنها کنگره 
کنگره چنین اجازه ای را به شما نمی دهد که چون دیکتاتوری 
فاجعه بار  جنگ  وارد  خواسته،  شما  از  سعودی  خشونت گرای 

دیگری در خاورمیانه بشوید«.
از  یکی  و  آمریکا  نمایندگان  مجلس  عضو  گابارد،  تولسی 
ترامپ  توییت دونالد  پاسخ  نیز در  انتخابات 2020،  نامزدهای 
است.  خود  سعودی  اربابان  دستورات  منتظر  »ترامپ  نوشت: 
این که کشور ما همانند فاحشه عربستان عمل کند، مطابق شعار 

»اول آمریکا« نیست«.
اول آمریکا، یکی از شعارهایی بود که ترامپ سیاست اصلی 
دولت خود را از آن الهام گرفت و آن را در مراسم تحلیف خود ذکر 

کرد.
ریاض نمی تواند این اهمال را توجیه کند

همچنین بابی گاش، در مقاله خود در نشریه بلومبرگ با اشاره 
به ضعف قدرت و توان دفاعی عربستان سعودی نوشت: »ریاض 
نمی تواند این اهمال را توجیه کند و ترامپ باید به ولیعهد عربستان 
از خودش کافی  این کشور در دفاع  اقدامات  یادآوری کند که 

نیست«.
وی در بخش دیگری از این مقاله نوشت: »از زمانی که سعودی ها 
چهار سال پیش هدایت ائتلافی عربی را در جنگ علیه حوثی های 
یمن آغاز کردند، کیفیت و دفعات حملات تلافی جویانه پیوسته 
گروهی  به عنوان  را  جنگ  حوثی ها  شاید  است.  یافته  افزایش 
بی سامان و سازمان نیافته آغاز کرده باشند، اما به تدریج آموزش 
دیدند و تسلیحات پیشرفته تر و مرگبارتری را در اختیار گرفتند. 
اما ائتلاف سعودی نه تنها حوثی ها را از صنعا خارج نکرده، بلکه 
حتی نتوانسته جلوی تأمین تسلیحات آنها را نیز بگیرد. در حالی 
که حملات حوثی ها به تدریج از حال تصادفی، خارج و به ویژه در 
خصوص زیرساخت های سعودی مانند فرودگاه ها و تأسیسات 
نفتی هدفمندتر شده است، عربستان تنها در چند مورد توانسته 
موشک های حوثی را رهگیری کند. این گروه به هیچ وجه تمایل 

به دشمنان قسم  برای وارد کردن ضربه های اقتصادی  را  خود 
خورده شمالی خود پنهان نکرده  است. ذات جنگ نامتقارن این 
است که شبه نظامیان با فناوری تسلیحاتی اخلالگر و ارزان خود 
می توانند یک نیروی نظامی قدرتمند را زمین گیر کنند، اما چنین 
توضیحی برای توجیه اتفاقی که در بقیق افتاد، بسیار ساده انگارانه 
است«. میت رامنی از سناتورهای جمهوری خواه و سناتور منتخب 
ایالات متحده از یوتا در توییتی نوشت: »مداخله مستقیم ارتش 
آمریکا در پاسخ به حملات ایران به زیرساخت های نفتی سعودی، 
یک اشتباه بزرگ خواهد بود. ایالات متحده به فروش تسلیحات به 
عربستان سعودی ادامه داده است تا این کشور بتواند از خودش 
دفاع کند. اگر عربستان سعودی به حملات ایران پاسخ دهد، 
ایالات متحده باید برای حمایت غیرمستقیم از این کشور آماده 

باشد«.
سیاست های بر زمین مانده ترامپ

نشریه پولیتیکو در گزارشی با اشاره به نوع کنش های ترامپ 
نزدیکان  و  »معتمدان  نوشت:  آرامکو  به  حمله  خصوص  در 
دونالد ترامپ می گویند که رئیس جمهور آمریکا شاید به تندی و 
سرسختانه صحبت کند، اما او به شدت در زمینه کشاندن آمریکا 

به یک جنگ جدید در خاورمیانه بی میل است«.
)ترامپ(  »او  نوشت:  آمریکایی  مقام  یک  از  نقل  به  پولیتیکو 
از  نوع  آن  و  کند  صحبت  بزرگ  بازی  یک  درباره  دارد  دوست 
سیاست هایی را که به نظر سرسختانه می رسند، دوست دارد، اما 
وقتی آن سیاست ها وارد صحنه جهان واقعی می شود، به اجرای 

این سیاست ها بسیار بی میل می شود«.
عربستان سعودی می خواهد با ایرانی ها بجنگد، اما تا 

آخرین قطره خون نظامیان آمریکایی
همچنین نیویورک تایمز در مقاله ای به قلم نیکلاس کریستوف 
از خطر غلتیدن آمریکا به جنگ با ایران نوشت: »رابرت گیتس، 
وزیر دفاع اسبق یک بار به طعنه گفته بود که عربستان سعودی 
می خواهد »با ایرانی ها بجنگد، اما تا آخرین قطره خون نظامیان 
کابوس  این  سمت  به  ما  که  دارد  وجود  خطر  این  آمریکایی«. 

بغلتیم....رئیس جمهور ترامپ با وضعیت بغرنجی روبه روست«.
مقاله دیگر نیویورک تایمز به قلم اندرو باسویچ با اشاره به دخالت 
نظامی آمریکا در هشت سال جنگ تحمیلی خاطر نشان کرد: 

»همچون دهه ۱۹۸0 دشمنی با ایران، آمریکا را به سمت یک 
سیاست خارجی غیر اخلاقی هدایت کرده است. البته منظور 
این نیست که واشنگتن در جنگ یمن از طرف اشتباه حمایت 
بی طرف  جنگ  این  در  کامل  به طور  باید  ما  واقع  در  می کند. 
باشیم. ایران شاید دشمن آمریکا محسوب شود، اما عربستان 
سعودی دوست ما نیست«. تمامی این مقالات و بسیاری مواضع 
دیگر از سوی سیاستمداران آمریکایی نشان از این واقعیت دارد 
که آمریکا به قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی پی برده و به 
همین خاطر توان ورود به فاز نظامی در مواجهه با ایران را ندارد. 
راهکار تحریم نیز که در یک سال اخیر ضربات سنگینی به ساختار 
اقتصادی کشور وارد کرده  بود، امروز کارایی خود را از دست داده، 
و سیستم اقتصادی کشور تاب آوری بالایی از خود نشان می دهد 
و اینها حاکی از به بن بست رسیدن استراتژی های ظالمانه ائتلاف 

غربی است.
وقتی نفیو، ترامپ را مسخره می کند

جمعه شب گذشته پس از اعلام تحریم بانک مرکزی از سوی 
ترامپ، به بهانه آنچه وی مجازات ایران می خواند – که البته پیش تر 
اعلام شده بود و چیز تازه ای نبود- ریچارد نفیو معمار تحریم علیه 
ایران در واکنش به این خبر در توییتر خود نوشت:»به لحاظ عملی، 
دارم تلاش می کنم ببینم این تحریم ها چه فشاری به فشارهای 
موجود فعلی اضافه می کنند.« همچنین استیون منوشین، وزیر 
خزانه داری آمریکا، گفت: »با تحریم های امروز، منابع مالی سپاه 
پاسداران قطع می شوند«. اما نفیو پاسخ داد: »این یکی دیگر 
خیلی عجیب است. ما امروز سپاه را تحریم کردیم؟ وای پسر! این 
خیلی گام بزرگی است... البته اگر بالغ بر یک دهه قبل همین کار 
را نکرده بودیم. بانک مرکزی چطور؟ ای کاش این یکی هم در 

لایحه بودجه دفاعی سال 20۱2 تحریم نشده بود«.
جنگ رسانه را نبازیم

علی رغم همه آنچه ذکر شد، توجه به یک نکته دیگر ضروری 
و  دارد  اختیار  در  را  عمومی  افکار  فضای  غرب  دنیای  است. 
پایگاه های رسانه ای آنها، حجم زیادی از اضطراب و مخاطره را به 
افکار عمومی دنیا منتقل می کند. از همین روست که  باید توجه 
ویژه ای به جنگ رسانه ای از سوی مسئولان و سیاست گذاران 

صورت گیرد، تا جنگ در امواج رادیویی مغلوب نشود.

گزارشی  ازواکنش مقامات آمریکایی به حوادث آرامکو

آرامکو و مشت بازشده ترامپ

سفیر سابق ایران در نروژ با اشاره به آخرین اقدام آمریکا در جنگ اقتصادی علیه کشورمان 
تاکید کرد: تحریم اخیر آمریکا در مورد بانک مرکزی ایران در واقع برای قانع کردن سعودی ها 

انجام شد که ظاهرا در رسیدن به همان هدف هم ناکام مانده است.
ایران گفت:  مرکزی  بانک  علیه  آمریکا  تحریم های جدید  درمورد  فرجی راد  عبدالرضا 
تحریم های مربوط به بانک مرکزی قبلا هم اعمال شده بود اما با این تحریم های جدید 
ترامپ می خواهد فشارها را افزایش دهد، از طرفی بانک مرکزی در هر کشوری کانون مرکزی 
بانک ها بوده و اهمیت ملی دارد، لذا آن ها با تحریم بانک مرکزی و شرایطی که در خلیج 

فارس وجود دارد، می خواهند بگویند که چه اقدام بزرگ و عکس العملی را انجام داده اند. 
فرجی راد تصریح کرد: همچنین آمریکا با تحریم بانک مرکزی ایران تا حدودی قصد دارد 
سعودی ها را قانع کند که در مقابل پول هایی که از آنها و امارات می گیرد، می تواند چنین 

اقداماتی انجام دهد. 
بود،  ایران قبلا هم تحریم شده  بانک مرکزی  این که  به  با توجه  وی خاطرنشان کرد: 
تحریم های جدید ممکن است اثر داشته باشد اما اهمیت چندانی ندارد زیرا این اقدام در 
واقع واکنش آمریکا به ضربه خوردن سعودی ها از حملات آرامکو  از سوی یمنی ها بود که 

بعید می دانم سعودی ها از این اقدام قانع شده باشند. 
وی همچنین در ارزیابی خود از تاثیر سفر رئیس جمهور کشورمان برای شرکت در نشست 

مجمع عمومی سازمان ملل آن هم با توجه به تحولات اخیر و اتهاماتی که عربستان در مورد 
حادثه آرامکو علیه ایران مطرح کرده است، اظهار کرد: سفر رئیس جمهور به آمریکا سفر 
کوتاهی است و احتمالا بیش از دو روز طول نمی کشد، در جریان این سفر ملاقات هایی 
تنظیم شده که انجام خواهد شد. همچنین وزیر امور خارجه کشورمان نیز چند روزی زودتر 
به نیویورک رفته  است البته تاخیر در صدور ویزا برای هیات ایرانی نتوانست بر این سفر اثر 

بگذارد.
وی با اشاره به این که رئیس جمهور در سخنرانی خود به چه موضوعاتی می پردازد، گفت: 
موضوع سخنرانی رئیس جمهور و تاثیرگذاری آن بر شخصیت ها، دیپلمات ها و همچنین 
جامعه جهانی از مسائلی است که مورد توجه قرار دارد اما قطعا آقای روحانی در محورهای 
سخنرانی خود به اقدام غیرقانونی ترامپ در خروج از برجام و همچنین ایجاد مشکلات 
اقتصادی، کاهش فروش نفت و تحریم ها اشاره می کند که در نتیجه اقدامات آمریکا، ایران به 

تدریج تعهدات برجامی خود را کاهش داده است. 
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه همچنین بیان کرد: آقای روحانی حتما به بحران ها و 
تنش های ایجاد شده در خلیج فارس به ویژه موضوع اخیر در حمله به مراکز پالایشگاهی 
آرامکو عربستان که بیش از نیمی از نفت عربستان را قطع کرد و همچنین اتهاماتی که به 
ایران وارد کردند، برای اقناع دیگران هم می پردازد. اتهاماتی که عربستان وارد می کند ناشی 

از از دست دادن اعتبارش است زیرا برای آن ها سنگین است که نیمی از نفت شان قطع شود 
و از این رو برای این که پرستیژ خود را حفظ کند، این اتهامات را متوجه ایران کردند. 

وی افزود: رئیس جمهور به مساله یمن هم اشاره می کند که اگر می خواهند این بحران ها 
ایجاد نشده و منطقه در آرامش باشد، کار ساده ای است باید حملات یمن را متوقف کنند و 

اگر چنین شود طبیعتا یمنی ها پاسخ نمی دهند.

فرجی راد سفیر سابق ایران در نروژ:

 تحریم بانک مرکزی ایران برای راضی کردن سعودی ها بود



اقتدار یگان های نمونه نیروهای نظامی مستقر استان قم، روز یکشنبه همزمان با 
نخستین روز از هفته دفاع مقدس با برگزاری آیین رژه نیروهای مسلح در بلوار پیامبر 

اعظم)ص( شهر مقدس قم به نمایش گذاشته شد.
در این آیین که آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور، بهرام سرمست 
استاندار، احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، حجت 
الاسلام مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی، مسئولان و 
فرماندهان نظامی مستقر در قم حضور داشتند، یگان های نمونه نیروهای مسلح استان 
از جمله پدافند هوایی حضرت معصومه)س( ارتش، آمادگاه شهید فراشاهی ارتش، 
نیروی انتظامی، آمادگاه شهید مصطفی خمینی، جانبازان و ایثاگران و بسیجیان سپاه 
امام علی ابن ابیطالب)ع( و مرکز آموزش افسری علویون به همراه ادوات نظامی خود از 

مقابل جایگاه رژه رفتند.
نیروهای مسلح استان قم در این رژه باشکوه علاوه به نمایش گذاشتن آمادگی خود 
در مقابل هرگونه تهدید و تجاوزی، بخشی از تجهیزات و ادوات نظامی خود را در قالب 
یگان های محمول به نمایش گذاشتند.در این آیین که با ادای احترام فرماندهان و 
مسئولان قم به مقام شامخ شهدا همزمان با سراسر کشور آغاز شد، قشرهای مختلف 
مردم، جمعی از خانواده شهدا، رزمندگان و جانبازان هشت سال دفاع مقدس حضور 
داشتند.این رژه که با شعار »ماپیروزیم« در بلوار پیامبر اعظم)ع( مسیر اتصالی مسجد 
مقدس جمکران و حرم کریمه اهل بیت)ع( برگزار شد، یگان های نمونه پیاده و محمول 
با اجرای رژه ای باشکوه در مقابل کلام الله مجید، تمثال امام خمینی)ره( و فرمانده 
معظم کل قوا، اقتدار و آمادگی خود را جهت حفاظت و صیانت از ارزش ها و پاسداری از 
انقلاب اسلامی ایران و دستاوردهای آن و مقابله با هر گونه تهدیدهای دشمن به نمایش 

گذاشتند.
آیت الله اعرافی تأکید کرد؛

مذاکره همراه با تحریم را نمی پذیریم
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در این  مراسم  اسرائیل را در محاصره قدرت اسلام 
و محور مقاومت دانست و گفت: امروز آمریکا و ایادی اش یاوه می گویند اما از قدرت ایران 

اسلامی در هراسند.
آیت الله علیرضا اعرافی با بیان اینکه ملت بزرگ ایران با فرماندهی ولی فقیه زمان خود 
یک قطعه تاریخی را با سرافرازی گذراندند، افزود: همچنان در برابر این قطعه درخشان 
تاریخی که همان دفاع مقدس است مدیون و بدهکار هستیم و هنوز هم قدر آن را به 

خوبی ندانسته ایم.
وی بیان کرد: امواج دفاع مقدس فراتر از مرزهای ایران گسترده شده است و تأثیر آن 

در دیگر کشورها نیز قابل مشاهده است.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان اینکه دفاع مقدس برای اولین بار بعد از صدر 
اسلام الگوی لشکر و سپاه الهی را نشان داد، افزود: ما در تاریخ و مجالسمان از عاشورا 
و دستاوردهای عظیم سخن گفته ایم اما در دفاع مقدس آن حقایق تاریخی را در عمل 

می توانیم مشاهده کنیم.
وی تأکید کرد:  رزمندگان ما در هشت سال دفاع مقدس با دفاع جانانه خود عاشورا را 

مجسم کردند و به مبارزه علیه ظلم پرداختند.
آیت الله اعرافی اظهار داشت: 200 سال پس از جنگ های عصر قاجار و پهلوی که 
همیشه با شکست ایران همراه بود، در دوران دفاع مقدس نخستین بار در پرتو رهبری  

امام خمینی)ره( ملت قهرمان ایران به پیروزی رسید و کشور را از خطرها حفظ کرد.

وی با تأکید بر اینکه دفاع مقدس نشان داد که با دست خالی می توان کشوری را از 
اشغال، تجزیه و سقوط نجات داد، افزود: ملت در برابر قدرت های بزرگ دنیا که کنار 
حزب بعث قرار گرفتند به پیروزی رسیدند و آن ها را ناکام گذاشتند و در تاریخ انقلابی 

بزرگ ایجاد کردند.
پیشرفت صنعتی و نظامی ایران اسلامی شایسته تقدیر است

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور تصریح کرد: پیشرفت صنعتی و نظامی ایران 
اسلامی شایسته تقدیر است.

وی اظهار داشت: امروز به برکت دفاع مقدس و هدایت های مقام معظم رهبری و تلاش 
نیروهای مسلح و دانشگاهیان، قدرت نظامی ایران در دنیا حداقل در رتبه ۱۳ قرار دارد.
آیت الله اعرافی ادامه داد:  ایران اسلامی در منطقه با سرعت رقیبان را پشت سر 
گذاشته  و آرام  آرام رتبه نخست را بدست می آورد که این نشان از پیشرفت روز افزون کشور 

است.
وی با بیان اینکه ایران در ساخت موشک های بالستیک و هواپیماهای نظامی به  
سرعت رقیبان را پشت سر می گذارد، افزود: این پیشرفت ها در ایران اسلامی مدیون 

مجاهدت نیروهای مسلح و رزمندگان ما در دفاع مقدس بوده است.
امام جمعه قم با بیان اینکه به برکت بسیج، سپاه و ارتش، قدرت دفاعی ما امروز یک 
قدرت بی مانند است، تصریح کرد: قدرت بالای نظامی ایران امتیازی بزرگ است که در 
هیچ جای عالم همتا ندارد. وی اظهار داشت: خوشبختانه صنایع دفاعی ایران امروز 

درون زا و بومی شده است و توسط جوانان نخبه و انقلابی کشور ساخته می شود.
ایران در دستیابی به فناوری های دفاعی با شتاب پیش می رود

آیت الله اعرافی با بیان اینکه تنها ایران مقتدر و سرافراز از پیشرفته ترین فناوری های 
دفاعی برخوردار شده است، افزود: ایران در دستیابی به فناوری های دفاعی با شتاب 
پیش می رود. وی ادامه داد: دستاورد دیگر دفاع مقدس خلق الگوها و تئوری های 

نظامی و جنگی در ایران اسلامی بوده است که در دنیا نظیر ندارد.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه بیان کرد: دستاورد دیگر نظام اسلامی صدور 

اندیشه و گفتمان ایران اسلامی است که به سراسر جهان منعکس شده است.
وی با بیان اینکه امروز با کمک انقلاب اسلامی گفتمان دفاع مجاهدانه در جهان 
در  ناب  اسلام  بسیج  و  راه خدا  در  مقتدر  امروز سپاه  افزود:  است،  یافته  گسترش 

کشورهای گوناگون شکل گرفته است که اینها در پرتو نظام اسلامی ایران است.
آیت الله اعرافی با تأکید بر اینکه امروز اسرائیل در محاصره قدرت اسلام و محور 
مقاومت قرار دارد، افزود: امروز آمریکا و ایادی اش عربده می کشند و یاوه می گویند اما از 

قدرت ایران اسلامی در رعب و هراسند.
ایران هیچ گاه فریب مذاکره با دشمنان عهدشکن را نخواهد خورد

وی ایران اسلامی را اهل گفتمان و گفت وگوی عادلانه دانست و گفت: ایران هیچ 
گاه فریب مذاکره با دشمنان عهدشکن را نخواهد خورد و مذاکره ای را که با تحریم های 

ظالمانه همراه باشد نخواهد پذیرفت.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور ادامه داد: ملت ایران و جبهه مقاومت کنار 
مرزهای اسرائیل قدرت های وابسته اسرائیل و آمریکا را تهدید می کند که این نشان 

دهنده برتری کشور است.
وی ضمن تأکید بر لزوم اعتماد به ملت و به زنان و مردان غیور ایران، افزود: این درس 

دفاع مقدس است که با اعتماد به ملت می توان تمام موانع را از پیشِ رو برداشت.
آیت الله اعرافی اضافه کرد:  راز همه  پیشرفت های ایران اسلامی، وحدت ملت و 

فرمان بری از فرماندهی ولایت فقیه است.
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع(قم:

ملت ایران با مقاومت در جنگ تحمیلی، حماسه خلق کردند
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم نیز در این مراسم ، با بیان اینکه ملت ایران با 
مقاومت در جنگ تحمیلی، حماسه خلق کردند، گفت: مردم در دوران دفاع مقدس 
صحنه هایی را خلق کردند که جز در عاشورا در هیچ برهه ای از تاریخ تکرار نشده است.
سردار سید محمدتقی شاهچراغی ، افزود: سالروز آغاز جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
فرصتی است تا روزهای به یادماندنی امام و امت و حضور باشکوه آنان در دفاع از ایران 

اسلامی و خلق دفاع مقدس توسط مردم این سرزمین به یادآورده شود.
وی  با اهدای احترام به شهدای دفاع مقدس به ویژه 6 هزار  شهید این استان گفت: 
دفاع مقدس و میدان رژه نیروهای مسلح متعلق به انقلاب اسلامی و همه مردم ایران 
است. ۳۱ شهریورماه سالروز شروع جنگ تحمیلی در سال ۱۳5۹ توسط رژیم بعثی 
صدام می باشد که ۳۱ شهریورماه تا 6 مهرماه به عنوان هفته دفاع مقدس نامگذاری 

شده است.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

۱2پل عابر پیاده  تا پایان سال در قم 
مکانیزه می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم عرض کم برخی پیاده روها را مانع 
نصب پله برقی و یا آسانسور برای پل های عابر پیاده دانست.

عباس ذاکریان با اشاره به مطالبه عمومی مردم درباره پل های عابر پیاده 
مکانیزه در سطح شهر اظهار، داشت: مردم مطالبه به حقی در این رابطه دارند 
و شهرداری چندین بار مناقصاتی در این زمینه برگزار کرده که نوسانات قیمتی 

سبب عدم مشارکت پیمانکاران شده بود.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه مکانیزه کردن ۱2 
پل عابر پیاده در سال ۹۸ پیش بینی شده است، ابراز کرد: در سال جاری ۱5 
میلیارد تومان برای این منظور در نظر گرفته شده است که مربوط به نصب 

پله برقی و آسانسور در پل های عابر پیاده است.
ذاکریان ادامه داد: اسناد مناقصات مکانیزه کردن پل های عابر پیاده در حال 
آماده سازی است که به زودی این اسناد منتشر می شود. وی عرض برخی 
پیاده روها را مانع نصب تجهیزات مکانیزه کردن پل های عابر پیاده دانست و 
گفت: بیش از 40 نقطه برای نصب پل های عابر پیاده در قم شناسایی شده که 
در برخی از آن ها به علت کم بودن عرض پیاده روها مجبور به گرفتن بخشی از 
خیابان برای نصب امکانات پل ها و یا تجهیزات مکانیزه هستیم. معاون حمل  
و نقل و ترافیک شهرداری قم نارضایتی مردم از نبود پله برقی در پل عابر پیاده 
میدان مطهری را مدنظر قرار داد و افزود: برای نصب امکانات مکانیزه برای این 
پل عابر پیاده با مشکل برق فشار قوی در محل نصب تجهیزات روبرو شده ایم 

که در حال بررسی موضوع و حل آن هستیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

۱۵۰ دستگاه اتوبوس غیرمجاز در قم 
مشغول فعالیت هستند

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه بیش از ۱50 
دستگاه اتوبوس غیرمجاز در قم در حال فعالیت هستند، گفت: این اتوبوس ها 
نظم شهر را به هم ریخته اند و به صورت غیرمجاز در سطح شهر در حال فعالیت 

هستند.
امیر یزدی با اشاره به بالا بودن زمان سفر در برخی خطوط اتوبوسرانی 
سطح شهر، اظهار داشت: در طرح بازنگری و اصلاح خطوط این مشکل را 
حل خواهد شد که طرح بازنگری به زودی اجرا می شود. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه در طرح اصلاح خطوط برخی مسیرها 
باید فقط برای اتوبوس اختصاص یابد، افزود: در طرح جدید، رینگ ایزوله 
شده اتوبوس پیش بینی شده که کاملًا بسته بوده و به غیراز ورودی ایستگاه ها، 

هیچ راهی برای ورود و خروج غیر از اتوبوس وجود نداشته باشد.
عنوان  اتوبوس ها  پارک  جهت  پایانه ای  نبود  را  مشکلات  از  یکی  یزدی 
اتوبوس های بخش خصوصی هر جای شهر که بخواهند  و تصریح کرد: 
می توانند پارک کنند و این مسئله مشکلات زیادی در سطح شهر به وجود 
آورده است؛ به همین دلیل در حال گرفتن زمینی از شهرداری برای احداث 
پایانه برای پارک اتوبوس ها هستیم. وی خاطرنشان کرد: با احداث این پایانه، 
اتوبوس های ملکی و سند آزاد و شخصی می توانند به این پایانه مراجعه کنند و 
در ساعاتی که مسافر نیست بازرسان به آن ها استراحت بدهند تا دوباره به کار 
مشغول شوند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم، تردد اتوبوس های 
دربستی در سطح شهر را غیرقانونی دانست و گفت: اتوبوس های دربستی 
نظم شهر را به  هم  ریخته اند و به هیچ جا هم حاضر به پاسخگویی نیستند، زیرا 
هر اتوبوس و یا مینی بوسی تحت هر عنوان بخواهد که در سطح شهر تردد 
داشته باشد باید از سازمان اتوبوسرانی مجوز داشته باشند.یزدی با بیان اینکه 
بیش از ۱50 دستگاه اتوبوس غیرمجاز در قم در حال فعالیت هستند که نظم 
شهر را به  هم  ریخته اند، اضافه کرد: این اتوبوس ها به صورت غیرمجاز در سطح 

شهر در حال فعالیت هستند.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

طراحی سایت 4 هکتاری آموزش 
آتش نشانی در قم

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: سایت آموزش 4 هکتاری آتش 
نشانی در قم برای مردم به خصوص آتش نشان افتخاری در حال طراحی 

است و به دنبال راه اندازی بخشی از آن تا پایان سال هستیم.
سید امیر سامع با اشاره به وضعیت بودجه سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم، اظهار کرد: بودجه سالیانه این سازمان حدود 40 میلیارد 
تومان است و هر سال هم ردیفی با اعتبار ۸ تا ۱0 میلیارد تومان برای ایجاد 
زیرساخت آتش نشانی در بودجه شهرداری پیش بینی می شود، آموزش ها و 
بازدیدهای آتش نشانی قم برای پیشگیری از حوادث به صورت مستمر در حال 
انجام است. معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: سایت آموزش 
4 هکتاری آتش نشانی در قم برای مردم به خصوص آتش نشان افتخاری در 
حال طراحی است و به دنبال راه اندازی بخشی از آن تا پایان سال هستیم 
و به مرور سایت تکمیل خواهد شد. سامع افزود: سازمان آتش نشانی شهر 
در آتش سوزی هایی که تبدیل به بحران می شود، با درخواست مدیریت بحران 
استان قم وارد شهرک های صنعتی شهر خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: 
موتورسواران یکی از معضل های شهر قم هستند و باید بحث پارک موتورسواران 

به صورت لایه به لایه حل شود، بحث ایمنی موتورسواران اهمیت زیادی دارد.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم  مطرح کرد

فقر در تولید محتوا با موضوع
 فرهنگ شهروندی

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم گفت: در زمینه 
تولید محتوا برای فرهنگ شهروندی دارای فقر هستیم و با هر دستگاهی که 

بتواند در این زمینه کمک کند، آماده همکاری هستیم.
ابوالقاسم مقیمی در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت، 
زنان و خانواده استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به 
اهمیت فرهنگ شهروندی، اظهار کرد: در حال آماده کردن طرح درس برای 
آموزش فرهنگ شهروندی به قشرهای مختلف از جمله دانش آموزان در شهر 

قم هستیم تا این آموزش در قالب های مختلف به مردم ارائه شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم ادامه داد: طرح 
آموزش شهروندی به کارمندان دولت در استان ارائه شده و در این خصوص 

مذاکراتی را با دانشگاه علمی کاربردی استانداری قم داشتیم.
مقیمی افزود: در زمینه تولید محتوا برای فرهنگ شهروندی دارای فقر 
هستیم و با هر دستگاهی که بتواند در این زمینه کمک کند، آماده همکاری 
هستیم، همچنین حاضر هستیم محتوای تولید شده توسط دستگاه های 

مختلف در زمینه آسیب های اجتماعی را اکران کنیم.

رئیس اداره حقوقی محیط زیست استان  قم خبر داد

یکسال حبس و 74 ضربه شلاق برای یک 
متخلف زیست محیطی

رئیس اداره حقوقی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یکی 
از متخلفان زیست محیطی به جهت تمرد از تحویل جانوران وحشی به یکسال 
حبس و متخلف دیگری به جهت توهین به مأموران محیط زیست به ۷4 ضربه 

شلاق محکوم شدند.
علی احمدی در سخنانی اظهار داشت: یکی از متخلفان زیست محیطی 
که جانوران وحشی از جمله مار و لاک پشت را در معرض فروش قرار داده 
بود، پس از مراجعه یگان حفاظت محیط زیست، از تحویل دادن جانوران 
تمرد می کند. وی با اشاره به تشکیل پرونده قضائی برای این متخلف زیست 
محیطی و جریمه نقدی برای فروش جانوران وحشی، خاطرنشان کرد: این 
فرد همچنین به جهت تمرد نسبت به مأموران محیط زیست در حین انجام 
وظیفه، به یکسال حبس محکوم شده است. رئیس اداره حقوقی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مسؤول یکی از واحدهای صنعتی 
نیز، به هنگام بازرسی کارشناسان محیط زیست از این واحد آلاینده، اقدام به 
توهین به مأموران دولت در حین انجام وظیفه می کند که این متخلف نیز در 
دادگاه به ۷4 ضربه شلاق محکوم شده است. وی با بیان اینکه کارشناسان 
و مأموران این اداره کل در راستای تأمین سلامت عمومی جامعه و حفظ و 
حراست از محیط زیست کشورمان همه تلاش خود را به کار گرفته اند، تصریح 
کرد: با توجه به اهمیت و حساسیت مسائل زیست محیطی، دستگاه قضائی 
بر اساس ضوابط و قوانین با متخلفان در این حوزه با جدیت برخورد می کند.

همزمان با نخستین روز از هفته دفاع مقدس :

اقتدار و صلابت نیروهای مسلح قم به نمایش گذاشته شد

هشدار سردار کمالی درخصوص »بدرفتاری« با سربازان
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیرو های مسلح در پاسخ به پرسش فارس درخصوص 
نظارت ستادکل بر »بدرفتاری« با سربازان اعلام کرد: چگونگی رفتار با سربازان جزو اولویت های 
ستادکل است؛ چرا که طبق تدابیر مقام معظم رهبری و فرمانده کل قوا -مبنی بر اینکه هیچ کس حق 
ندارد با سرباز بدرفتاری کند و هر کس بدرفتاری کرد مسؤول است و باید برابر قانون تنبیه شود- این 
موضوع را در دستور کار قرار داده ایم؛ همچنین رئیس ستادکل نیز بر چگونگی رفتار با سربازان حساس 
هستند. سردار کمالی با اعلام این مطلب که در برخورد با افرادی که با سربازان بدرفتاری می کنند، 
شوخی نداشته و اغماضی نخواهیم داشت در پاسخ به پرسش دیگر فارس مبنی بر اینکه سربازان، 
بدرفتاری ها را چگونه باید منعکس کنند گفت: سربازان عزیز می توانند بدرفتاری ها را به فرماندهان، 
بازرسی، عقیدتی -سیاسی یا حفاظت گزارش کنند؛ در عین اینکه هر کدام از سازمان های نیرو های 
مسلح از جمله ارتش، سپاه و نیروی انتظامی سامانه پیامکی خاصی را برای ارتباط مستقیم سربازان 
با فرماندهان قرار داده اند. وی گفت: سربازان می توانند مراتب را از طریق کانال سرباز ایران به بنده 

هم اطلاع دهند؛ مطمئن باشند که هرگونه بدرفتاری تعقیب شده و با عاملان آن برخورد خواهد شد. 

نماز جمعه اهل سنت در تهران در 7 خانه  برگزار می شود 
یک نماینده مجلس گفت: در حال حاضر در هفت نقطه در خانه ها نماز جمعه اهل تسنن با حدود 
۱00-۱50 نفر برگزار می شود. علیم یارمحمدی نماینده مردم زاهدان و از نمایندگان اهل سنت مجلس 
شورای اسلامی  در گفت وگو با ایلنا،  در واکنش به خبر اختصاص چند محل در تهران برای برگزاری نماز 
جمعه اهل تسنن، گفت: در حال حاضر اهل تسنن در هفت نقطه تهران در خانه ها نماز می  خوانند 
اما ما برای یک نقطه اساسی که بزرگ و گسترده باشد و بتوانیم مراسم های یک میلیون نفر اهل تسنن 
را که در تهران هستند برگزار کنیم، پیگیر موضوع هستیم.وی افزود: در حال حاضر در هفت نقطه در 
خانه ها نماز جمعه اهل تسنن با حدود ۱00-۱50 نفر برگزار می شود که اغلب افرادی هستند که به 

نقاط مشخص شده نزدیک هستند.

»پارسا پیروزفر« بازیگر نقش مولانا شد 
حسن فتحی کارگردان »مست عشق« پارسا پیروزفر را به عنوان بازیگر نقش مولانا جلال الدین محمد 
بلخی برگزید و پیروزفر، بزودی جلوی دوربین خواهد رفت.به گزارش فارس، پس از گمانه زنی های 
رسانه ای در روز های اخیر و توجه ویژه رسانه ها به این فیلم، با معرفی بازیگر نقش مولانا، پروژه »مست 
عشق« وارد مراحل پایانی پیش تولید خود شد.همانگونه که پیش تر اعلام شد، فیلم تولید مشترک ایران 
و ترکیه است و به برشی از زندگی شمس و مولانا در شهر قونیه می پردازد. مهران برومند، تهیه کننده 
»مست عشق« است، فیلمنامه را فرهاد توحیدی و حسن فتحی نوشته اند و شهاب حسینی در نقش 

شمس تبریزی بازی خواهد کرد.

قیمت بنزین افزایش نمی یابد 
وزیر نفت گفت: هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم و قانون نیز اجازه انجام این کار 
را نداده است.بیژن زنگنه دیروز در حاشیه سیزدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست در جمع 
خبرنگاران و در پاسخ به سوال ایسنا درباره صحت صحبت های جایگاهداران مبنی بر افزایش قیمت 
بنزین و دریافت مبلغی به عنوان حق الزحمه برای جایگاهداران از مردم، اظهار کرد: هیچ قراری برای 
افزایش قیمت بنزین گذاشته نشده است و برداشتی که در این باره شده درست نیست.وی همچنین 
در خصوص مصوبه روز گذشته شورای اقتصاد درباره افزایش قیمت حامل های انرژی گفت: هنوز هیچ 

تصمیمی نهایی نشده است.

شهردار خرمشهر برکنار شد 
شورای اسلامی خرمشهر شهردار این شهر را به دلیل سکونت نداشتن در محل خدمت برکنار کرد.
نشست شورای اسلامی خرمشهر روز یکشنبه با موضوع احراز سکونت داود دارابی شهردار این شهر بر 
اساس نامه واصله از وزارت کشور برگزار و سکونت نداشتن شهردار از سوی این شورا احراز شد.در این 
نشست پس از عزل شهردار، عزیز ساعدی به عنوان سرپرست شهرداری خرمشهر انتخاب شد.دارابی 
2۷ آذرماه سال ۱۳۹6با کسب پنج رای موافق و 2 رای مخالف به عنوان شهردار خرمشهر انتخاب شد.

قالیباف: اداره کشور خون تازه می خواهد 
محمدباقر قالیباف گفت: اداره کشور به خون تازه نیاز دارد. به فضل الهی در بر پاشنه سابق نخواهد 
چرخید.محمدباقر قالیباف در حساب شخصی خود در توییتر نوشت:دیشب بعد از گفتگو با جوانان 
مجلس نو، باقی کامنت های سایت جهاد را خواندم؛ انرژی و ایمان و انگیزه این جوانان، امید را برای 
تغییر و تحول در نحوه اداره کشور بیشتر کرده است. اداره کشور به خون تازه نیاز دارد. به فضل الهی در 

بر پاشنه سابق نخواهد چرخید.«

ایران چقدر در جنگ تحمیلی خسارت دید؟ 
پس از پایان جنگ تحمیلی هشت ساله، هیأتی از سوی دبیرکل وقت سازمان ملل، خاویر پرز دکوئیار، 
در سال ۱۳۷0، به تهران آمد تا خسارتهای وارد بر ایران را برآورد کند.به گزارش مردم سالاری آنلاین، 
در گزارش این هیأت، خسارات مستقیم به ایران ۹۷ میلیارد دلار برآورد شده است. این رقم یک دهم 

خسارات ۱000 میلیارد دلاری است که کارشناسان و مسئولان وقت کشورمان تخمین زده بودند.

شهردار قم: 

ترویج فرهنگ دفاع مقدس ضرورت فعلی جامعه ما است
 شهردار قم گفت: درس آموزی از فرهنگ مقاومت و ایثار عاشورا؛ راهگشایی موثر برای نیل به 
موفقیت ها در دفاع مقدس بود و شناخت و ترویج فرهنگ دفاع مقدس در مناسبات بین نسلی ضرورت 
فهمی و فعلی جامعه ما است و این دفاع چنان موفق بود که فهم و درک کرامت های انسانی را در عصر 

جدید آسان ساخت. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، در متن پیام سید مرتضی سقاییان با صدور پیامی به مناسبت 
هفته دفاع مقدس آمده است: دفاع مقدس، فهم و درک کرامت های انسانی را در عصر جدید آسان 

ساخت.
در این پیام ذکر شده است: فهم زیبایی های معرفتی نهفته در جنگ تحمیلی بدون پیوست نام امام 
راحل، شهدا، جانبازان، آزادگان و خانواده های ایثارگران میسر نیست و می توان گفت که دفاع مقدس 
برکتی بود که هم توانمندی های ما را به جهان نمایان ساخت و هم کانونی برای خودشناسی های 

موجود در افراد و جامعه شد.
این پیام افزوده است: این دفاع، خدامحوری و خودباوری را نمایان ساخت و می توان دفاع مقدس را 

دانشگاهی برای تبلور اعتقاد به حق تعالی و اعتماد به توانمندی های فردی و اجتماعی نامید.
این پیام حاکی است: فارغ التحصیلان منتخب این دانشگاه با رتبه بندی به مقام قرب الهی دست 
یافتند و هر کس مدالی دریافت نمود؛ برخی مدال افتخار شهادت، برخی جانبازی، آزاده بودن و برخی 

صبوری در قالب خانواده ایثارگری.
در این پیام آمده است: تهدیدات سازمان یافته، خباثت ها و هجمه های مختلف دشمن همچنان 
با رویکردهای مختلف وجود دارد و الگوگیری از مجاهدت های دفاع مقدس، راهکاری موفق برای 

برون رفت از مشکلات فعلی و آینده جامعه است.
در این پیام تاکید شده است: با گذشت زمان، شاهد محدودیت هایی در انتقال فرهنگ ایثار و 
شهادت خواهیم بود، در حالی که این خلا را می توان با آینده انگاری مرتفع ساخت و مستندسازی 
و ثبت خاطرات خانواده معظم شهدا و حفظ میراث این فرهنگ غنی به توسط نسل شهدا بسترسازی 
مناسب برای آشنایی نسل آینده با مفاهیمی که درکشان با عقل صرف امکان ندارد و هم  نوایی عشق 
به بندگی را می طلبد؛ فراهم خواهد ساخت؛ هرچه بیشتر زوایای آشکار و پنهان دفاع مقدس تشریح 

می شود؛ شناخت و تاثیر ایثارگری ها نهادینه تر گشته و معرفت افزایی افزون می یابد .
 این پیام حاکی است: مستندسازی های هنری و خلاقانه، وظیفه ای زینبی برای پاسداشت رسالت 
مجاهدت های جنگ است؛ با آسمانی شدن پدران، مادران و حتی همسران و فرزندان شهدا نباید راه 
شهیدان مغفول بماند، بلکه نسل شهدا باید مدافعی مجاهد برای حفظ، عمل و انتقال فرهنگ ایثارگری 

ها، رشادت ها و ارزش ها باشند.
در پایان این پیام آمده است: اینجانب ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس و یاد و خاطره شهدا و 
ایثارگران و امام شهدا؛ پاسداشت این فرهنگ را در عمل به وصیت نامه شهدا و سربازی جانانه ولی امر 
مسلمین جهان حضرت آیت الله العظمی خامنه ای )مد ظله العالی( می دانم که به خوبی تعیین مسیر 

نموده و تاکید بر ولایت مداری دارند.
  

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

پردیسان قم به جاده اراک متصل می شود 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از اجرای طرح اتصال تقاطع غیرهمسطح شهرک 

پردیسان به جاده اراک به طول ۱۸00 متر خبر داد. 
محسن بهشتی با اشاره به آخرین وضعیت احداث مسیر ارتباطی تقاطع غیرهمسطح شهرک 
پردیسان به جاده اراک اظهار داشت: اخیراً در شورای ترافیک و شورای ایمنی راه های استان این 

موضوع مطرح و در شورای برنامه ریزی استان اجرای آن به تصویب رسید.
وی با بیان اینکه این پروژه از تقاطع غیرهمسطح پردیسان، عبور از مسیر رودخانه و از کنار بیمارستان 
امام رضا)ع( به جاده اراک متصل می شود، خاطرنشان کرد: این پروژه به طول ۱۸00 متر با هزینه 
سنگین اجرا خواهد شد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم راه دسترسی بیمارستان امام 
رضا)ع( را موردتوجه قرار داد و افزود: دور بگردانی که بعد از تپه سلام وجود داشته کاملًا غیر ایمن و غیر 

فنی است که با توجه به شیب بالا بسیار خطرآفرین است.
وی با تأکید بر اینکه این دوربرگردان به درخواست استفاده کنندگان از بیمارستان امام رضا)ع( وجود 
داشته و هیچ گونه توجیه فنی ندارد، عنوان کرد: این نقطه بسیار حادثه خیز است که در کمیسیون 
ایمنی راه ها به راهداری مأموریت ایجاد روشنایی، ترمیم مسیر، نصب علائم راهنمایی و رانندگی در 

این مسیر داده شده است.
بهشتی، بهترین راه دسترسی به بیمارستان امام رضا)ع( در مسیر جاده اراک را استفاده از دوربرگردان 
دوم دانست و ادامه داد: دوربرگردان دوم با فاصله ۱.5 کیلومتری این بیمارستان قرار داشته که بسیار 
با ایمن و مطمئن است. وی مخالف با اجرای تقاطع غیرهمسطح خیابان امام خمینی)ره( با خیابان 
شهید کیوانفر را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: خیابان امام تنها خیابان حرم نمای قم است که شورای 

ترافیک تأکید بر اجرای زیرگذر در مسیر خیابان شهید کیوانفر دارد.
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از آنچه موجب پوزش خواهی شود، 
بپرهیز؛ زیرا مؤمن، نه بد کند و نه 

پوزش خواهد، و منافق، هر روز بد کند 
و ]هر دَم[ پوزش خواهد.
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آرامش در رانندگی موقعیت های خطرناک 

را برطرف می سازد.

پیام آموزشی

جلوه هایی از آیین رژه نیروهای مسلح در قم
آیین رژه نیروهای مسلح قم روز یکشنبه همزمان با نخستین روز از هفته دفاع مقدس با جلوه های خاصی در بلوار پیامبر اعظم )ص( این شهر برگزار شد.

در این آیین با شکوه که با ادای احترام فرماندهان و مسئولان ارشد استانی به مقام شاخص شهدا آغاز شد،یگان های نمونه نظامی و انتظامی استان قم با شکوه خاصی از 
مقابل جایگاه رژه رفتند و وحدت نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران را به نمایش گذاشتند.  عبور یگان های امنیتی، راکت انداز رعد 24، توپ هویتزر ۱22 میلی متری، 
خودروهای رفع آلودگی، راکت انداز ارس و فلق، پهپاد پلیکان، تانک شب دیز، نفربر ذوالجناح، سامانه های پدافند هوایی، سامانه تاکتیکی؛ توپ های ضدهوایی، موشک 
اندازها، سامانه پدافند ارتفاع پایین یازهرا)س(، موشک های شلمچه، رادار جستجوگر هوایی مرصاد از جمله تجهیزات بود که امروز به نمایش درآمد.  آحاد مختلف مردم از 
نوجوانان تا جوانان و افراد کهنسال، مدت ها قبل از آغاز رژه خود را به محل برگزاری رژه رسانده بودند تا از نزدیک شاهد اقتدار فرزندان این ملت در نیروهای مسلح باشند. 
خانواده شهدای دفاع مقدس و مدافع حرم با در دست داشتن تصاویری از شهدای خود در این مراسم شرکت کرده بودند تا فراموش نکنیم که امنیت امروز ما مدیون ایثارگری 
های شهداست.  حضور جانبازان قطع عضو ویلچر سوار با سربندهای لبیک یا زهرا)س( از دیگر جلوه های رژه نیروهای مسلح مستقر در قم بود. امروز بسیاری از کودکان 
به همراه والدین خود با لباس نظامی به محل برگزاری مراسم آمدند تا درس شجاعت و حماسه را بیاموزند. نواختن مارش نظامی در زمان برگزاری مراسم، فضای بلوار پیامبر 
اعظم )ص( را حماسی ساخت و یاد ایثارگری های دوران دفاع مقدس را در ذهن حاضران تداعی کرد. رژه یگان های نمونه سپاه پاسداران، ارتش جمهوری اسلامی، بسیج 
مستضعفین و نیروی انتظامی، بار دیگر نشان داد صف مستحکم نیروهای مسلح ایران با اتحاد در برابر دشمنان ایستاده است و اجازه هیچ گونه تعرضی را به این آب و خاک 
نمی دهد.  امروز سراسر میدان برگزاری آیین رژه نیروهای مسلح استان قم با نمادهای عاشورایی تزیین شده بود تا بار دیگر نشان دهد، دفاع از ارزش های اسلامی هدف اصلی 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران است.  شمار زیادی از خبرنگاران، عکاسان و فعالان رسانه ای استان قم برای پوشش خبری و تصویری به محل برگزاری مراسم آمده 
بودند. حضور پیشکسوتان دفاع مقدس در رژه جانبازان جلوه خاص به این آیین بخشید که نشان از امتداد روحیه ایثار و شهادت در میان مردم بود. به نمایش درآمدن گوشه ای 

از توانمندی های فرزندان این سرزمین در ساخت ادوات و تجهیزات نظامی، جلوه دیگری بود که روحیه غرور ملی را در میان مردمی که نظاره گر این آیین بودند، تقویت میکرد.


